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 مسعود نمازی شندی

موضــوع عــدم اتکا به درآمدهــای نفتی و دوری از وابســتگی به نفت در اقتصاد کشــور، 
سالهاست که مورد  توجه قرار گرفته اما علیرغم تاکیدات مقام معظم رهبری به دستگاه های 
قانونگذاری و اجرایی، عملا به  جز در مقاطعی که کشــور بــا تحریم های اقتصادی مواجه 
شــده، این توجه از حالت بالقوه به حالت بالفعل  در نیامده اســت و صرفا در حد یک نظریه 
باقی مانده است؛ مگر در شرایطی که کشور به دلیل تحریم  نفت، از نظر درآمدهای ارزی با 
مشکل مواجه شده است.مروری بر تاریخچه صادرات غیرنفتی ایران  نشان می دهد علیرغم 
رشــد صادرات غیرنفتی، هنوز با شرایط ایده آل فاصله داریم. قطعا پتانسیل  اقتصاد کشور، 
صادراتی به مراتب بیش از ارقام فوق است. چرا که اولا پتانسیل های صادراتی کشور  بسیار 
بیش از این است و با توجه به تنوع موجود در اقتصاد کشور، از تولیدات مواد فلزی و معدنی 
 گرفته تا محصولات کشــاورزی و ...، می توان با برنامه ریــزی دقیق و مدون و هدفگذاری 
های مشــخص  این ارقام را افزایش داد. ثانیا، بخش مهمی از صادرات غیرنفتی ایران متکی 
به محصولات با پایه نفت  و میعانات گازی، همچنین محصولات پتروشــیمی اســت که اگر 
چه در زمره صادرات غیرنفتی محســوب  می شود، اما موجبات عدم توجه به پتانسیل های 
صادراتی واقعی کشور را در صادرات محصولات  غیرمرتبط با نفت فراهم می سازد. در واقع، 
اگر به دنبال ایجاد تنوع در صادرات غیرنفتی هستیم، لازم  است تنوع صادراتی را نیز بدون 
تکیه بر محصولات مشــتق از نفت و گاز پیگیری کنیم. در ســالهای  آتی با افزایش ظرفیت 
تولیدات پتروشیمی کشور، قطعا شاهد رشد این بخش در صادرات خواهیم بود و  بعضا شاهد 
هســتیم که مسوولان با ارائه آمارهای کلی از رشــد صادرات غیرنفتی که عموما منبعث از 
 رشــد صادرات محصولات پتروشیمی است، با دلخوشی ایجاد شده از این رشد کلی آماری، 
نسبت به  رشــد صادرات غیرنفتی واقعی، حساسیت کمتری نشان می دهند.یکی از نکاتی 
که باید به طور دقیق  مورد توجه قرار گیرد این است که در استراتژی توسعه صادرات اکثر 
کشــورهای جهان، مهمترین هدف  در بخش توسعه صادرات، ایجاد تنوع صادراتی و جهت 
دادن صادرات به سوی تولیدات با ارزش  افزوده بالاتر است. این موضوعی است که به عنوان 
یکی از ارکان سیاستهای ابلاغی اقتصاد مقاومتی  کشورمان نیز مورد توجه قرار گرفته است. 
تلاش برای تنوع بخشــی در تولید و به تبع آن برنامه ریزی  برای صادرات، می تواند زمینه 
ســاز رشد صنعتی کشور و اشــتغال زایی باشد. چراکه توسعه اشتغال  بدون تنوع بخشی به 
تولید و توســعه صنایع در کشــور امکانپذیر نخواهد بود. این مســیری است که  کشورهای 
متعددی پیموده اند و به نتیجه مطلوب رسیده اند. مجموع موارد فوق نشان می دهد توسعه 
 صادرات غیرنفتی، تنها یک حلقه از تصمیمات موثر اقتصادی در کشور است که هم مقدمات 
و پیش  نیازهایی دارد و هم پیامدهای مثبتی، چه از نظر رونق اقتصادی و چه از نظر اشتغال 
زایی خواهد  داشت. تا زمانی که اقتصاد را از منظری کلی و یکپارچه و همانند زنجیره ای به 
هم پیوسته مورد توجه  قرار ندهیم، دستیابی به اهداف اقتصادی، چه رشد صادرات غیرنفتی 

باشد و چه رشد سرمایه گذاری یا  رفع بیکاری، به سهولت تحقق نخواهد یافت. 
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نگاه روز

علت رسوب کالا
 کم کاری گمرک و بنادر است

امین دلیری مدیرعامل سابق سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی  یکی از دلایل رسوب کالا در مبادی رسمی را 
کم کاری گمرک و بنادر  دانست و گفت:  این دو سازمان به 
وظایف خود به طور کامل عمل  نکرده و در تبادل اطلاعات 

کالایی دچار نقصان هستند. 
دلیری کارشــناس ارشــد اقتصادی و مدرس دانشــگاه و 
مدیرعامل سابق  سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
در یادداشــتی به وضعیت  رسوب کالا در بنادر و گمرکات 

کشور پرداخت. 
در این یادداشت آمده است: 

بررســی نحوه اجرای بخش پنجم قانــون امور گمرکی در 
خصوص  کالاهای متروکه  توســط دستگاههای متولی با 
توجه به مشکلات  اقتصادی کشور در این برهه از زمان که 
رسوب کالا در بنادر و  گمرکات کشور از حالت عادی خود 
خارج شــده و از طرف دیگر عدم  عرضه آن در بازار مصرف 
، مزید بر علت مشــکلات اقتصادی شده ،  از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت . لذا لازم است مطالبی را در همین  رابطه 
نگاشته و توجه مسؤلین ارشد ذیربط را نسبت به حل فوری 
این   مشــکل که در شرایط ویژه کشور ضروری می نماید، 

جلب می کنم.  
یکی از کارهای مهم و کلیدی تاکنون مغفول مانده، تبادل 
اطلاعات  فیمابین ســازمانهای مرتبــط در امر ورود کالا و 
مبــارزه با قاچاق کالا و  ارز از طریق سیســتم الکترونیکی 
یکپارچه تبادل اطلاعات اســت. این  مهــم در جهت رفع 
مشــکلات مبتلابه کالاهای وارداتی و جلوگیری از  رسوب 
کالا در بنادر و گمرک و ممیزی و تفکیک کالاهای وارداتی 
از  قاچاق، در ســالهای گذشته به رغم تلاش و پیگیریهای 
ســازمان اموال  تملیکی برای ایجاد سامانه تبادل یکپارچه 
تبادل اطلاعات، ولی به علت  مقاومت برخی از سازمان های 
مرتبط متأســفانه انجام نشد. لذا فرصت را  مغتنم شمرده، 
مواردی از زوایای آشــکار و پنهان این امر را تبیین نمایم. 
 بــه ظن و گمان یقیــن  سروســامان دادن به این معضل 
اقتصادی، در  شــرایط فعلی می تواند بســیاری از نیازهای 
کشــور به کالاهای اساســی و  ضروری را برطرف کرده و 
آرامش نســبی بر التهابات بازار بر قرار  نماید. ضمن اینکه 
کالاهای رسوبی در بنادر و گمرک تعیین تکلیف شده   و از 
این طریق درآمد قابل توجهی با ورود کالا به مبادی گمرک 
و  ترخیص آن از گمرک و یا فروش کالای متروکه توســط 

سازمان اموال  تملیکی نصیب خزانه کشور خواهد شد. 
حال خلاصه ای از موارد را یاد آور شده تا ضمن رسیدگی 
و پیگیری  لازم در این برهه زمانی حســاس که در شرایط 
یک جنگ اقتصادی تمام  عیار قرار داریم، مسؤلین ذیربط 
دســتورات لازم را صادر کرده و  گامهای استواری با التفات 
به شناختی درستی که از مســأله وجود دارد،  بدون فوت 
وقت، برداشته شود  وبه ویژه بسیاری از اموال که با منابع و 
 فعالیتهای داخلی تأمین ارز شده ، به چرخه اقتصادی کشور 

برگشته و  موجب گردش کالا و پول کرده و با ایجاد اشتغال، 
کمکی برای جروج  اقتصاد از حالت رکودی خواهد شد. لذا 
ابتدا به موارد قانونی تشــریفات  واردات کالا اشاره می شود 
و سپس به زبان آمار و مستندات وبا شواهد  عینی به میزان 

رسوب کالا در بنادر و گمرکات اشاره می شود: 
الف- طبق ماده 3 قانون امور گمرکی مصوب 1390/08/22 
" کنترل  و نظارت بر امر عبور کالا در قلمرو کشور با گمرک 
جمهوری  اســلامی است " را مورد تأکید قرار داده است. به 
عبــارت دیگر ورود و  خروج هرگونــه کالا به غیر از مبادی 
ورودی گمرکی تخلف محســوب  شده و در زمره کالاهای 
قاچاق محسوب می شــود و نیز اعلام اظهارنامه  کالاهای 

متروکه و ضبطی با گمرک است. 
ب- از طرف دیگر کالاهای وارداتی به همراه مانیفست آن 
از کشور  مبدأ ابتدا در بنادر کشور بارگیری شده و کالاهای 
بارگیری شده با کلیه  مشخصات آنها می بایست به گمرک 

اعلام شود. 
ج- طبق بند پ ماده 3 قانون امور گمرکی، انجام تشریفات 
قانونــی  ترخیص و تحویل کالا بــه صاحب کالا یا نماینده 
قانونی وی و بررسی  اسناد ترخیص به منظور احراز صحت 
شرایط ترخیص و وصول کســر  دریافتی یا استرداد اضافه 

دریافتی با گمرک است. 
د- به اســتناد ماده 24 قانون امــور گمرکی ، مدت مجاز 
نگهــداری کالا در  انبارهای گمرکی از تاریخ تحویل کالا 3 
ماه می باشد و با تشخیص  گمرک این مدت تا دو ماه قابل 
تمدید اســت و نیز بر اساس ماده 33  قانون امور گمرکی " 
کالای متروکه، ضبطی )ضبط شده( و واگذاری به  گمرک، 
توسط سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی به عنوان 
 مســئول فروش کالای متروکه ، ضبطی با رعایت مقررات 
مربوطه به  فروش می رسد. " و همچنین مهلت توقف کالا 
در مناطق آزاد و مناطق  ویژه اقتصادی در اختیار مســئول 

این مناطق است. 
ه- طبــق ماده 34 قانون امــور گمرکی و تبصره ذیل ماده 
مزبور مرجــع  تحویل گیرنده کالا مکلف اســت در موقع 
تســلیم قبض انبار، تاریخ  متروکه شدن کالا و اقدام برای 
فروش آن را با درج مفــاد ماده 24 قانون  امور گمرکی در 

ظهر قبض انبار مشخص نماید. 
همانطور که ملاحظه می شــود قانونگذار، تکلیف کالاهای 
وارداتی را  معلوم کرده است و هیچگونه جای شک و شبهه، 
تردید و تفسیری برای  ســازمانهای ذیربط مجری قانون و 
وارد کنندگان کالا باقی نگذاشته است.  اما چرا کالا در بنادر 
و گمرک رســوب می کند باید دید مشــکل از کجا  نشأت 
می گیرد؟ البته در نگاه اول باید اذعان نمود این مشــکل 
و نقیصه  را در عدم تبادل اطلاعات کالایی باید جســتجو 
کرد. سهل انگاری و  تسامح تا پنهان کاری عمدی اطلاعات، 
دلیل عدم اقدام به موقع بــرای  تعیین تکلیف کالا پس از 

ورود است. 
و-در بررسیهای انجام شده، به رغم انقضای مهلت قانونی، 
میزان 787  میلیون تن کالا به ارزش 52،318،064 میلیون 
ریــال در انبارها و  محوطه تحویل و نگهداری کالا در بنادر 
مختلف کشور رسوب کرده  اســت. در حالی که وفق مواد 
قانونی، ســازمان بنادر و امور کشتیرانی  موظف بود نسبت 
به اعلام فهرست کالای منقضی شده و تحویل آتنانتان  به 
گمرک اقدام نماید. قابل توجه است طبق اطلاعات مندرج 
در گزارش  مورد اشــاره،  میزان کالاهای کانتینری از نظر 

وزنی و ارزشی معادل  ده برابر کالاهای غیر کانتینری است. 
ز-علاوه بر آن، حسب بررسی در برخی از استان ها، از سال 
های 92  الی 97 بیــش از 4293 ردیف کالا به رغم اعلام 
مراجع تحویل گیرنده  کالا و منقضی شــدن مدت قانونی 
در استان های اصفهان، خوزستان،  هرمزگان و  آذربایجان 
شرقی هیچگونه اقدامی از سوی گمرک در  خصوص صدور 
اظهارنامه متروکه شدن کالاها انجام نگرفته است و  نیز فقط 
ارزش تعداد 1154 ردیف کالایی که با تأخیر بیش از یک 

سال  انجام شده بالغ بر 2،464،635 میلیون ریال است. 
ح-از طرف دیگر در ســازمان جمــع آوری و فروش اموال 
تملیکی از  مجموع تعــداد 4،695 پرونده )ردیف کالایی( 
متروکه از ســال های  گذشــته تا لغایت ســال 96، تعداد 
1،999 ردیــف کالایی بــه ارزش گمرکــی   2،619،291 
میلیون ریال علی رغم پیگیریها ، منجر به اخذ حکم حاکم 
 شــرع برای فروش نشده اســت و همچنین تعداد 2،696 
ردیف کالایی بــه  ارزش 9،458،667 میلیون ریال به رغم 
اخذ حکم حاکم شــرع و طرح  در مزایده های مکرر توسط 

سازمان اموال تملیکی تاکنون به فروش  نرسیده است. 
آنچه که گفته شد صورت مساله و استنادات قانونی نسبت 
به وظایف  ســازمان های ذیربط در رابطه با رسوب کالا در 
بنادر و گمرک و نحوه  تعیین تکلیف کالا توسط این سازمان 
هــا بود.  ولی چگونه می توان به  فوریت از این مســایل و 

مشکلات عبور کرد ذیلا به آن اشاره می شود: 

 1-همانطور که در وظایف قانونی سازمان های مورد اشاره 
ملاحظه  می شــود از ابتــدای ورود کالا در مبادی ورودی 
کشور، سازمان بنادر و  کشتیرانی می بایست طبق وظایف 
قانونی، کلیه مشخصات کالاهای  وارداتی که در مانیفست 
وسایط حمل کننده کالا ثبت و ضبط شده از  طریق سامانه 
الکترونیکی به سامانه گمرک جمهوری اسلامی ایران  اعلام 
نماید. در صــورت دریافت اطلاعات کالاهــای وارداتی، از 
تاریخ  تحویل، بر اساس ماده 24 قانون گمرکی صاحب کالا 
سه ماه فرصت  دارد نسبت به ترخیص کالا اقدام نماید. این 
مدت تا دو ماه دیگر با  موافقت گمرک قابل تمدید است. در 
غیر این صورت کالا متروکه شده  و برای تعیین تکلیف باید 

به سازمان اموال تملیکی تحویل گردد. 
 2-رســوب کالا در بنادر و گمرک، مبین این حقیقت انکار 
ناپذیر اســت  دو سازمان مورد اشاره به وظایف خود به طور 
کامل عمل نکرده و در  تبادل اطلاعات کالایی دچار نقصان 
هستند. اتصال بر خط سامانه های  الکترونیکی دو سازمان با 
توجه به تأکید قانون باید به فوریت انجام شود  تا کم کاری 
هر یک از دو سازمان که سهمی در رسوب کالاهای  ورودی 

دارند، مشخص گردد. 
 3-در ایــن فرآیند اجرایــی ) تعیین و تکلیــف کالاهای 
وارداتــی(، که به  ترتیب و به صــورت طولی با یکدیگر در 
ارتباط هستند، سازمان جمع  آوری و فروش اموال تملیکی 
در مرتبه سوم این فرآیند طولی قرار  دارد. یعنی کالاهایی 
کــه پس از ورود به قلمروی کشــور، اعلام و تحویل  آن به 
گمرک جمهوری اسلامی ایران می باید ظرف  سه ماه الی 
حداکثر  پنج ماه از تاریخ تحویل توسط صاحب کالا ترخیص 
شود. در غیر  اینصورت باید اظهارنامه متروکه شدن آن پس 
از منقضی شدن زمان  ترخیص، توسط گمرک تکمیل و به 
همراه کالا به ســازمان جمع آوری و  فروش  اموال تملیکی 

تحویل گردد.  

 گزارش

علت رسوب کالا کم کاری 
گمرک و بنادر است
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امنیت روانی جامعه را تلخ تر نکنیم
علیرضا معزی

تحمیل خصمانه تحریم به ایران آن هم در ابعادی که شــاهدش هســتیم 
 نمی تواند تنها به پیامدهای اقتصادی محدود شــود، تحریم ها فقط در بازار، 
 آمار تورم و آب رفتن رشــد اقتصادی هویدا نیست؛ تحریم هم مانند  جنگ، 
وجوه متعددی از زیست شهروندان را نشانه رفته است. از  بیرون که به ایران 

نگریسته می شود، تاب آوری اش خیره کننده است. 
اینکه کشوری توانســته جریان زندگی را در سایه سنگین ترین تحریم های 
 یکجانبــه حفظ کنــد و حتی هجوم تبعات آن را عقــب بزند، برای ناظری 
 بیرونی شگفتی ســاز است و حتی تحســین برانگیز اما فقط از بیرون نباید 
 به تحریم نگریســت. تحریم بر »امنیت روانی« شــهروندان چنگ می زند، 
 بی ثباتی  مقطعی بازارها، نوسانات و تصمیم گیری های سخت و گاه  ناخواسته 
حکمرانان، شــهروندان را آزرده می ســازد و زمانی که حتی  توضیح دقیق 
شرایط از ســوی دولتمردان، »گرا دادن« به دشمن تعبیر  می شود، ارتباط 
شــهروندان و دولت و فراتر از آن، ارتباط شــهروندان و  حاکمیت آســیب 
می بیند. امنیت روانی شــهروندان، در تراز امنیت سرزمینی است و تحریم، 
 بی تردید دســت درازی فراســرزمینی به آرامش روانی جامعه ایرانی است. 
 دژخیمی تحریم کنندگان تنها در پی یک ســودا و آن فروریختن جامعه از 
 درون است؛ آنجا که عنان طاقت از کف رفته باشد و خشونت و آشوب،  فضا 
را بر صبر و رواداری تنگ کند؛ آنجا که شــنیدن سخت و گفت وگو  ناممکن 
گردد. وقتی امنیت روانی مجروح باشد افکار عمومی، پذیرای  بدبینانه ترین 
قضاوت هاست و در شیوع خطا و بدبینی، انتقال پیام و  روشنگری چه درباره 
عملکرد و چه درباره مواضع، دشــوار خواهد بود.  هر جمله گفتاری می تواند 
مســتعد یک برداشت بدبینانه باشــد و در فقدان  درنگ و در شتاب شبکه، 
فرصت ها برای رفع ابهام کمتر و کمتر  خواهد شــد و آزردگی ها بزرگ تر و 

بزرگ تر. 
برداشــت های غیر دقیق از ســخنرانی رییس جمهــوری در هنگام تقدیم 
 لایحه بودجه به مجلس، می تواند نشــان از جراحــت بر پیکر امنیت روانی 
 جامعه باشد. واقعیت های ایران در سال های گذشته گواه بر کوشش موفق و 
مستمر  برای بهبود ســطح دسترسی شهروندان به اینترنت بوده تا آنجا که 
 بی تردیــد یکی از دلایل امید و اقبال شــهروندان به دکتر روحانی، افزایش 
 قابل ملاحظه ضریب نفوذ اینترنت در ایران بوده است اما محدودیتی  موقتی 
و البته »بسیار تلخ« بر ســرِ دسترسی شهروندان به شبکه جهانی  که خود 
ناشی از پیامدهای امنیتی حاصل از تحریم است، بدبینی ها را  تشدید کرده 

و برداشت های دور از حقیقت را نیز باورپذیر کرده است. 
قابل درک اســت که در فضای پس از اعتراضات چند هفته گذشــته و در 
 نارضایتی ها و تلخکامی ها، افکار عمومــی، پذیرنده خوانش های بدبینانه  از 
متن باشد اما باید با اهتمام بیشتر بر روشنگری و دقت، فروتنانه از  نخبگان، 
کنشگران فضای شــبکه و اهالی رسانه تقاضا داشت با  رواداری و شکیبایی 
بیشــتر، راه را بر رفع ابهام، گشوده نگاه دارند.  شهروندانِ در فشار و تنگنا را 
فقط می توان ســتود و بار دیگری نمی توان  بر دوششان گذاشت اما می توان 
از نخبــگان خردمند خواســت و تمنا کرد  که فراتر از بــاری که تاکنون به 
دوش کشــیده اند به میــدان بیایند و با  ترویج شــکیبایی و پرهیز دادن از 
شتاب در انتقال بدبینی ها، پاسدار  امنیت روانی جامعه باشند. هرگز صحبت 
از خوش بینی ســاده انگارانه و فریب افکار عمومی نیست،  سخن از آن است 
که تلخی برخی واقعیات آنقدر کافی است که برای  افزودن بر تلخی سبقت 
نگیریم؛ ســخن از آن است که هر ابهامی را با  تفســیری مأیوس کننده به 
افکار عمومی عرضه نکنیم. روزگار تروریســم  اقتصادی و فشــار حداکثری 
بی ســابقه، بر ماســت که در دولت، کارآراتر،  کم خطاتر، دقیق تر و صریح تر 
باشــیم و بر خردمندان جامعه اســت که  شــهروندان را در صف نخســت 
مواجهــه با پیامدهای روانی تحریم، همراه  باشــند. بی گمان دولت حتی در 
این فرســاینده ترین تجربه تحریمی نیز صلح و  تعامل گســترده با جهان را 
سزاوار ایرانیان می داند و همچنان انزوا را  بزرگترین تهدید برای منافع ملی 
برمی شــمارد. دولتی که هماره در پی  تأمین صلــح و امنیت بوده، صدای 
صلح طلبی ایرانیان در شــبکه های  اجتماعی را پشــتیبان اهدافش می داند 
و قابل باور نیســت که خود را خلع  ســلاح کند و این صدا را خاموش. حق 
ارتباط با جهان، فراتر از آن  است که دولتی بتواند آن را از شهروندان سلب 

نماید. 

مسئولان می گویند به خاطر ۵۰ هزار تومان 
پول باید اجازه داشــته باشــند  حسابهای 
مردم را تک به تــک چک کنند؛ حال چرا 
مردم بابت قدرت و  امکاناتی که به مسئولان 
داده انــد این حــق را ندارند کــه اموال و 

حسابهای  آنها را چک کنند؟
موضــوع ســهمیه بندی بنزیــن و نحــوه 
اجرای آن همچنان مــورد انتقاد برخی  از 
کارشناسان اقتصادی و سیاسی است. دولت 
از همان ابتدای اجرای  این طرح اعلام کرد 
که درآمدهای کسب شده در این زمینه را 
در اختیــار   60 میلیون نفر قرار خواهد داد. 
پس از واریز مبالغ اعلام شده به  سرپرست 
خانوارها،  اعتراض های مردم نسبت به عدم 
واریز این مبالغ  به حســاب های بانکی شان 

نیز شروع شد. 
دولت در پاسخ به این انتقادها،  کد دستوری 
را اعلام و از سرپرست  خانوارهایی که موفق 
به دریافت این مبالغ نشــدند خواست تا با 
گرفتن این  کد دســتوری اعتراض رسمی 
خــود را اعلام کنند. اما نکته عجیب و قابل 
 تامل در ایــن موضوع این بود که دولت در 
پس این ســخنش،  تهدیدی را  نیز متوجه 

مردم کرد. 
محمد شریعتمداری وزیر کار تعاون و رفاه 
اجتماعــی در تاریخ 5 آذر  اعلام کرد: مردم 
با ارســال کد ملی سرپرست خانوار به کد 
دســتوری   #6369* به همکاران ما اجازه 
می دهند که وضعیت مالی آنها - که  شامل 
حساب بانکی هم می شود، مورد بررسی قرار 

گیرد. 
اینکه دولت بخواهد به حســاب های بانکی 
و اموال مردم سرکشــی کند  موضوع قابل 
نقدی است که شــاید بهتر باشد مسئولان 
دولتــی درباره چون  و چرای آن شــفاف تر 
اعلام نظر کنند،  مردم معتقد هســتند چرا 
دولت برای  پرداخت 50 هــزار تومان باید 
به حســاب های بانکی شان سرکشی کند و 
 این موضوع اقدامی تلافی جویانه است برای 

انصراف از دریافت  حمایت های معیشتی؟
مردم می گویند آیا همین مســئولان اجازه 
می دهند که ما هم از امول و  حســاب های 
بانکی آنان و فرزندانشــان آگاه باشیم،  آیا 
همین مســئولان نیز  اموال خود را حاضر 

هستند به صورت شفاف اعلام کنند؟
ë  انتشار اموال مسئولان قانونی

است؟
مســئولان در حالی از انتشــار اموال خود 
سرباز می زنند که خیالشان  راحت است که 
طبق قانون، افشــای اموال آنها جرم تلقی 

می شود. 
یکی از مــواد اختلاف برانگیز این قانون که 

در 18 مهرماه به تصویب  مجمع تشخیص 
مصلحت نظام رســید، ماده 5 است که در 
آن افشــای  اطلاعات مربوط به دارایی هایی 
مسئولین ممنوع شده و مجازاتی نیز  برای 
افرادی که مبادرت به این کار کنند، در نظر 
گرفته شده اســت. پس  از تصویب این ماده 

نظــرات مختلفی مطرح شــد و برخی این 
ماده را تأیید  و برخی آن را نقد کردند. 

هرچند حدود دو ماه پیش نیز اعلام شــد 
که سامانه »ثبت دارایی مقامات،  مسؤولان 
و کارگزاران« راه اندازه شده و مسئولان باید 
اموال خود را  در آن اعلام کنند،  اما به نظر 
می رسد این سامانه نیز نمی تواند  پاسخگوی 
افکار عمومی در این زمینه باشد و یا دست 
کــم مســئولان راه  دور زدن آن را بخوبی 
یاد گرفته اند و مشــخص نیست چه زمانی 
 مسئولان و مدیران اطلاعات لازم را در این 

سامانه وارد کنند. 
اما نکته مهم این اســت کــه قانون باید به 
گونه ای تغییر یابد کــه راه های  دور زدن 
قانون نیز در آن پیش بینی شــده و اجازه 
چنین اقداماتی داده  نشــود. همچنین می 
بایــد زمینه برای آگاهــی و اطلاع مردم از 
اموال و  دارایی های مسئولان فراهم شود تا 

قانون از این لحاظ منطقی تر باشد. 
اگر ایــن تغییرات در قانــون صورت گیرد 
و صحیــح اجرایی شــود حتمــاً  منجر به 
اصلاح خواهد شــد. عباس سلیمی نمین، 
مورخ و کارشــناس  سیاســی، درباره این 
طــرح می گوید: »تصور می شــود که وضع 
این قانــون  و در جریان قــرار دادن مردم 
از تغییرات مســئولین نکته بســیار مهمی 
 است؛ چرا که اگر مردم از تغییرات نخبگان 
جامعه خود مطلع نباشند،  فایده ای نخواهد 

داشت.« 

محمدرضــا پورابراهیمی عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس با اشــاره به  تقدیم لایحه بودجه شرکت های 
دولتی گفت: وقتی روکشــی از اطلاعــات  اصلی به 
مجلــس آمده عملا امــکان اظهار نظــر و نظارت از 
سوی  نمایندگان وجود ندارد زیرا این بودجه سه برابر 

بودجه عمومی کشور  است. 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی 
درباره بودجه  شــرکت های دولتی گفت: متاســفانه 
اطلاعــات مربــوط به لایحــه بودجه  شــرکت های 
دولتــی خام بوده و در حقیقت روکشــی از اطلاعات 
اصلی  اســت. وی افــزود: انتظــار مــا از ارائه لایحه 
بودجه شــرکت های دولتی آن بــود که  صورت های 
مالی تلفیقی بودجه شــرکت های دولتی را در قالب 
 هزینه ها، درآمدها، بهای تمام شده، خدمات به منظور 

نظارت مؤثر به  مجلس داده شود. 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: وقتی روکشی 
از اطلاعات اصلی  در قالب لایحه بودجه شــرکت های 
دولتــی به مجلس می آید عملا امــکان  اظهار نظر و 

نظارت را از دست می دهیم. 
پورابراهیمــی افزود: گزارش دولــت در قالب لایحه 
بودجه شرکت های  دولتی به دیوان محاسبات کشور 
ارســال شده است و قرار است آنها  گزارش خود را به 
مجلس ارائه دهند. تا در نهایت مبنایی برای بررســی 

 در ذیل بودجه عمومی کشور شود. 
وی خاطرنشــان کرد: امســال اولین سالی است که 
مجلس به بودجه  شرکت های دولتی ورود کرده است 
و بر این اســاس هم به ســادگی از  کنار این موضوع 

نخواهیم گذشت. 
عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس افــزود: بودجه 
شــرکت های دولتی ســه  برابر بودجه عمومی کشور 
اســت که اگر بخواهیم از کنار آن به سادگی  بگذریم 
بخش عمده ای از درآمد هزینه دولت،  منابع و مصارف 

آن را  نادیده گرفته ایم. 
پورابراهیمی خاطرنشان کرد: بررسی همزمان بودجه 
شــرکت های دولتی  و بودجه سال 99 در مجلس به 

هیچ وجه با یکدیگر منافاتی ندارد. 
وی  افزود: هم اکنون منتظر گزارش دیوان محاسبات 

درباره بودجه  شرکت های دولتی هستیم. 
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس خاطرنشان کرد: 
معتقد به آن نیستیم که  شــرکت های دولتی حیاط 
خلوت هستند اما می گوییم که بودجه آنها  غیرشفاف 
اســت.  پورابراهیمی گفت : اگر بررسی ها و نظارت ها 
بر بودجه شــرکت های  دولتی از سوی مجلس وجود 
داشــته باشد،  هم می توان از بروز تخلفات  جلوگیری 
کرد هم می توان ســود آنها را بیشتر کرد. و بر همین 
اساس هم  توسعه این شرکت ها تعیین تکلیف شده و 

عدم پرداخت سود روشن  خواهد شد. 

حمیدرضا ترقی کارشــناس مســائل سیاسی اظهار 
کرد: در ســال های اخیر  شــاهد این هســتیم که در 
جریــان تبلیغات مربوط به انتخابات، برخی از  نامزدها 
هزینه هــای زیــاد و غیرمتعارفی را بــرای حضور در 
مجلس انجام  داده اند که در بسیاری از موارد منبع این 

هزینه ها شفاف نیست. 
کارشناس مسائل سیاســی در برنامه »رویداد« رادیو 
گفت و گو، با بیــان  اینکه برخی از کانون های قدرت 
و ثــروت در ایــن فرایند تلاش می کننــد  در جریان 
تبلیغــات نامزد هــای حاضر در این عرصــه ، آنها را 
تطمیع  کنند تا سپس از حضور آنها در مجلس به نفع 
خود  اســتفاده کنند و در  واقع آنها را به نوعی مدیون 
خود کنند، اظهار داشت: در سیاست های  انتخاباتی که 
رهبر معظم انقلاب ســال گذشته ابلاغ کردند، ایشان  
تاکید  کرده بودند که هزینه های تبلیغات باید مشخص 

و شفاف شود. 
وی ادامه داد : متأســفانه یک نقــص قانونی در مورد 
شفاف ســازی  هزینه های انتخابات وجود دارد که باید 

در جهت رفع آن اقدام شود.  
این عضو حزب موتلفه خاطرنشــان کرد:  بعد از ابلاغ 
سیاست های  انتخاباتی از سوی مقام معظم رهبری یک 
گروه کارشناســی متشکل  از  اعضای  مجلس شورای 
اســلامی و شورای نگهبان تشکیل شد تاطرحی  را در 

این ارتباط تهیه و تدوین کنند . 
وی افــزود: ایــن طرح پــس از تهیــه و تدوین، در 
کمیسیون شوراهای  مجلس تصویب شد و در دی ماه 

سال گذشته نیز یک فوریت این طرح  در مجلس مورد 
تایید قرار گرفت، سپس در اردیبهشت ماه سال جاری 
 جزئیــات این طرح در صحن علنی مجلس نیز پس از 
بحث های  کارشناسی مورد تصویب قرار گرفت و برای 
تأیید به شورای نگهبان  ارســال شد، شورای نگهبان 
نیــز ایراداتی را به این طرح وارد کــرد ، در  ادامه این 
طرح برای رفع ایرادات  شورای نگهبان به کمیسیون 
 شــوراهای مجلس بازگرداننده شد، اما متأسفانه هنوز 
در این کمیســیون  برای رفع ایرادات اقداماتی صورت 

نگرفته است. 
ترقی در بخش پایانی سخنان خود تاکید کرد: هزینه 
تبلیغات برای  حضور در انتخابات بسیار بالا است و این 
موضوع مانع از آن می شــود  که  یک رقابت ســالم و 
متوازن بین کاندیداها  ایجاد شود و در این فرایند  حق 
کسانی که به دنبال این شیوه های تبلیغاتی نیستند، 

ضایع می شود. 

پورابراهیمی:

  اطلاعات بودجه شرکت های دولتی روکشی
 از اطلاعات اصلی است

حسین افشین رئیس مجمع تشــکل های دانش بنیان اتاق بازرگانی صنایع و  معادن 
ایران و مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه تهران  دغدغه های شرکت های 

دانش  بنیان را در صحن علنی پارلمان مطرح  کردند. 
معاون زیربنایی و امور تولیدی مرکز پژوهش های مجلس اظهار  داشــت: در بند 2 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی ارتقای ســطح خدمات  دانش بنیان با حمایت 
هدفمنــد از صادرات کالاها دیده شــده اســت و در  ســال 85 لایحــه حمایت از 

شرکت های دانش بنیان توسط دولت ارائه و  در سال 89 در مجلس مصوب شد. 
وی بیان کرد: در این قانون تمام وظایف و حمایت ها برعهده وزارت  علوم گذاشــته 
شــده در صورتی که اکنون معاونت علمی - فناوری ریاست  جمهوری همه کارها را 

پیش می برد و فعالیت این معاونت با خلأهای  قانونی روبروست. 
معاون زیربنایــی و امور تولیدی مرکز پژوهش های مجلس ضمن مناســب  ارزیابی 
کردن اقدامات معاونت علمی- فناوری ریاست جمهوری در  حوزه شرکت های دانش 
بنیــان افزود: عدم وجــود قانون در زمینه فعالیت  معاونت علمی- فناوری ریاســت 
جمهوری سبب شده تا مجلس نظارت بر  هزینه کرد بودجه های این معاونت نداشته 

باشد. 
افشــین ادامه داد: عملکرد معاونت علمی- فناوری ریاســت جمهوری  مثبت است، 
زیرا افراد مســئول در این حوزه به خوبی کار می کنند، اما  ساختاری وجود ندارد و 
مجلس باید برای ایجاد ســاختار مناســب اقدام کند  تا افراد بعدی نیز همانند آقای 

ستاری خوب کار می کنند. 
معــاون زیربنایی و امور تولیــدی مرکز پژوهش های مجلس گفت: اگر  مشــکلات 
اقتصاد کلان را حل کنیم، 90 درصد مشکلات دانش بنیان نیز  حل می شود، ولی تا 

زمانی که استراتژی نداشته باشیم، توسعه پایدار  ایجاد نمی شود. 
وی با انتقاد از عملکرد آموزش و پرورش به دلیل عدم توجه به نخبگان  فعال گفت: 
در دانشــگاه ها زیرساخت آزمایشگاهی فرسوده شده و  امکانات لازم جهت اقدامات 

مطلوب وجود ندارد. 
افشین با اشاره به مشکلات ارزی و تحریمی در حوزه شرکت های  دانش بنیان اظهار 
داشــت: سیاست ارزی ما باید حامی شــرکت های دانش  بنیان باشد و با ارز 4200 
تومانی نمی توان از شرکت های دانش بنیان  حمایت کرد و دولت باید در این زمینه 
تجدیدنظر کند. باید بازار شــرکت  های دانش بنیان بچرخد تا دیدگاه مثبتی نسبت 

به تولید داخل ایجاد شود. 
ë عدم حمایت از شرکت های دانش بنیان در بدنه حاکمیت 

همچنین افشــین کلاهی رئیس مجمع تشکل های دانش بنیان اتاق بازرگانی  صنایع 
و معادن ایران  با اشاره به وضعیت شرکت های دانش بنیان و  استارت آپ ها در کشور 

گفت: در شــرایط کنونی این شرکت ها مشــکلات  بسیاری در بخش های مختلف به 
ویژه حوزه بیمه دارند. 

وی افزود: یکی از مشــکلات بیمه ای شــرکت های دانش بنیان مســئله  اجرای ماده 
42 قانون تأمین اجتماعی اســت، بر اســاس این قانون، مهلــت  یک ماهه ای برای 
رسیدگی به مسائل این شــرکت ها و هیأت های  تجدیدنظر تعیین شده است، حال 
اگر شرکت های دانش بنیان برای ارائه  اطلاعات و مدارک تأخیر داشته باشند جریمه 
می شــوند امّا اگر ســازمان  تأمین اجتماعی در این عرصه تأخیر کند هیچ مشکلی 
برایش پیش نمی آید  از این رو باید یک زمان مشخص برای سازمان تأمین اجتماعی 

در نظر  گرفته شود. 
رئیس مجمع تشــکل های دانش بنیان اتاق بازرگانی صنایع و معادن ایران  ادامه داد: 
یکی دیگر از مسائل نحوه رسیدگی به شکایات در سازمان  تأمین اجتماعی و ترکیب 
هیأت تجدیدنظر اســت، این هیأت باید با حضور  نماینده کارفرما، نماینده کارگر و 
نماینده ســازمان تأمین اجتماعی تشکیل  شود اما در شرایط کنونی هیأت مذکور با 
حضور نماینده اتاق  بازرگانی، نماینده تأمین اجتماعی و نماینده وزارت کار تشکیل 
می شــود  حال این ســؤال پیش می آید که آیا با این ترکیــب می توان رأیی به نفع 

 شرکت های دانش بنیان صادر کرد. 
کلاهی افزود: در شــرایط کنونی وقتی مدیران شــرکت های دانش بنیان به  سازمان  
تأمین اجتماعی می روند برای دریافت مفاصا حســاب باید تعهد  دهند که ســازمان 

می تواند صورت حساب 10 ساله این شرکت ها را  مورد بررسی قرار دهد. 
وی  تصریح کرد: متأســفانه در شرایط کنونی سازمان تأمین اجتماعی  وظیفه اصلی 
خود را فراموش کرده زیرا این ســازمان از شــرکت ها و  افراد پول دریافت می کند تا 
خدمات ارائه کند اما الان این روند برعکس  شده، حال باید مشخص شود که سازمان 

تأمین اجتماعی یک سازمان  خدماتی بوده یا سازمانی مطالبه گر است. 
رئیس مجمع تشــکل های دانش بنیان اتاق بازرگانی صنایــع و معادن ایران  با بیان 
اینکه متأسفانه در بدنه حاکمیتی حمایتی از شرکت های دانش بنیان  دیده نمی شود، 
گفت: در حوادث آبان ماه 163 ســاعت اینترنت در کشــور  قطع شد و شرکت های 
دانش بنیان و اســتارت آپ ها در این مدت نزدیک بــه   10هزار میلیارد تومان از نظر 
مالی ضرر کردند امّا به این مســئله  توجهی نشــد و همکاران ما به تدریج در حال 

خروج از کشور هستند. 
ë  مجلس برای سرمایه گذاران در حوزه شرکت های دانش بنیان

 مشوق های مالی پیش بینی کند
براســاس این گزارش محمد مهدی فریدوندمدیرعامــل صندوق پژوهش و  فناوری 
دانشــگاه تهران در نشســت علنی امروز  مجلس در جریان  بررسی دستاوردهای و 
مشــکلات حوزه اقتصاد شــرکت های دانش بنیان و  نوآورانه گفت: 4700 شــرکت 

دانش بنیان امروزه در حال فعالیت هستند  که در حوزه تأمین مالی و سرمایه گذاری 
نیاز به حمایت بخش های  مختلف از جمله قوه مقننه دارند. 

وی عنــوان کرد: شــرکت های دانش بنیان بــرای اجرای قراردادهــای خود  نیاز به 
ضمانتنامــه دارند کــه از طریق صندوق های حمایتی و تخصصی  ارائه می شــود اما 
متأسفانه برخی از دستگاه ها از پذیرش این  ضمانتنامه ها امتناع می کنند که نیازمند 

پیگیری مراجع قانونی است. 
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری دانشــگاه تهران افزود: مسئله تأمین  مالی نیز 
یکی از دغدغه های شــرکت های دانش بنیان است که بر این  اساس باید یادآور شد 
منابع فعلــی در اختیار معاونت علمی فناوری  ریاســت جمهوری، پارک های علم و 

فناوری و  ... پاسخگوی این نیاز و  دغدغه نیست. 
فریدوند اظهار داشــت: همچنین عدم امکان تأمین مالی از طریق نظام  بانکی نیز از 
دیگر دغدغه های شرکت های نوآورانه محســوب می شود که  بانک مرکزی و وزارت 

اقتصاد باید به این مهم رسیدگی کنند. 
مدیرعامل صندوق پژوهش و فناوری دانشــگاه تهــران گفت: وزارت  صمت و بانک 
مرکزی نیز باید تلاش کنند تا مشــکلات ارزی، تخصیص  ارز، ثبت سفارش و دیگر 
مســائل مربوط بــه حوزه ارزی شــرکت های  دانش  بنیان برطرف شــد زیرا امروزه 

مشکلات زیادی در این حوزه  مشاهده می شود. 
وی در خصــوص حمایــت قــوه مقننــه از شــرکت های دانش بنیان اظهــار کرد: 
 ســرمایه گذاری در حوزه فناوری های دانش بنیان مشمول مالیات می شود  در حالی 
که مجلس می تواند مشــوق های سرمایه گذاری برای شرکت های  دانش بنیان در نظر 

گیرد. 
فریدونــد گفت: صدور بیمه نامه های تخصصی به دلیل ریســک بالای کار  در حوزه 
دانش بنیان و نوآورانه امری مهم محســوب می شود که بیمه  مرکزی باید به این امر 

توجّه جدی کند تا مشکلات و دغدغه ها برطرف  شود. 

استفاده ابزاری
 از حقوق بشر ممنوع

سید عباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اتحادیه  اروپایی 
را به توجه جدی نسبت به نقض حقوق بشر در برخی  کشورهای عضو یا 
همپیمان، ایفای تعهدات خود در قبال برجام و نقض  حقوق بیش از 80 
میلیون شــهروند ایرانی بر اثر تحریم های غیر انسانی  و یكجانبه ایالات 

متحده آمریكا فرا می خوانیم. 
موســوی با اظهار تاســف از بیانیه نماینده جدید اتحادیه اروپا در امور 
 خارجی و سیاســت امنیتی، این بیانیه را ناشــی از اطلاعات نادرست و 
 جهت دار خواند و افزود: جمهوری اسلامی ایران هر گونه استفاده  ابزاری 

و سیاسی از حقوق بشر علیه كشورهای مستقل را مردود می  داند. 
وی تصریــح کرد: رعایت حقوق مردم برای جمهوری اســلامی ایران به 
 عنــوان یک نظام مردمســالار یک اصل و از الزامات امنیت ملی اســت 
و  عملكرد جمهوری اســلامی ایران طی چهار دهه گذشــته نیز بخوبی 
 نشانگر جدیت كشورمان در جهت ارتقاء حقوق بشر و حفظ حقوق مردم 

 بوده است. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشت: اعتراضات مردمی و  برگزاری 
تجمعات از جمله حقوق شــناخته شــده مردم در جمهوری  اســلامی 
اســت؛ اما سوءاســتفاده از این حق برای غارتگــری و حمله به  مردم و 
اماکن عمومی قابل تحمل نیســت، همانطور که در خود اروپا هم  تحمل 
نمی شــود و شــاهد مثال عینی آن برخورد پلیس با تظاهرکنندگان در 
 پاریس اســت که تاکنون با تلفات و زخمی ها و بازداشتی های بسیاری 

 همراه بوده است. 

خلاء قانونی در حوزه شرکت های دانش بنیان
خبر:

خبر
هزینه تبلیغات نامزدها شفاف نیست

پیشنهادیازجانبمردمبهمسئولان:

  شما حساب و اموال ما را چک کنید و ما هم حساب و اموال شما را
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بیمه اجباری سلامت در بایکوت

طرح بیمه اجباری ســلامت کــه از ۱۳ آبان ۹۸ کلید 
خورد، در هاله ای از  ابهام قرار دارد و متقاضیان ثبت نام 
کننده در انتظار اعلام نظر وزارت  رفاه به سر می برند. 

به دنبال مشخص شــدن وضعیت افراد فاقد بیمه پایه 
در کشــور، ســازمان  بیمه ســلامت ایران موظف شد 
نسبت به پوشــش بیمه اجباری جمعیتی در  حدود ۸ 
تا ۱۰ میلیون نفر در کشــور اقدام کند. از همین رو، به 
دنبال  ابلاغیه و دســتورالعمل هیات وزیران به سازمان 
بیمه سلامت، طرح  اجباری بیمه سلامت با ثبت نام از 

متقاضیان، از ۱۳ آبان ۹۸ در کشور  کلید خورد. 
بر اســاس آنچه که هیئت وزیران در جلسه ۲۷ مرداد 
۱۳۹۸ به پیشــنهاد  مشترک وزارتخانه های بهداشت و 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و تایید  ســازمان برنامه و 
بودجه کشــور و به اســتناد بند )الف ماده ۷۰(  قانون 
 برنامه پنج ساله ششم توســعه، آیین نامه اجرایی بیمه 

پایه اجباری سلامت  و ارزیابی وسع را تصویب کرد. 
بر این اســاس، دولت مکلف اســت بــه منظور تحقق 
سیاســت های کلی  ســلامت، تامین منابع مالی پایدار 
برای بخش سلامت، توســعه کمی و  کیفی بیمه های 
سلامت و مدیریت منابع سلامت از طریق نظام بیمه با 

 محوریت وزارت بهداشت، اقدامات لازم را انجام دهد. 
همچنین مطابق قانون برنامه، پوشش بیمه سلامت برای 
تمامی آحاد  جمعیت کشور اجباری بوده و برخورداری 
از یارانه دولت جهت حق  ســرانه بیمه از طریق ارزیابی 
وسع و سایر ضوابط، بر اساس  آیین نامه ای است که به 
تصویب دولت می رسد. به دنبال این مصوبه، شیوه نامه 
اجرایی بیمه اجباری نیز ابلاغ شد که بر  همین اساس، 
افرادی که در سایت اعلام شده برای بیمه اجباری ثبت 
نام  می کنند همزمان از ســوی وزارت رفاه نیز آزمون 
وســع برای آنها انجام  می شــود و یک ماه برای اعلام 
نتایج آزمــون و اینکه ثبت نام کنندگان در  چه دهکی 

قرار گرفته اند زمان در نظر گرفته شده است. 
پس از اعلام دهک های ثبت نام کنندگان بیمه اجباری 
میزان حق بیمه  پرداختی آنها نیز مشخص می شود و 
افراد می توانند حق بیمــه خود و  افراد تحت تکفل را 
پرداخت کنند. براساس این آیین نامه تمامی خانوارهای 
فاقد پوشــش بیمــه ای مکلفند  برای برخــورداری از 
مزایای پوشش بیمه ای و یارانه دولت بابت حق  بیمه، 
ظرف ۶ ماه نســبت به ثبت نام و تقاضا برابر این شیوه 
نامه اقدام  کننــد. خانوارهای فاقد پوشــش بیمه، در 
چارچــوب ضوابط آئین نامه  اجرایی و این شــیوه نامه 
مورد ارزیابی وسع قرار گرفته و براساس  نتایج حاصل، 
حق برخــورداری از یارانه و میزان آن )۵۰ درصد حق 
 بیمه یا ۱۰۰ درصد آن( مشــخص می شود. در همین 
ارتباط، کوروش فرزین معاون ســازمان بیمه سلامت، 
عنوان  کرد: که فقط افرادی می توانند در ســایتی که 
سازمان بیمه ســلامت راه  اندازی کرده ثبت نام کنند 
که تاکنون هیچ نوع سابقه بیمه ای نداشته  باشند. این 
افراد باید مشخصات تمامی افرادی تحت تکفل زیر ۱۸ 
سال  خود را در سامانه وارد کنند که اجباری است. وی، 
در عین حــال از فرصت یک ماهــه وزارت رفاه برای 
ارزیابی وسع  متقاضیان بیمه اجباری خبر داده و گفته 
بود که بر اساس آیین نامه  اجرایی بیمه رایگان افرادی 
که کمتر از ۴۰ درصد حقوق و دستمزد  مصوب دریافت 
می کنند و در دهک های یک، دو و سه قرار دارند پس 
 از تایید وزارت رفاه تمام حق بیمه آنها از ســوی دولت 
پرداخت می شود  و آنهایی که ۴۰ تا ۱۰۰ درصد حداقل 
حقوق را دریافت و در دهک  چهارم هستند، ۵۰ درصد 
حــق بیمه آنها را دولت پرداخت مــی کند و  مابقی را 
خودشــان باید بپردازند. در نهایت افرادی که در دهک 
های ۵  تــا ۱۰ قرار دارند باید تمامی حق بیمه خود را 
پرداخت کنند. در همین حال، طاهر موهبتی مدیرعامل 
سازمان بیمه سلامت، در  خصوص آخرین وضعیت ثبت 
نام کنندگان متقاضی بیمه اجباری سلامت  به خبرنگار 
مهر اظهار داشــت: بیش از ۸۰۰ هزار نفر در ســامانه 
بیمه  اجباری ســازمان بیمه سلامت ثبت نام کرده اند 
که از این تعداد حدود   ۵۰۰ هزار نفر درخواست ارزیابی 

وسع داشته اند. 

اجتماعی

حرف های آزاردهنــده در اطرافمان زیاد 
است؛یکی می گوید:صحبت از نبودِ  پروتز 
به دلیل تحریم اســت اما هــر روز چند 
عمل تعویض مفصل زانو انجام  می شود.

دیگری می گوید:کافی اســت دست توی 
جیبتان کنید و حق عمل دکتر  را بدهید.

آن وقت،تحریم و صف انتظار و... بی معنی 
می شود و ظرف چند  روز بیمارتان عمل 

می شود! 
انــگار تا گــذرت به بیمارســتان نیفتد، 
نمی توانی تلخی خبرهای حوزه بهداشت 
 را آنطور که هســت، درک کنی. همین 
که گرفتار می شوی و مثل توپ  فوتبال،  
از ایــن بیمارســتان به آن بیمارســتان 
و از اتــاق ایــن دکتر به آن  آزمایشــگاه 
پاس داده می شــوی، تــازه کمی با درد 
بیمارانی که مراجعــان  دائمی این مراکز 
درمانی هســتند، آشنا می شوی. اما بدتر 
و دردناک تر از  همه این اســت که همه 
تلاش ها و پیگیری هایت دســت آخر با 
یک جمله  بی اثر شود: »متاسفانه تحریم 
هســتیم و فلان دارو یــا فلان تجهیزات 
پزشــکی  موردنیاز بــرای درمان یا عمل 
جراحــی شــما را نداریم. بایــد منتظر 
 بمانیــد...« اما حالت بدتــری هم وجود 
دارد. اینکــه با پــول غیرقانونی یا همان 
  »زیرمیــزی« معروف، همیــن تحریم و 
کمبود یا نبود دارو و تجهیزات قابل  رفع 
باشــد! بله. این بدتریــن حالت را هم در 
بیمارستان های ما می شود دید.  می شود 
تجربــه کرد و غصه و افســوس خورد از 
جولان بی قانونی و فقدان  انصاف و اخلاق. 
آنچه می خوانید، درد دل یک خانواده با 
خبرنگار ما  درباره اتفاقاتی است که مدتی 
قبل برای عمــل جراحی یکی از اعضای 

 خانواده با آن مواجه بوده اند. 
ë  !چرا بیمارستان دولتی؟

بعــد از مدت هــا تردیــد در انجام عمل 
تعویــض مفصــل زانــو،  بالاخــره قرار 
 می شــود پدر زانویش را به تیغ جراحان 
بســپارد. بعد از دو سه هفته ای که  صرف 
تحقیق،  مشــورت و تصمیم گیری برای 
انتخاب پزشــک متخصص  می شــود، به 
مطب پزشــک توصیه شده از طرف یکی 
از دوســتان می رویم.  آقای دکتر بعد از 

بررسی عکس و... می گوید: »باشه،  بیارید 
خــودم عملــش  می کنــم.« و در همان 
حال ادامه می دهد: »کدوم بیمارســتان 
می خواید  بستریش کنید؟« تا می گوییم: 
»یک بیمارستان دولتی...«،  انگار توهین 
 بزرگی به دکتر شــده باشــد، با ناراحتی 
عجیبــی ســرش را بــالا مــی آورد و با 
 عصبانیت می گوید: »چرا دولتی؟!« مات 
و مبهوت نگاهــش می کنیم و  یکی مان 
می گوید: »خــب آقای دکتــر، پدرمان 
یک کارمند بازنشســته است و  دستمون 
خیلــی باز نیســت. می خوایــم از بیمه 
کنیم...«  دکتر  استفاده  تکمیلی خودش 
با همان غضب،  چند فرم را امضا می کند 
و می فرستدمان پیِ انجام  آزمایشاتی که 
مقدمه عمل جراحی است. به این ترتیب، 
فرآیند طولانی چکاپ  کلی سلامت شروع 
می شود،  فرآیندی که حدود 2 ماه طول 

می کشد.« 
ë  دکتر خبر نداشت تحریم

هستیم؟! 
بعد از انجام آزمایشات مختلف، باید برای 
تعیین وقت عمل پیش دکتر  برویم. این 
بار بــه توصیه بیماری کــه این عمل را 
انجام داده و راضی است،  به مطب پزشک 
او می رویــم. آقای دکتر بعد از بررســی 
آزمایشات،  برای  یک ماه آینده وقت عمل 
می دهد. برای پیگیری امور عمل جراحی 
به  بیمارستان دولتی موردنظرمان مراجعه 
می کنیم و از وقت عملی که دکتر  برایمان 

تعیین کرده، می گوییم. اما پاسخ مسئول 
بخش »پروتز«،  ناامیدکننده است: »وقت 
عمل؟ مگه آقای دکتر نمی دونست پروتز 
 نداریــم؟!« و در مقابل نــگاه متعجب و 
پرسشگر ما ادامه می دهد: »چون  تحریم 
هســتیم، واردات پروتز با مشکل مواجه 
شــده... حالا شــما یکی دو ماه  بعد یک 
سری بزنید،  شاید مشکل حل شده باشه.« 

تعیین وقت عمل و منتفی شــدن آن به 
دلیل نبود پروتز، در 4 ماه بعد، دو  بار دیگر 
هم تکرار می شــود. در یکی از روزهایی 
که ســرگردان میان خانه  و بیمارســتان 
هســتیم، یکی از کارکنان بیمارستان، با 
نکته ای که یواشکی  می گوید، انگار گوشی 
را دستمان می دهد: »آقا موضوع  hینه که 
رابطه  کارکنان بیمارســتان با این دکتر،  
خوب نیســت. اینا معتقدند این دکتر،  از 
 بعضی بیماران پول می گیره و بدون نوبت 
بهشون وقت عمل میده. واسه  همین، به 
وقت عمل هایی که ایشون میده،  ترتیب 

اثر نمیدن!« 
ë  ،پروتز نداریم، اما اگه پول بدی

شاید بشه کاری کرد! 
سرگردان مانده ایم. حرف های آزاردهنده 
در اطرافمان زیاد اســت؛  یکی  می گوید: 
صحبت از نبودِ پروتز به میان می آید اما 
هــر روز چند عمل  تعویــض مفصل زانو 
انجام می شــود. دیگری می گوید: کافی 
اســت دســت توی  جیبتان کنید و حق 
عمل دکتــر را بدهید، آن وقت تحریم و 

صف انتظار و...  بی معنی می شود و ظرف 
چند روز بیمارتان عمل می شود... 

ë  بالاخره،  عمل جراحی با چاشنی
زیرمیزی! 

دوباره به پزشــک اولی مراجعه می کنیم 
و او بــرای آخر ماه وقــت عمل  می دهد. 
بــه نظــر می رســد کار دارد روی روال 
می افتد امــا بــرای  هماهنگی های اتاق 
عمل که مراجعــه می کنیم، خنده روی 
لبمان می خشکد.  بیش از 6 ماه از انجام 
آزمایش های  اعتبار  و  آزمایشات گذشته 
مربوط به  بیهوشــی، تمام شده. بنابراین 
دوباره باید آزمایشات تکرار شود! نتیجه 
 آزمایــش، از چند مشــکل اساســی در 
بــدن پدر حکایت می کنــد که رفع آن، 
به  اســتعمال دارو حداقــل به مدت یک 
ماه نیــاز دارد. وقت عمل، دوباره منتفی 
 می شــود. یک مــاه می گــذرد و تکرار 
آزمایش، نشــان می دهد همه چیز روه به 

 راه است. 
ایــن بار که وقت عمل بــرای 3 ماه بعد 
خوشــحال  هیچ کس  می شــود،  تعیین 
 نمی شــود. همه اعضای خانواده انگار با 
زبان بی زبانی می خواهند چیزی  بگویند. 
بالاخره یکــی دل را به دریــا می زند و 
می گوید: »اگــه بخوایم با همین  رویه ای 
کــه تا الان بوده، پیــش بریم،  بازم هیچ 
تضمینی وجود نداره در وقت  تعیین شده 
عمل انجام بشه. اون موقع هم ممکنه یه 
مسئله و مشکل جدید  ایجاد بشه. بیایید 
همین حالا بریم دنبال ماجرا رو بگیریم 
و...« همه  مقصودش را فهمیده اند. سراغ 
کسی که درِ گوشی گفته بود تا پول ندهی، 
 کارهایــت روی روال نمی افتد، می رویم 
و او بــا رابط دکتر صحبــت می کند و  با 
چانه زنی،  مبلغ درخواست شــده را کمی 
کاهــش می دهد. حــالا مانده ایم  چطور 
باید این مبلغ پرداخــت کنیم؟ اگر فکر 
می کنید شــماره حســاب یا  کارتخوان 
در میان اســت، خیلی موضوع را ســاده 
گرفته اید! قرار می شــود  پول را به صورت 
نقد به آن رابط بدهیــم. پول که وصول 
می شــود، دکتر  وقت عمــل را از 3 ماه 
آینده به یک ماه آینده و از آن به همین 

هفته تبدیل  می کند! 

سردارمومنی:

سن اعتیاد به ۲۴ سال رسید
سردار اسکندر مؤمنی دبیر کل 
با مــواد مخدر  ســتاد مبارزه 
بــا بیان اینکه  ســن اعتیاد  در 
کشور به ۲۴ سال رسید، گفت: 
بیش ترین  مواد  مخــدر  تاریخ 

ایران امسال کشف شد. 
وی افزود: درزمینه قابله با مواد 
مخــدر اقدامات بســیار خوبی 
انجام شــده  اســت ولــی برای 
رسیدن به نقطه مطلوب فاصله  
داریم،در حوزه فرهنگی  با آموزش وپرورش توافق های خوبی داشــته ایم تا 

از ظرفیت معلم ها و  دانش آموزان برای موضوع پیش گیری استفاده شود. 
دبیر کل ســتاد مبارزه با مواد مخدر تصریــح کرد: طرح یاری گران  زندگی 
در مدارس آغاز شــده  و توافق های خوبی با حوزه های علمیه انجام  شــد تا 
از مبلغان برای پیشــگیری استفاده شود. ســردار مؤمنی با اشاره به اجرای 
طرح های مقابله با مواد مخدر در شــهر  قم بیان کرد: 196 نفر ساعت برای 
معلمان دوره های آموزشــی برگزار   شد تا با نحوه پیش گیری آشنا شده و با 
دانش آموزان و خانواده ها کار  کنند. معاون ســتاد مبارزه با مواد مخدر: طرح 
یاری گران زندگی در 25 گروه  مرجع اجرا می شــودوی ادامه داد: در حوزه 
مقابله اقدامات خوبی انجام شــده و در تاریخ  جمهوری اســلامی بیشترین 
کشفیات از نظر حجمی و کیفی مربوط به  امسال است، بیش از 74 درصد 
کشــفیات مربوط به شرق کشور است و  از نظر درگیری افزایش پیدا کرده 
ولی تعداد شــهدا 80 درصد نســبت به  گذشته کمتر شــده  و اراده خوبی 
در کشور ایجاد شــده و همه قوا نسبت به  مقابله با آسیب های مواد مخدر 

تأکید دارند. 

افزایش ۴ برابری کودک همسری در برخی نقاط 
کشور بدنبال افزایش  وام ازدواج

محمدمهــدی تندگویان معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان  نســبت به 
افزایش ۴ برابری کودک همســری در برخی نقاط کشــور به  دنبال افزایش وام 
ازدواج هشدار داد و گفت: بررسی ها نشان می دهد که  در برخی از نقاط کشور که 
با فقر فرهنگی و اقتصادی رو به رو  هستیم، از وام ازدواج برای معامله کودکان زیر 
۱۵ سال استفاده  می شود. تندگویان با بیان اینکه پیشنهاد دولت برای تسهیلات 
ازدواج در لایحه  بودجه سال آینده برای هر نفر ۳۰ میلیون تومان و بدون تغییر 
نسبت به  سال گذشته بوده است، گفت: البته طی دو سال گذشته رقم وام ازدواج 
 در مجلس بعد از مطرح شــدن رقم پیشنهادی لایحه بوجه افزایش یافت. وی با 
بیان اینکه "با افزایش وام ازدواج با شــرایط بازپرداخت کنونی آن  موافق نیستم" 
اظهار کرد: به نظر می رســد با شــرایط کنونی افزایش رقم  وام ازدواج کمکی به 
افزایش میزان ازدواج در کشور نمی کند، بلکه  ممکن است زمینه ساز مشکلات 
و آسیب های دیگری نیز شــود. معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان ادامه 
داد: مشکل این  است که جوانان باید بتوانند از پس بازپرداخت این وام بربیایند، 
به  طوریکه همین الان هم بــا دریافت وام ۳۰ میلیون تومانی، برخی از  جوانان 
اظهار می کنند که نمی توانند از پس بازپرداخت و اقســاط این وام  بربیایند. هر 
زوج با دریافت ۶۰ میلیون وام ازدواج حدود یک میلیون و   ۱۰۰ هزار تومان قسط 
ماهیانه پرداخت می کنند که رقم زیادی است.  تندگویان تاکید کرد: اگر به جایی 
برسیم که نحوه بازپرداخت این وام  تسهیل شود، برای مثال مدت زمان بیشتری 
برای اقســاط در نظر گرفته  شود یا حتی بین دریافت وام و آغاز بازپرداخت آن 
فرصتی در نظر  گرفته شود، در این صورت افزایش آن می تواند برای جوانان موثر 
 باشد. وی در ادامه نسبت به ســوء استفاده از تسهیلات ازدواج نیز هشدار داد  و 
گفت: آمارها نشان می دهد که بعد از افزایش وام مذکور موضوع  کودک همسری 
نیز در برخی نقاط به شــدت افزایش یافته و حداقل نسبت  به سال گذشته این 

موضوع در برخی نقاط کشور تا ۴ برابر بیشتر شده  است. 

وقتی تحریم با »زیرمیزی« رفع می شود
خبر یادداشت

آگهی  

شرکت زر چوب زاگرس به شماره ثبت 5728 بدهکار پرونده  کلاسه 
9100183 در خصوص پرونده اجرایی کلاسه فوق له  صنعت و معدن 

علیه حبیب بیرانوند و شرکت زر چوب زاگرس و  محمدرضا بابایی و عظیم 
سلیمانی و اسداله محمدی نیا طبق  گزارش مورخ 98/8/11 کارشناس 
رسمی دادگستری ششدانگ  پلاک ثبتی 1-به شماره : ششدانگ پلاک 

177 فرعی از 14 اصلی  در بخش : بخش 5 خرم آباد به مبلغ چهار 
میلیارد و سیصد و چهل  و هفت میلیون و شصت هزار ریال و 2-به شماره 
: ششدانگ پلاک   201 فرعی از 14 اصلی در بخش :بخش 5 خرم آباد به 
مبلغ یک  میلیارد و پانصد و شصت و شش میلیون و یکصد و هفتاد و پنج 
 هزار ریال و 3- به شماره : 203 فرعی از 14 اصلی در بخش :5  خرم آباد 
به مبلغ سیصد و پنچاه میلیون و ششصد و چهل هزار  ریال و 4-به شماره 
: ششدانگ پلاک 181 فرعی از 14 اصلی در  بخش : بخش 5 خرم آباد سه 
میلیارد و دویست و پنجاه و هفت  میلیون و هفتصد و هشتاد و دو هزار ریال 

و 5-به شماره :  ششدانگ پلاک 165 فرعی از 14 اصلی در بخش :بخش 
5 خرم  آباد به مبلغ سه میلیارد و دویست و پنجاه و هفت میلیون و یکصد 
 و چهل و شش هزار ریال مورد وثیقه سند رهنی  شماره63435تنظیمی 

دفترخانه اسناد رسمی شماره 2 شهر خرم  آباد استان لرستان به مبالغ فوق 
ارزیابی گردیده .لذا چنانچه به مبلغ  ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید 

،اعتراض کتبی خود را  ظرف مدت پنج روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به 
ضمیمه فیش  بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر به مبلغ هفت میلیون 
ریال و پنج  میلیون ریال و دو میلیون و پانصد هزار ریال و هفت میلیون 

ریال و  هفت میلیون ریال به دفتر این اجرا تسلیم نمایید. ضمناً به اعتراضی 
 که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدید نظر  باشد 

ترتیب اثر داده نخواهد شد.  
علی رحیمی  

مسئول واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

آگهی ابلاغ اجرائیه مهریه
بدین وســیله به آقای هادی یعقوبی نژاد فرزند عباس با شماره ملی   4073586033 و شماره شناسنامه 232 ابلاغ 
می شود که خانم  کبری یعقوبی فر جهت وصول دویست و پنجاه عدد تمام سکه  طلای بهار آزادی به استناد مهریه 
مندرج در ســند ازدواج شماره   22538 مورخه 1396/06/17 تنظیمی دفتر خانه ازدواج شماره   1 و طلاق شماره 1 
شــهر خرم آباد استان لرستان و علیه شــما  اجرائیه صادر نموده و پرونده اجرائی به کلاسه 9800537 در  این اداره 
تشکیل شده و طبق گزارش مامور ، محل اقامت شما به  شرح متن سند شناخته نشده ، لذا بنا به تقاضای بستانکار 
طبق ماده   18 آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه در یکی از  روزنامه های کثیرالانتشار محلی آگهی می شود 
و چنانچه ظرف  مدت ده روز از تاریخ این آگهی که روز ابلاغ محسوب می گردد  ، نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام 

ننمایید ، عملیات اجرائی  جریان خواهد یافت . 
علی رحیمی  - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

آگهی ابلاغ اجرائیه مهریه
بدین وسیله به آقای احمد نورالهی فرزند رستم به شماره ملی   4072877778 صادره از خرم آباد ابلاغ می شود 
که خانم سمیه  دولتشاهی جهت وصول  تعداد چهارصد سکه تمام سکه طلای  بهار آزادی بابت مهریه به استناد 

مهریه مندرج در سند ازدواج  شماره 26559 مورخ 1384/7/10 تنظیمی دفتر خانه ازدواج  شماره 6 خرم آباد علیه 
شما اجرائیه صادر نموده و پرونده اجرائی  به کلاسه 9800581 در این اداره تشکیل شده و طبق گزارش  مورخ 

1398/9/7 مامور پست ، محل اقامت شما به شرح متن  سند شناخته نشده ، لذا بنا به تقاضای بستانکار برابر نامه 
وارده به  شماره 36005214 مورخ 1398/9/18 و طبق ماده 18 آئین نامه  اجرا مفاد اجرائیه فقط یک مرتبه در 
یکی از روزنامه های  کثیرالانتشار محلی آگهی می شود و چنانچه ظرف مدت ده روز  از تاریخ این آگهی که روز 

ابلاغ محسوب می گردد ، نسبت به  پرداخت بدهی خود اقدام ننمایید ، عملیات اجرائی جریان خواهد  یافت . 
علی رحیمی  -مسئول واحد اجرای اسناد رسمی خرم آباد  

آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک  شهرستان 
خرم آباد بشرح ذیل :   

  1-پرونــده کلاســه 962 رای شــماره 3873      مورخه 1398/07/03 به تقاضــای  آقای بهروز 
اسماعیلی فرزند رحم خدا نســبت به ششدانگ یك باب عمارت به  مساحت 139/42 مترمربع 
مجزی شــده از پلاک 0 فرعــی از 38 اصلی واقع در  بخش 2 شهرســتان خرم آباد خروجی از 
مالکیت مالک اولیه ) رسمی( آقای پاپی  میر دریکوند رسیدگی و تائید و انشاء گردید مراتب در 
اجرای  ماده 3 قانون تعیین  تکلیف اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 
15 روز جهت  اطلاع مالکین و ســایر صاحبان حقوقی در روزنامه کثیرالانتشــار  و محلی آگهی 
 انتشار و علاوه بر آن در روستا ها الصاق تا چنانچه اشخاص نسبت به مورد  تقاضا اعتراض دارند از 
تاریخ  نشر اولین آگهی و در روستا ها از تاریخ الصاق  به مدت 2 ماه اعتراض خود را کتباً به اداره 
ثبت اسناد و املاک شهرستان خرم  آباد تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف 
مدت یک ماه از  تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع قضایی ذیصلاح 
اقدام  و گواهی تقدیم دادخواست تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات ثبتی موکول به  ارائه 
حکم نهایی می باشــد در غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم  دادخواست و پس از 
انقضای مدت مذکور ویا عدم وصول اعتراض سند مالکیت  مورد تقاضا براساس مدلول رای وفق 
مقررات صادر خواهد شد در هر حال  صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضایی 

نخواهد بود. ضمناً  تاریخ انتشار از لحاظ همزمان بودن مد نظر قرار گیرد .   م الف 41558973 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1398/09/04 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1398/09/20 

ملك نیاز اسداللهي  
رئیس ثبت اسناد و املاک خرم آباد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت اراضی و  ساختمان های فاقد سند رسمی

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک  شهرستان 
خرم آباد بشرح ذیل :   

  1-پرونده کلاســه 179 رای شماره 3850 مورخه 98/7/2 به تقاضای خداداد  یاراحمدی فرزند 
رضا نسبت به ششدانگ یك باب ساختمان بمساحت 19/89  مترمربع مجزی شده از پلاک 501 
- اصلی واقع در بخش یک شهرســتان خرم  آباد خروجی از مالکیت مالک اولیه ) رسمی( آقای 
نبی مصطفی زاده رسیدگی و  تائید و انشاء گردید مراتب در اجرای  ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
اراضی و  ســاختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع مالکین و  سایر 
صاحبان حقوقی در روزنامه کثیرالانتشار  و محلی آگهی انتشار و علاوه بر  آن در روستا ها الصاق 
تا چنانچه اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از  تاریخ  نشر اولین آگهی و در روستا ها 
از تاریخ الصاق به مدت 2 ماه اعتراض  خود را کتباً به اداره ثبت اســناد و املاک شهرستان خرم 
آباد تسلیم دارند و برابر  مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
 مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع قضایی ذیصلاح اقدام و گواهی تقدیم  دادخواست تحویل 
ثبت اســناد نماید و ادامه عملیات ثبتی موکول به ارائه حکم نهایی  می باشــد در غیر اینصورت 
متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواســت و پــس از  انقضای مدت مذکور ویا عدم وصول 
اعتراض سند مالکیت مورد تقاضا براساس  مدلول رای وفق مقررات صادر خواهد شد در هر حال 

صدور سند مالکیت مانع  مراجعه متضرر به مراجع قضایی نخواهد بود.  
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ملك نیاز اسداللهي  
رئیس ثبت اسناد و املاک خرم آباد

آگهی مزایده

در راستای اجرای اجراییه شماره صدر الذکر که جهت اجرا به این مرجع واصل گردیده در نظر است 
که سهام خانم  نقره اسدی مادر مرحوم بهزاد احمدی فرزند باباخان و محمد مهدی احمدی موری 
فرزند مرحوم بهزاد از 1- قطعه  زمین رازعی واقع در روستای مورانی بمساحت 5500 متر مربع در 
پلاک18 بخش 8 حوزه پلدختر حســب قیمت  کارشناسی بمبلغ 412500000 ریال 2- تعدادی 
اقلام بشــرح ذیل الذکر با ارزش کارشناسی 75512500 ریال در تاریخ   1398/10/18 ساعت 11 
از طریــق مزایده در محل مزایده واقع در اجرای احکام مدنی پلدختر بفروش برســاند لذا مراتب 
 بدین طریق آگهی تا اشخاصی که تمایل به شرکت در جلسه مزایده در تاریخ فوق در محل مذکور 
)اجرای احکام  حقوقی دادگستری پلدختر( حضور یابند. ضمناً ترتیب بازدید از موضوع مزایده برای 

مدت 5 روز قبل از مزایده فراهم  می باشد. 
 1- کولر گازی میدیا 32000 یک دستگاه به قیمت 70000000 ریال  

 2- یک تخته فرش 12 متری به قیمت 6000000 ریال  
 3- یک عدد گلیم خشک 9 متری 2500000 ریال  

 4- یک عدد گلیم کناره خشک چهار متری 1200000 ریال  
 5- زیر گوشی شش عدد 900000 ریال  

 6- تشک دو عدد 1200000 ریال  
 7- پتو چهار تخته 2000000 ریال  

 8- چهار پایه آلومینیوم یک عدد 500000 ریال
 9- بخاری گازی آزمایش یک عدد 2000000 ریال  
رشیدی

رئیس اجرای احکام مدنی پلدختر
قاضی واحد اجرای احکام مدنی شعبه اجرای مدنی دادگستری شهرستان پلدختر- 

اکبر رشیدی

اجتماعی  مــددکاران  انجمن  رئیس 
ایران بــا بیــان اینکه امــروزه آزار 
 سالمندان، ســومین مورد رسیدگی 
اورژانس اجتماعی در کشور به شمار 
 می آید و خانواده هــای ثروتمند در 
این مســیر از دیگر خانواده ها پیشی 
 گرفته اند گفت: تعداد سالمندانی که 
توســط اینگونه خانواده ها به سرای 
 سالمندان سپرده می شوند چند برابر 

دیگران است. 
ســید حســن موســوی چلک در 
نشست علمی »دوشنبه های فرهنگی 
و  اجتماعــی« بــا موضــوع »ترویج 
اهمیت روابط انســانی« گفت: تمام 
لوازم  زندگی باید درخدمت آســایش 
انســان قرار گیرد به طوری که رفاه 
باید  منجر به »به زیستن و آرامش« 
شود اما شــواهد امر نشان می دهد 
که  حتی آمــوزش هم به عنوان یک 
شاخص توسعه انسانی نتوانسته است 
  »آرامش و به زیستن« را برای انسانها 

به ارمغان بیاورد. 
وی در این نشست علمی که به همت 
معاونت فرهنگــی و اجتماعی  وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی برگزار شد، 
با اشاره به نتایج  نظرسنجی »ایسپا« 

بــر این نکته تاکید کرد که افراد باید 
به فکر حال  خودشان باشند و هرکس 
می بایست در جهت بهتر شدن حال 
خود تلاش  کند. از بخشنامه و قانون، 
انتظار شادی و نشاط نداشته باشید.  

موسوی چلک افزود: منظور از رابطه 
انسانی، رابطه ای است که لذت  بخش 
باشــد و روحیــه و انرژی انســان را 
تقویــت کند تا بتواند این انرژی  را به 

دیگران منتقل کند.  
وی پس از اشاره به آمار مصرف مواد 

مخدر و مشــروبات الکلی در  کشور، 
از آزار ســالمندان بــه عنوان یکی از 
وضعیت  حال  شــناخت  شاخصهای 
جامعه نام بــرد و اظهار کرد:  امروزه 
آزار سالمندان، سومین مورد  رسیدگی 
اورژانس اجتماعی در کشور به شمار 
می آید و خانواده هــای  ثروتمند در 
این مســیر از دیگر خانواده ها پیشی 
گرفته اند زیرا تعداد  ســالمندانی که 
توســط اینگونه خانواده ها به سرای 
سالمندان سپرده می  شوند چند برابر 

دیگران اســت بنابرایــن، رفاه واقعی 
صرفاً با دارایی و  پول تامین نمی شود 
بلکه روابط انسانی مناسب با همدیگر، 
ضامن  ارتقاء خوشبختی و رفاه انسانها 
است. وی  با اشاره به اینکه اگر نتوانیم 
شــادی را خلق کنیم ، آســیبهای 
 اجتماعــی، جــای آنهــا را خواهند 
گرفت، این مســئله را یادآورشد که 
نگاه  تک بُعدی به موضوع توســعه، 
را دچار مشــکلات عدیده  جامعــه 
اجتماعی  و فرهنگی کرده و سرمایه 
های انســانی و اجتماعی را در مسیر 
فرســایش  قــرار داده اســت اما در 
بدترین شرایط اقتصادی هم می توان 
اســتفاده  مهارت   »خودمراقبتی«  از 
کرد تا زندگی سالم و انسانیت، گرفتار 
فرهنگی  نشود. معاون  مسائل  روزمره 
و اجتماعــی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی نیز در  این نشســت گفت: 
امروزه حوزه روابط انسانی از گستره 
قوم، محله،  منطقه و حتی کشور فراتر 
رفته و اغلب افراد در وســعت جهانی 
فکر می  کننــد لذا اصطلاح »دهکده 
جهانی« بــر رفتار، ادبیات و خلقیات 
ما تاثیر  گذاشته و بر بقیه خلقیات و 

فرهنگ ما نیز چنبره زده است. 

ثروتمندان بیشتر از سایرین سالمندانشان را به سرای سالمندان  می سپارند
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بانک مرکزی با نوسانات نرخ ارز هیجانی 
برخورد نمی کند

عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه، این بانک 
با  نوســانات نرخ دلار به صورت هیجانی برخورد نمی کند، گفت: نرخ 

 انواع ارز متناسب با ارزش ذاتی تعدیل شده است. 
همتی در خصوص نوســانات اخیر نرخ ارز گفت: صبر ما زیاد است و 
 همانطور که در یک سال گذشته نرخ ارز را کنترل کردیم و متناسب 
با  ارزش ذاتی آن نرخ ها تعدیل شــد، اکنون نیــز این تلاش را برای 
 بازگرداندن ثبات به بازار ادامه می دهیم و امیدواری زیادی وجود دارد 

 که شرایط به روال طبیعی گذشته بازگردد. 
رئیــس کل بانک مرکزی گفــت: با موضوع نرخ ارز و نوســانات آن 

 هیجانی برخورد نمی کنیم و ثبات را به بازار ارز برمی گردانیم. 

وی گفت: شــوک قیمتی بنزین و فضای روانی که از داخل و خارج از 
 کشور بر اقتصاد حاکم شد، بخشی از علت این افزایش قیمت ارز بود 
و  از طرف دیگر فضاسازی که درباره لایحه بودجه سال آینده از دیروز 
 انجام شده، برخی را وادار به این کرده که بگویند  بودجه مشکل دارد 
و  اقتصــاد را پولی می کند، در حالی که چنین مواردی، شــوک هایی 

است که  طرفداران بالا بردن نرخ ارز آن را ایجاد می کنند. 
وی افزود: بر اســاس اطلاعات ما، شــبکه هایی در خارج از کشور نیز 

 برای افزایش نرخ ارز تلاش می کنند. 
همتی گفت: بی ثباتی در عراق نیز در این زمینه بی تاثیر نبوده و کمی 
 میزان صادرات ما را مختل کرده اســت؛ علاوه بر اینکه در پایان سال 
 میلادی تســویه حساب شرکت ها با طرف های خارجی شدید است و 

همین  موضوع تقاضا را افزایش می دهد. 
رئیــس کل بانک مرکزی در خصوص حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان  گفت: سهم این شــرکت ها در اقتصاد در حال افزایش است و 
شبکه بانکی  نیز تلاش می کند که تامین مالی این شرکت ها را شتاب 

دهد. 
وی گفت: در ۸ ماه نخســت امســال میزان تســهیلات بانکی برای 
 شــرکت های دانش بنیان با ۵۲ درصد رشــد به هفت هزار میلیارد 

تومان  رسیده است. 
وی افزود: در خصوص کالاهایی مانند دارو و تجهیزات پزشکی سالانه 
 سه و نیم میلیارد دلار واردات با ارز ۴۲۰۰ تومانی داریم که می توانیم 
 با کمک شــرکت های دانش بنیان برای قطع وابستگی به این واردات 

قدم  برداریم. 

رضــا وفایی یگانــه مدیر امور 
اقتصــادی اتاق تعــاون ایران 
با اشــاره به  محدودیت صدور 
مجوز برای تعاونی های اعتبار، 
تاســیس یک بانک  تخصصی 
برای بخــش تعاون را ضروری 

دانست. 
وفایــی یگانه درباره تاســیس 
بانک تخصصــی بخش تعاون 
ابراز عقیده  کرد و گفت: درحال 
حاضر بانک توسعه تعاون را به 
عنوان بانک  دولتی و توسعه ای 
بانک  داریــم کــه عملکــرد 
توســعه ای با بانکهای تجاری 
 متفاوت اســت. در همه جای 
دنیا بانک توســعه ای به انجام 
فعالیتهایی که  بانکهای تجاری 
وام نمی دهنــد در بخشــهای 

مختلف کمک می کند. 
برخــی  در  داد:  ادامــه  وی 
از کشــورهای حاشــیه ما به 
بنگاههای کوچک و  متوســط 

با ســود ۳ درصــد و ۴ درصد 
وام می دهنــد ولــی پرداخت 
تسهیلات  در یک قالب شفاف 
و درست است. در حال حاضر 
تعاون  بانک  توســعه  عملکرد 
است  تجاری  بانکهای  شــبیه 
و  آن ماموریــت توســعه ای را 
 ندارد؛ جالب اینکه نگاهی هم 
که دولت به آن دارد این است 
که سر ســال  ترازنامه سود و 

زیانش را بدهد و منطبق با آن 
ترازنامه،  عملکــرد  مدیران را 
بسنجد، بنابراین ضرورت وجود 
یک بانک تخصصی برای  بخش 
تعاون بیش از پیش احســاس 
می شــود و بخش تعاون باید 
یــک بانک  تخصصی داشــته 

باشد. 
به گفته وفایی یگانه، بانک های 
خدمت  در  بایــد  توســعه ای 

بنگاه های  کوچک و متوسط و 
فعالیت هایی که ریســک پذیر 
هســتند باشــند و با  نرخ های 
ترجیحی مختلف در یک بستر 

شفاف تسهیلات بدهند. 
ë  ۸۰۰ فعالیت بیش از

تعاونی اعتباری در کشور  
مدیــر امــور اقتصــادی اتاق 
تعاون ایران در ادامه با اشــاره 
بــه فعالیــت بیــش  از ۸۰۰ 
تعاونی اعتبار در کشور درباره 
محدودیتهــای صــدور مجوز 
آنها، گفت: علیرغم آنکه   برای 
در دنیــا تجربــه تعاونی های 
اعتباری بســیار  موفــق بوده 
است ولی به دلیل عدم نظارت 
داخل  در  اجرایی  دستگاه های 
موسسات  یکســری   متاسفانه 
به اسم تعاونی اعتبار روی کار 
آمدند که  تعاونی اعتبار نبودند 
بلکه تعاونی اعتبار آزاد بودند و 
تعاونی های  اعتبار، حق ندارند 

از افراد غیر عضو سپرده بگیرند 
یا تسهیلات بدهند. 

وی درباره موسسات ادغام شده 
هــم گفت: این موسســات به 
دلیل عدم  نظارت شعبه زدند و 
از آبروی بخش استفاده کردند،  
آنهایی که ادغام  شدند تعاونی 
اعتبار آزاد بودند و مشــکلاتی 
را به وجود آورند چون  تعاونی 
اعتبار حق شــعبه زدن وسط 
خیابــان را نــدارد در حالــی 
که تجربــه  تعاونی های اعتبار 
در دنیــا تجربــه موفقی بوده 
بانک  گفت:  یگانه  است. وفایی 
مرکزی به دلیل عملکرد بانکها 
و نگرانی نسبت  به تعاونی های 
اعتبار آزاد دستورالعملی صادر 
و تعاونی های اعتبار را  محدود 
کرده از این رو در حال حاضر 
نهــاد مالی در بخــش تعاون 
وجود  نــدارد که باید برای این 

موضوع فکری شود. 

سازمان برنامه و بودجه در لایحه بودجه ۹۹ پیشنهاد 
کرده، ۴۰ هــزار  میلیارد تومان از اموال دولت با ترک 
تشــریفات از طریق مزایده به  فروش برسد. بر اساس 
قســمت د بند 3 تبصره 12 لایحــه بودجه دولت، به 
وزارت  امور اقتصادی و دارایی اجازه داده می شــود تا 
ســقف 40 هزار میلیارد  تومان از اموال و دارایی های 
منقول و غیرمنقول مازاد دولت به  اســتثنای اموال و 
موارد مندرج در اصل هشــتاد و ســوم قانون اساسی 
را  بدون رعایت تشــریفات مربــوط به تصویب هیئت 
وزیران مندرج در ماده   115 قانون محاسبات عمومی 
کشــور با رعایت قوانین و مقــررات از  طریق مزایده 

عمومی به فروش رســانده و وجوه حاصل را به ردیف 
 درآمدی 210221 واریز کند. دستگاه اجرایی مکلف 
به همکاری با ایــن  وزارتخانه هســتند. درماده 115 
قانون محاســبات عمومی کشــور آمده است، فروش 
اموال  غیر منقول وزارتخانه ها و مؤسســات دولتی که 
مازاد بر نیاز تشــخیص  داده می شود به استثناء اموال 
غیر منقول مشــروحه زیر: 1 - اموال غیر  منقولی که 
از نفایس ملی باشــد 2 - تاسیســات و استحکامات 
نظامی و  کارخانجات اسلحه و مهمات  سازی 3- آثار و 
بناهــای تاریخی 4 - اموال  غیر منقول که در رابطه با 
مصالح و منافع ملی در تصرف دولت باشــد  که فروش 

آنها ممنوع می باشــد بنا به پیشــنهاد وزیر مربوط با 
 تصویب هیات وزیران و با رعایت سایر مقررات مربوط 
مجاز می باشد  وجوه حاصل از فروش این قبیل اموال 

باید به حساب درآمد عمومی  کشور واریز شود. 

مجری طرح توزیع سیستمی تایر سنگین با بیان اینکه مشکل 
کمبــود  تایر های رینــگ ۱۶ با ثبت آن ها در ســامانه جامع 
تجارت حل می شــود،  گفت: درگاه ســومی ایجاد شده تا آن 
دسته از رانندگانی که تاکنون موفق به  دریافت حواله لاستیک 
نشــده اند، بتوانند نســبت به خرید اقدام کنند. سال گذشته 
علی رغم آنکه واردات تایر سنگین و مواد اولیه لازم برای  تولید 
داخلــی این محصول، با اســتفاده از ارز دولتی 4200 تومانی 
انجام  می گرفت، اما به علت عدم وجود شفافیت در توزیع تایر 
ســنگین و ورود  دلالان به این بازار، نارضایتی گسترده ای در 
میان رانندگان ایجاد شــد. از همین رو، به منظور ســاماندهی 
توزیع تایر سنگین در کشــور،  وزارت خانه های صنعت، معدن 
و تجــارت، راه و شهرســازی و وزارت  کشــور، »طرح توزیع 
سیســتمی تایر سنگین« را اجرایی کردند. از اهداف  اولیه این 
طرح می توان به جلوگیری از توزیع نامناسب این کالای اساسی 
 و همچنین مقابله با قاچاق صادراتی تایر سنگین اشاره کرد که 
لازمه  رسیدن به این اهداف، فرآیند توزیع کاملًا شفاف و تحت 

کنترل این کالا  بود. 

ë  اتصال سه سامانه دولتی برای توزیع سیستمی* 
تایر

رســول جمشیدی، مجری طرح توزیع سیستمی تایر سنگین 
با اشــاره به  اجرای موفق پایلوت طرح توزیع سیســتمی تایر 
در اســتان قزوین، گفت: فاز  دوم این طرح در مردادماه ســال 
جاری در 10 استان البرز، زنجان،  مرکزی، همدان، کرمانشاه، 
گلســتان، چهارمحال و بختیاری، لرستان،  سمنان و یزد کلید 
خورد و به  طور کامل در این اســتان ها اجرا شــد؛ و در  نهایت 
در 24 شــهریور 98 تمامی اســتان های کشور به طرح توزیع 

 سیستمی تایر اضافه شدند. 
وی اظهار داشت: با اجرای طرح توزیع سیستمی تایر سنگین 
و اتصال   »ســامانه جامع تجــارت وزارت صمت«، »ســامانه 

توزیع تایر سازمان  راهداری و حمل ونقل جاده ای« و »سامانه 
مدیریت مرکزی حمل و نقل  درون شــهری وزارت کشــور«، 
تمامی حواله های متفرقه و غیرمعتبر صادر  شده از درجه اعتبار 
ساقط شده و تنها حواله هایی که دارای کد رهگیری  بودند، در 
سامانه به عنوان حواله معتبر شناخته می شوند. وی با اشاره به 
فرآیند رهگیری حواله های معتبر تایر افزود: با اجرای این  طرح، 
تمامی عاملین مجاز توزیع تایر سنگین می توانند با استعلام کد 
 رهگیری حواله های جعلی، متفرقه، قبلًا وصول شده یا منقضی 
شــده را  تشــخیص داده و صرفاً در ازای حواله های معتبر به 

متقاضیان کالا را  تحویل دهند. 
ë توزیع 600هزار حلقه تایر سنگین* 

جمشیدی با بیان اینکه از ابتدای اجرای طرح توزیع سیستمی 
تایر ســنگین  در خرداد 98 تا کنون مجموعــاً بیش از 600 
هزار حلقه لاســتیک از طریق  سامانه توزیع شده است، گفت: 

از این تعــداد، حدود 500 هزار حلقه تایــر  در حوزه حمل و 
نقل برون شــهری و نزدیک به 100 هــزار حلقه تایر در  حوزه 
حمل درون شهری در بین رانندگان ناوگان های سنگین و نیمه 

سنگین  توزیع شده است. 
ë نحوه تخصیص حواله تایر سنگین به رانندگان * 

مجری طرح توزیع سیستمی تایر وزارت صمت با اشاره به نحوه 
 تخصیص حواله تایر سنگین به رانندگان گفت: مکانیزم صدور 
حواله تایر  در حوزه برون شــهری به میــزان عملکرد خودرو 
بستگی دارد که از طریق  بررسی سیستمی بارنامه ها و پیمایش 
جاده ای آنها احصاء شــده و مشخص  می شود که افراد در چه 

زمانی می توانند حواله های بعدی خود را دریافت  کنند. 
وی در ادامه افزود: در حوزه درون شهری نیز رانندگان ناوگان 
حمل و  نقل پس از اخذ مجوزهای لازم از جمله پروانه فعالیت 
   https://utcms.irدرون شهری می  توانند با مراجع به سایت

و ثبت نام اولیه، متناســب با  کارکــرد خودرو خود، به صورت 
آنلاین اقدام به انتخاب تایر و دریافت  حواله کنند. 

ë  ایجاد سامانه جدید برای رانندگانی که تا کنون* 
امکان دریافت حواله تایر  نداشتند

جمشیدی با اشاره به گروه سومی از رانندگان ناوگان سنگین 
که بنا به هــر  دلیلی در هیچ یک از ســامانه های حمل درون 
شــهری و برون شــهری فعالیت  نمی کنند، افزود: با توجه به 
اینکه فرآیند توزیع تایر ســنگین کاملًا سیســتمی  است، لذا 
حتماً می بایست برای این دسته از رانندگان نیز از سوی وزارت 
 صمت تدبیری اندیشــیده می شــد، به همین دلیل علاوه بر 
سامانه سازمان  راهداری و ســامانه حمل و نقل درون شهری 
وزارت کشور، درگاه سومی  برای این افراد ایجاد شد. وی با بیان 
اینکه این درگاه جدید از امروز بطور رسمی فعالیت خود را  آغاز 
کرد، اظهار داشت: رانندگانی که تاکنون بنا به هر دلیلی امکان 
 دریافت حواله تایر از دو درگاه قبلی را نداشتند، می بایست در 
این درگاه  ثبت نام نمایند و بعد از آن، شرایط این افراد توسط 
سامانه بررسی می شــود  و در صورتیکه واجد شرایط دریافت 
لاستیک باشــند، می توانند حواله تایر  دریافت کرده و پس از 
تحویل آن به عامل فروش و ثبت آن در ســامانه تایر  مربوطه 

را دریافت کنند. 
ë  16رفع مشکل کمبود تایر های رینگ* 

جمشیدی با اشــاره به کمبود برخی از مدل های تایر سنگین 
با وجود  سیستمی شدن فرآیند توزیع این محصول، افزود: در 
برخی از مدل ها مانند  مدل 1224 که در خودروهای سنگین 
کفی و تریلی مورد اســتفاده قرار  می گیرد، محصولات تولید 
داخل هم اکنــون در بازار به میزان کافی موجود  اســت اما با 
توجه به اینکه قیمت تمام شده برندهای داخلی تقریباً نزدیک 
به  برندهای باکیفیت اروپایی است، رانندگان تمایلی به خرید 

لاستیک تولید  داخل ندارند. 

اقتصادی

پیشنهاد سازمان برنامه برای مزایده ۴۰ هزار میلیاردی اموال دولت با  ترک تشریفات

روش جبران کسری بودجه

علی متوسلی
لایحــه بودجه دولت موضوع داغ اقتصادی این روزهای کشــور 
است.  به طور خاص، کسری بودجه بالای سال ۱۳۹۹ مورد توجه 
بوده اســت.  کاهش درآمدهای نفتی دولت بــه دنبال دور اخیر 
تحریم های یکجانبه  آمریکا به کســری بودجه قابل توجه دولت 
منجر شده است. تاکنون آمار رسمی از کسری بودجه سال ۱۳۹۸ 
دولت منتشر نشده، اما  به نظر می رسد حتی در سال جاری نیز 
این کسری بودجه قابل توجه  باشد. تبعات کسری بودجه، مانند 
افزایش نرخ تورم در صورت اســتقراض  دولت از بانک مرکزی یا 
هزینــه بالای تامین مالی در صورت  اســتقراض از مردم، نیاز به 
توضیح ندارد. اما ســوال پیش روی  سیاست گذاران و تحلیلگران 
آن است که بهترین راه کاهش کسری بودجه  چیست؟ در ادامه 
روش های موجود برای کاهش کسری بودجه دولت از  منظر تاثیر 
آنها بر رکود اقتصادی اولویت بندی شــده اند؛ این اولویت بندی 
 بر اساس نتایج تحقیقاتی که در کتاب »ریاضت اقتصادی« نوشته 
آلســینا،  اقتصاددان بنام ایتالیایی و همکارانش در سال ۲۰۱۹ 
منتشر شــده،  صورت گرفته است. به صورت کلی کسری بودجه 
اختلاف میان درآمدهای دولت و مخارج  آن اســت. برای کاهش 
این اختلاف یا باید درآمدهای دولت افزایش یابد یا  باید از مخارج 
آن کاسته شود. در این نوشته تمامی راه های ممکن برای  افزایش 
درآمد یا کاهش مخارج دولت ایران بررسی نمی شود. در  عوض، 
دو رویکرد رایج افزایش مالیات و صرفه جویی در هزینه ها از  نظر 
تاثیر آنها بر اقتصاد کلان و با اتکا به شــواهد تجربی موجود در 
 ادبیات اقتصادی مقایسه می شــوند. کنترل کسری بودجه ذیل 
ادبیات ریاضت اقتصادی به صورت مفصل  بررســی شــده است. 
ســوال اصلی در این ادبیات آن است که کدام یک از  دو سیاست 
افزایش مالیات یا کاهش مخارج دولت ضرر کمتری برای  اقتصاد 
کلان دارد. هــر دو سیاســت مذکور، در نــگاه اول، باعث رکود 
 می شــوند. افزایش نرخ مالیات باعــث افزایش هزینه های تولید 
می شــود.  افزایش هزینه های تولید نیز به کاهش تولید و رکود 
منجر می شود.  کاهش مخارج دولت، به عنوان بزرگ ترین مشتری 
اقتصــاد، نیز به  کاهش تقاضا برای تولیــدات و رکود می انجامد. 
بنابراین، ســوال اصلی  در ادبیات ریاضت اقتصادی آن است که 

کدام یک از این دو سیاست  کمتر رکودزاست. 
شــواهد تجربی حاصــل از مطالعه سیاســت های ریاضتی در 
کشــورهای  OECD  نتایــج جالبــی دارد کــه می تواند برای 
سیاســت گذار ایرانی راهگشا  باشد. اولا، افزایش مالیات و کاهش 
مخارج دولت تاثیر بســیار متفاوتی  بر اقتصاد کشــور دارند. از 
طرفی کاهش مخارج دولت تاثیر منفی بســیار  کمتری بر تولید 
ناخالص داخلی دارد. از طرف دیگر، این تاثیر  کوچک، در مقایسه 
بــا اثر منفی افزایش مالیات بر تولید ناخالص داخلی،  ســریع تر 
  OECD  از بین می رود. مطالعات نشــان می دهد در کشورهای
 کاهش مخارج دولت به میزان یک درصد تولید ناخالص داخلی 
به طور  متوسط به نیم درصد کاهش تولید ناخالص داخلی منجر 
می شــود. در مقابل، افزایش مالیات به میــزان یک درصد تولید 
ناخالص داخلی بــه  کاهش ۲ درصدی تولیــد ناخالص داخلی 
می انجامد. همچنین، رکود   )همان کاهش تولید ناخالص داخلی( 
حاصل از افزایش مالیات چند سال  به طول می انجامد، در حالی 
که رکود ناشــی از کاهش مخارج دولت  کمتر از دو ســال طول 
می کشــد. بنابراین با توجه به تاثیر هر یک از این  دو سیاست به 
نظر می رسد صرفه جویی دولت روش کم هزینه تری برای  کاهش 

کسری بودجه است. 
ثانیا، تاثیر کاهش یارانه های نقدی پرداختی توســط دولت های 
حــوزه  OECD  کاملا متفاوت از تاثیر افزایش مالیات اســت. 
کاهــش یارانه های  نقدی به کاهش درآمد خانوارهای هدف و در 
نتیجه کاهش تقاضای آنها  منجر می شــود. اگرچه در وهله اول 
انتظــار می رود این کاهش تقاضا،  مانند افزایش مالیات، به رکود 
منجر شــود، اما در عمل کاهش تولید  ناخالص داخلی ناشی از 
کاهش یارانه های نقدی دولتی کم عمق و گذرا  بوده اســت. علت 
این امر را می توان در شــکل گیری انتظار کاهش فشار  مالیاتی 
بر تولیدکنندگان در آینده دانســت که بــه جایگزینی تقاضای 
خانوار  با تقاضای ســرمایه گذاری منجر می شــود. ثالثا، واکنش 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی به هر یک از دو نوع  سیاســت 
ریاضتی بســیار متفاوت اســت. به طور متوسط و در کشورهای 
 OECD، سرمایه گذاری خصوصی در پی کاهش مخارج دولت 
زیاد  می شود در حالی که افزایش مالیات به کاهش سرمایه گذاری 
خصوصی  منجر می شــود. برای درک این تفاوت توجه کنید که 
کاهــش مخارج دولت  کنترل فشــار مالیاتــی در آینده را نوید 
می دهد. به همین علت،  تولیدکنندگان ســرمایه گذاری خود را 
افزایش می دهند. در مقابل، افزایش  مالیات به افزایش هزینه های 
تولید منجر می شــود کــه ســرمایه گذاری  خصوصی را کاهش 
می دهد. نتایجی که در بالا تشریح شد به وضوح از ترجیح کاهش 
مخارج دولت  بر افزایش مالیــات حکایت دارد. در ماه های اخیر 
فعالان اقتصادی از  افزایش فشار مالیاتی ابراز نارضایتی کرده اند. 
به نظر می رســد دولت  افزایش مالیات را برای جبران کســری 
بودجه خود در نظر دارد. در  عین حال، خروج از رکود اقتصادی 
در بخش غیرنفتی اولویت  ضروری کشــور برای حفظ اشتغال و 
قدرت خرید مردم است. با اتکا به  شواهد فوق و با تعمیم آنها به 
اقتصاد ایران می توان نتیجــه گرفت که  دولت در وهله اول باید 
به دنبال کاهش هزینه های خود باشد. چنانچه  کاهش مورد نیاز 
در هزینه ها به هر دلیل ممکن نباشد کسب درآمد از  محل هایی 
غیــر از افزایش مالیات بر کســب و کار بخش خصوصی  ترجیح 
داده می شود. به عنوان مثال، دولت هنوز تلاش جدی برای فروش 

 دارایی های غیرمنقول خود نکرده است.  

ایجاد درگاه جدید برای دریافت حواله تایر در سامانه جامع تجارت

شــهاب الدین بی مقدار عضو کمیسیون شوراها و 
امور داخلی مجلس با  تاکید بر لزوم برخورد با فرار 
مالیاتی گفت: رصد تراکنش های بانکی و  برخورد 
با حسابهای اجاره ای برای جلوگیری از فرارمالیاتی 

اجتناب  ناپذیر است. 
بی مقداردرباره لزوم مقابله با فرارهای مالیاتی در 
کشور، اظهار داشــت:  در مقابل فرارهای مالیاتی 
باید ایستاد. قوه قضائیه در این زمینه باید با  دولت 
همکاری کند. قرار بود سیستمی طراحی شود تا 
تمام حســاب های  بانکی به صورت آنلاین تحت 
رصد دســتگاه های متولی قرار گیرند. در  صورت 
تحقق این هدف دیگر شــاهد پدیده حساب های 

اجاره ای و نیابتی  نخواهیم بود. 
عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی مجلس 
افزود: قوه قضائیه باید  شرایطی فراهم کند تا خرید 
و فروش املاک و ســایر قراردادها در یک  سامانه 

ثبت و میزان دارایی افراد مشخص شود. 
وی با اشاره به فرار مالیاتی گروه های خاص شغلی، 
تصریح کرد:  بعضی از گروه های خاص شغلی هم 
بایــد میزان درآمدهای خــود را اعلام  کنند و بر 
اساس آن مالیات بپردازند. پزشکان و وکلا ازجمله 

آن ها  هستند. 
بی مقدار با بیان اینکه میزان معافیت های مالیاتی 
در کشــور زیاد است،  گفت: معافیت های مالیاتی 

را هــم باید تا حد امــکان کاهــش داد؛ میزان 
 معافیت های مالیاتی چشمگیر است. در برخی از 

این معافیت ها باید  تجدید نظر شود. 

رصدتراکنش های بانکی راه مقابله با حساب های اجاره ای و فرارمالیاتی

یک کارشــناس اقتصادی با تأکیــد براینکه افزایش 
قیمت دلار ریشه ی  سیاسی دارد، گفت: تورم افزایش 
قیمــت بنزین، اثر خــود را در بخش هــای  مختلف 
گذاشــته و رشــد قیمت دلار نیز بخاطر افزایش ۳ 
برابری قیمت  بنزین است. ســید بهاءالدین حسینی 
هاشمی در خصوص دلایل افزایش قیمت ارز در  بازار 
آزاد، اظهار داشت: بازار ارز تابع عرضه و تقاضاست و 
هر  زمان یکی از این متغییرها تغییر کند، قیمت ارز 
نیز تحت تاثیر قرار  می گیرد. هرچند افزایش قیمت 
دلار در هفته های اخیر دلیل اقتصادی و  علمی ندارد 

و بیشتر ریشه ی سیاسی دارد. 
وی با تأکید بر مشــخص بودن منابــع ارزی ایران، 
افزود: بازیگران  ارزی نیز در بازار شــناخته شده اند؛ 

ضمن آنکه بــازار ارز از وقایع  داخلی و خارجی تأثیر 
می پذیرد، بنابراین زمانی که دولتی ها رســماً  اعلام 
می کنند که اداره کشــور مشکل است و بدون نفت 
نمی توانیم اداره  کنیم، به بازار ســیگنال منفی داده 
می شود. این کارشناس اقتصادی ضمن اشاره به اینکه 
محدودیــت ها برای نقل و  انتقال ارز نیز در نوســان 
قیمتی دلار مهم اســت، گفت: بازار نیما در ماه  های 
اخیر درحال تقویت بود ولی بعد از تغییر شرایط برای 
عرضه ی  ارز در این بازار، استقبال کم و بعد از آن در 

مقطعی قیمت ها بازار  آزاد از نیما ارزانتر شد. 
وی بــا بیان اینکه تقاضاهــای نیمایی در هفته های 
اخیر به سمت بازار  آزاد رفت، تصریح کرد: همچنین 
مشخص شدن درآمدهای ارزی در  بودجه 99، پایان 
ســال میلیادی، زمان واریز شــهریه های دانشگاهی 
 برای ترم جدید، مســافرت های نــوروزی، دورنمای 
منابع ارزی،  صــادرات نفت و البتــه افزایش قیمت 
بنزین از دیگر دلایل افزایش قیمت  دلار در هفته های 
اخیر است. حسینی هاشمی به اهمیت افزایش قیمت 

بنزین در تشدید نوســانات ارزی  اشاره کرد و گفت: 
افزایش قیمت بنزین تاثیر زیادی روی ســایر قیمت 
ها  دارد هرچند دولت تلاش دارد از طریق ســرکوب 
قیمت ها مانع از  افزایش قیمت کالا و خدمات بعد از 
افزایش قیمت بنزین شود ولی در  این زمینه چندان 
موفق نبوده است. این فعال اقتصادی با اشاره به تورم 
8-9 درصدی افزایش قیمت بنزین  در سایر کالاها و 
خدمات، ادامه داد: هر چند اعلام شده بعد از افزایش 
 قیمت بنزین، صرفه جویــی 20-30 میلیون لیتری 
در مصرف بنزین  داشــتیم، بنابراین دولت می تواند 
تدابیری برای افزایش صادرات بنزین  به کشــورهای 
همســایه و ورود درآمدهای ارزی جدید به کشــور 
داشــته  باشــد تا از این طریق بازار ارز هم به آرامش 
برسد. وی ضمن تاکید براینکه اقتصاد به شدت تحت 
تاثیر آرامش سیاسی  است، افزود: چالش های داخلی 
تاثیر مســتقیم در بازار ارز دارد،  بنابراین اتفاقاتی که 
در هفتــه های اخیر رخ داد بی تاثیر در رفتار مردم  و 

نگرانی ها در خصوص آینده قیمت ها نبوده است. 

مدیراموراقتصادیاتاقتعاونایران:

بخش تعاون باید یک بانک تخصصی داشته باشد

تاثیر افزایش قیمت بنزین در بازار ارز؛ سیگنال منفی دولتی ها
خبرکوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه مدیرکل بنیاد کرمانشاه:

شهدا معجزه قرن هستند

 ســاوجبلاغ – عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار 
امروز :  

دکتــر امیر بهمنی شــهردار هشــتگرد گفت : 
خیابان کمربندی جنوبی شــهر حاصل حمایت 
رئیس و اعضای شــورا ، مشارکت شهروندان و 

تلاشهای حوزه عمرانی شهرداری می باشد .
بهمنی در بازدید از این پروژه آنرا یکی از طرح 
های اســتراتژیک در شهر دانست که می تواند 
در زمینه های مختلف مورد استفاده قرار گیرد .

شــهردار هشــتگرد گفت : بی شک تسهیل در 
تردد شهروندان و ایجاد رینگ بازگشت از بخش 
شرقی به غربی شهر ، ایجاد مسیر بدون ترافیک 
جهت تردد شــهروندان از خیابــان راه آهن به 
میدان امام)ره( ، تسهیل و رفع ترافیک خیابان 

اصلی،  ایجاد مســیر جایگزیــن در مواقع بحران ، ایجاد ارزش افزوده برای املاک حاشــیه 
خیابان و نیز هدایت آبهای سطحی از جمله اهداف این پروژه می باشد .

بهمنی گفت: تاکنون در راســتای  احداث این مسیر ، عملیات نقشه برداری،  خاکبرداری و 
خاکریزی ، جمع آوری و حمل نخاله ، مخلوط ریزی و زیرسازی آن با تلاش حوزه عمرانی و 
اســتفاده بهینه از ماشین آلات عمرانی شهرداری صورت گرفته و ۷۰۰ متر طول تک جدول 
کانیو و ۱۵۰ متر طول جدول نهر نیز در اضلاع شــمالی و جنوبی پروژه اجرا گردیده اســت 
.بهمنی با تقدیر و تشــکر از همکاری مالکینی که بخشــی از اراضی آنها در مسیر این پروژه 

قرار گرفته افزود : بی شک رونق بخش جنوبی 
شهر پس از ســالیان متمادی می تواند ضمن 
ایجاد ارزش افزوده برای املاک حاشــیه طرح 
، زمینه ســاز آبادانی آنرا نیــز فراهم نماید که 
امیدواریم اینطرح بــزرگ که با حمایت رئیس 
و اعضای شــورا طی سال جاری شروع گردیده 
با مســاعدت و مشارکت شــهروندان به نتیجه 
مطلوب دســت یابد .شهردار هشتگرد به همراه 
از بخشهای مختلف  معاونت عمرانی شهرداری 
این پــروژه بازدید و دســتورات لازم را جهت 
رعایــت نکات فنی ، توجه ویژه به مســیرهای 
هدایت آبهای ســطحی و تســریع در تکمیل 
آنرا صــادر نمود .این پروژه با پیش بینی اعتبار 
۱۰ میلیارد ریالی با ســرعت مناسبی در حال 
پیشــرفت بوده و ایجاد۳۵۰۰ متر مربــع پیاده رو و نیز احداث کانال تــک جدول کانیو به 
طول ۳۶۰ متر ، زیرســازی کل مسیر و توزیع۱۰۰۰ تن آســفالت از بخشهای باقیمانده آن 
می باشــد .جاده ۱۶ متری کمربندی جنوبی شــهر از خیابان راه آهن شروع و پس از تقاطع 
با کوچه شــهید احمدی ، خیابان شــهید بهشــتی ، خیابان محمدی و خیابان بختیاری به 
بخش شــرقی شــهر متصل می گردد و در جهت هدایت آبهای سطحی ، دو دهنه کانال آب 
 رو با طول دال گذاری۷۰ متر در محل تقاطع با خیابان شــهید بهشــتی و خیابان محمدی 

احداث گردیده است.

ارومیه - مینا اصلانی-خبرنگار یادگار امروز : 
با حضــور مدیر کل اوقــاف و امور خیریــه آذربایجان غربی 
نشســتی صمیمی با فعالان قرآنی موسسه آل یاسین ارومیه 

برگزارشد
بــه گــزارش روابط عمومــی اداره کل اوقاف و امــور خیریه 
آذربایجان غربی ، نشســت صمیمی قرآنی؛ موسسه قرآنی آل 
یاسین ارومیه با مدیر کل اوقاف وامور خیریه آذربایجان غربی 
، بــه میزبانی اداره امور قرآنــی اداره کل اوقاف و امور خیریه 

استان برگزارشد 
در این نشست صمیمی حجت الاسلام ناصر جوانبخت با تاکید 
بر ضرورت اجرای برنامه مشــترک در زمینه فعالیتهای قرآنی 
گفت : به منظور تعالی فرهنگ قرآنی در اســتان و استفاده از 

نقطه نظرات فعالان قرآنی برگزاری چنین  شست هایی بسیار 
تاثیر گذار و ضروری است  . 

وی ادامه داد: احســاس نیاز به قرآن باعث حرکت میدانی می 
شــود و اگر در جایی کار ما موفق نیســت اتصال ما به قرآن 

عمیق نیست 
مدیر کل اوقاف استان همچنین به نقش مهم موقوفات قرآنی 
اشــاره کرد و گفت: آنچه نیاز امروز اســت ایجاد وقف قرآنی 
اســت که اصحاب قرآنی در شناسایی و ایجاد وقف قرآنی در 

استان می توانند نقش اساسی داشته باشند. 
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: با توجه به فعالیت های موثر و 
برنامه های مختلفی که در حوزه   های مختلف قرآنی در استان 
شکل گرفته است و دیرینگی و سابقه این استان در این زمینه 

می توان استان آذربایجان غربی را از جمله استان های شاخص 
کشــور در زمینه قرآنی محســوب کرد ، نمونه بارزآن کسب 
موفقیت های بین المللی قرآنی اخیر جوانان این اســتان می 
باشد ، و این ســابقه درخشان  ما را ملزم میکند جهت تداوم 
این موفقیــت ها  به صورت جدی تــری در حوزه های قرآنی 

فعالیت کنیم
در این جلســه مسئول موسســه قرآنی آل یاسین ضمن ارائه 
گزارشی از عملکرد این موسسه ،به بیان نظرات و پیشنهادات 
جهت ارتقای فعالیت های قرآنی اســتان پرداخت و هم چنین 

نقاط ضعف و قوت فعالیت های قرآنی استان، اجرای
. برنامه مشــترک قرآنی در سطح اســتان مورد بررسی قرار 

گرفت.

نشست هم اندیشی قرآنی در اداره  کل اوقاف و امور خیریه آذربایجان غربی

شهردار هشتگرد :خیابان کمربندی جنوبی  یکی از طرح های استراتژیک هشتگرد است

مراسم تودیع و معارفه مسئول بازرسی شهرداری 
كوهسار برگزارشد

 ساوجبلاغ – عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز :  
مراســم تودیع و معارفه مسئول بازرسی شــهرداری كوهسار برگزارشد 
به گزارش واحد خبر شــهر کوهســار به نقل از روابط عمومی شهرداری 
و شــورای اسلامی شهر کوهسار: در این مراســم که با حضور مدیر کل 
دفتر مدیریت عملکرد بازرسی و امور حقوقی استانداری البرز و مهندس 
عظیمی شــهردار و اعضای شورای اسلامی شــهر و مسئولین واحدهادر 
سالن اجتماعات شهرداری کوهســار انجام شد. مهندس عظیمی ضمن 
تجلیــل از مرتضــی دهقان نژاد به پاس خدمات ارزنده ایشــان در طول 
خدمت به عنوان مســئول بازرسی شــهرداری کوهســار از او با اهدای 
تندیس یادبود و هدیه قدردانــی نمود و همچنین آقای محمد فیروزگاه 
را به عنوان نماینده جدید بازرســی شهرداری معرفی نمود و برای ایشان 

نیز آرزوی موفقیت کرد.

 10 کیلومتر از محور هراز 
تا پایان سال جاری به بهره برداری می رسد

ساری –امیری فر - خبرنگاریادگار امروز :
مهندس ســید محمد نظری مدیرکل راه و شهرســازی مازندران از بهره 
بــرداری از ده کیلومتــر از چهارخطــه کردن محور هراز تا پایان ســال 
جــاری خبر داد . به گــزارش اداره ارتباطات و اطلاع رســانی اداره کل 
راه و شهرســازی مازندران ، مهندس نظری با اشــاره به اینکه حدود 10 
کیلومتر از محور هراز تا پایان ســال زیر بار ترافیکی خواهد رفت یادآور 
شد : مهمترین مشکل ما تونل بزرگ وانا بود که عملیات تکمیلی در حال 
اتمام اســت بعد آن یک پل بزرگ بوده کــه آن محدوده زیر بار ترافیک 
می رود و دو نقطه دیگر هم در بالا دســت است که تا پایان سال به اتمام 
می رســد و پل بزرگ چهار .دستگاه هم پیمانکار در حال فعالیت است و 
پیشرفت فیزیکی مناسبی هم دارد مهندس نظری همچنین درخصوص 
محور ساری – تاکام خاطر نشان ساخت : امسال هدف گذاری که کردیم 
پروژه محور ســاری به تاکام اســت که تا پایان سال باید زیر بار ترافیک 
برود و به بهره برداری برســد، تقاطع هم ســطح فریدونکنار باید تکمیل 
شــود، اولویت دوم هم تقاطع هم سطح آمل است که تمام تلاش بر این 
اســت که تا پایان ســال این را عملیاتی کنیم، الویت دیگر ما کمربندی 
بابل اســت که تقاطع همســطح ورودی آن از سمت قائم شهر است نیاز 
به جابجایی دوربرگردان وضع موجود دارد تا پیمانکار بتواند شــمع کوبی 
را انجام دهد در این خصوص در آنجا نشســت ها برگزار شــد و مصوبات 
را گرفتیم و بزودی عملیات شــمع کوبی این پروژه اتفاق می افتد، پروژه 
دیگر پل ورودی قائم شهر است که چندین جلسه گذاشتیم و شبکه برق 
جابجا شــده و شبکه آب در حال جابجایی است و اگر این کار انجام شود 
عملیات شمع کوبی ادامه پیدا می کند و همین طور آزادی سازی زیرگذر 
شهید .مهدوی انجام می شود در مجموع پروژه های استان نمی توان اعتبار 
خاصی گفت اما برای پروژه ساری به تاکام به 180 تا 200 میلیارد تومان 
دیگر اعتبار .نیاز اســت و تقاطع فریدونکنار هم نیاز به 10 میلیارد دیگر 
اعتبار نیاز دارد مهندس نظری با اشــاره باینکه مازندران با ارائه خدمات 
ملی ، نیازمند اعتبارات ملی نیز می باشــد افزود : نشست های مختلفی 
در ســازمان مدیریت انجام شــد با نمایندگان هــم صحبت کردیم تا به 
صورت جدی و فعال وارد عرصه شــوند و آنچه که مازندران حقش است 
با توجه به تردد 10 درصد نسبت به کل استان ها و 5/3 برابر ظرفیتمان 
تردد جابجا می کنیم لازم است که اقداماتی داشته باشیم ، هم با رئیس 
سازمان مدیریت جلســه برگزار کردیم و هم همکارانمان در وزارت خانه 
به شکل فعال حضور خوبی داشــتند و امیدواریم آنچه حق استان است 

را بتوانیم بگیریم .

اجرای 2  دوربرگردان در شهرستان  محمودآباد 
ساری –امیری فر - خبرنگاریادگار امروز :

رئیــس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان محمود آباد از 
اجرای دو دوربرگردان در این شهرســتان با اعتبــاری بالغ بر35 میلیارد 
ریال با هدف پیشــگیری از بروز حوادث غیر مترقبه ، ســهولت دسترسی 
آســان و افزایش امنیت تردد خودروها خبر داد . به گزارش روابط عمومی 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای مازندران ، مســعود رامی اظهار 
داشــت : دوربرگردان های مذکور در محورهای محمودآباد- آمل )کلوده( 
و دوربرگردان یک طرفه محمودآباد– نور در حال اجرا می باشد. این مقام 
مسئول گفت : احداث دوربرگردانها در مسیرهای پرتردد یکی از راهکارهای 
بسیار موثر در پیشگیری از بروز حوادث غیر مترقبه ، تلفات جاده ای ، روان 
شدن ترافیک و افزایش امنیت تردد و همچنین دسترسی آسان به مناطق 
مسکونی می باشــد . رئیس راهداری و حمل و نقل جاده ای محمود آباد 
خاطر نشان ســاخت : تعریض آبروکلوده–ولیسده،اصلاح قوس معلم کلا، 
ایجادرمپ ورود وخروج زردآب،حذف نقاط حادثه خیزبیشه کلاوحاجیکلا ، 
نصب علائم و تابلوهای ایمنی ، خط كشی ، نصب گاردریل  تنها بخشی از 
اقدامات و فعالیتهای ایمنی این اداره در ســطح محورهای محمود آباد می 
باشــد. مسعود رامی در ادامه بر پاکسازی حریم راه ها و منظر آرایی جاده 
های شهرســتان تاکید و تصریح نمود : با توجــه به تردد و حجم ترافیک 
درمحمودآباد ضروری است به طور مستمر پاکسازی و زیبا سازی حریم راه 

های این شهرستان انجام گیرد.
گفتنی اســت از 10400 کیلومتر راه های موجود در مازندران ، مقدار238 

کیلومتر مربوط به شهرستان محمودآباد می باشد.

برگزاری جلسه کمیته فنی کمیسیون ماده 5 
با حضور شهردار چهارباغ

 ساوجبلاغ – عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز :  
به گزارش روابط عمومی شــهرداری و شورای اسلامی شهر چهارباغ : جلسه 
کمیته فنی کمیسیون ماده 5 با حضور شهردار چهارباغ، معاون شهرسازی 
و معماری اداره کل راه و شهرسازی، نمایندگان دفتر فنی استانداری، جهاد 
کشاورزی، محیط زیست، نظام مهندسی ساختمان، میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری و معاون شهرسازی شهرداری چهارباغ در دفتر اداره کل 

راه و شهرسازی استان البرز برگزار شد.
در این جلســه پس از بحث و بررســی کارشناســی و دفاعیــات عطایی 
شــهردار چهاربــاغ در خصوص اضافــه طبقه تعاونی های 6گانه شــهرک 
ابریشــم به مســاحت عرصه حدود 130 هکتار، مقرر شــد آمار جمعیتی 
 و تعــداد واحدهــای احداثی جهت تصویب نهایی در جلســه بعدی ارایه و 

اقدام شود.

کرمانشــاه-فریده محمدی-خبرنگاریــادگار 
امروز :

در نشســت شــورای ترویج فرهنــگ ایثار 
و شــهادت در بنیاد کرمانشــاه، بــر تولید 
برنامه های فرهنگی در جهت نهادینه کردن 

فرهنگ ایثار در جامعه تأکید شد.
 نشســت شــورای ترویج فرهنــگ ایثار و 
شــهادت با محوریت و موضوع تولید محتوا 
با حضور نمایندگان دستگاه های متولی امور 
فرهنگی در اســتان کرمانشــاه و به ریاست 
حجت الاسلام والمســلمین هادی عســگری 
مدیرکل بنیاد کرمانشــاه در ســالن جلسات 

ساختمان اداری بنیاد برگزار شد.
حجت الاســلام عســگری بــا قدردانــی از 
تلاش های صورت گرفته توسط دستگاه های 
فرهنگی درزمینه نشر و ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت اظهار داشــت: همه ما به خوبی به 
این مطلب واقفیم کــه فرهنگ غنی ایثار و 
شهادت توانسته است افرادی آزاده را پرورش 
دهد کــه در همــه عرصه هــای فرهنگی و 

اجتماعی معجزه  قرن باشند.
حجت الاسلام عســگری ادامه داد: در دامن 
این فرهنگ غنی مردان بزرگی تربیت شدند 
که به اعتراف دشــمنان نظام حقیقتاً شهدا 
معجــزه قرن بودند و در همین اغتشاشــات 

اخیر در کشــور هم شاهد بودیم که شهدای 
والامقام معجزه گر و فصل الخطاب شــدند و 
نقشه های شوم دشمنان نظام را نقش بر آب 

کردند.
مدیــرکل بنیاد کرمانشــاه افــزود: فرهنگ 
ایثار و شــهادت به خوبی می تواند در مســیر 
کاهش و رفع آســیب های جامعه مؤثر باشد 

و از مهم ترین راهکارهای نهادینه کردن این 
فرهنگ در بطن جامعه آگاهی بخشی صحیح 

و تولید محتوا در این زمینه است.
مسئول بنیاد استان گفت: همه دستگاه های 
فرهنگــی و به ویــژه فرهنگیــان، طــلاب، 
دانشــجویان و همه آحاد مردم ظرفیت های 
مناســبی در جهت نشــر و ترویــج فرهنگ 

ایثار و شــهادت هســتند که ما می توانیم با 
بهره گیــری از اتاق های فکــر و تولید محتوا 
از فرصت هایی که در اختیارداریم اســتفاده 

بهینه کنیم.
کرد: همه  تأکید  حجت الاســلام عســگری 
عزیزان مسئول بایســتی به این نکته توجه 
داشــته باشــند که این فرصت خدمتگزاری 
را که به دســت آورده ایم مدیون خون پاک 
شــهدای گران قدر هســتیم و ایــن فرصت 
همیشــگی نیست پس بکوشــیم که فردای 

قیامت شرمنده شهدا نباشیم.
وی همچنین بهره گیری از تاریخ دفاع مقدس 
در اســتان کرمانشــاه را به عنوان یک مرجع 
کامل و مســتند معرفی کرد و اضافه کرد: ما 
می توانیــم از مواردی همچون بمباران پارک 
شــیرین، حماســه پاوه، عملیات غرورآفرین 
مرصاد، راهپیمایی عظیم اربعین حســینی و 
مواردی این چنین در راســتای تولید محتوا 
تلاش کرده و گامی مؤثر در خصوص ترویج 

فرهنگ ایثار و شهادت برداریم.
در ادامه این نشســت هر یک از نمایندگان 
دستگاه های فرهنگی استان ضمن بیان نقطه 
نظرات خود، به ارائــه راهکارهایی در جهت 
پیشــبرد فرهنگ غنی ایثار و شــهادت در 

استان اشاره کردند.

سرپرست هیئت همگانی استان کرمانشاه تاکید کرد؛

 افزایش سلامت،نشاط و تحرک 
در جامعه از طریق ورزش

کرمانشــاه-فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز : سرپرست هیئت 
همگانی استان کرمانشاه بر نقش آفرینی بیشتر هیات همگانی کرمانشاه 
در افزایش سلامت،نشاط و تحرک در جامعه از طریق ورزش تاکید کرد. 
به گزارش روابط عمومی ورزش و جوانان استان کرمانشاه و به نقل از 
گروه استان های باشگاه خبرنگاران جوان از کرمانشاه، سرپرست هیئت 
همگانی استان کرمانشاه در نشســت هم اندیشی و آئین رونمایی از 
سایت جدید این هیئت بر نقش آفرینی بیشتر هیئت همگانی کرمانشاه 
در افزایش سلامت،نشاط و تحرک در جامعه از طریق ورزش تاکید کرد. 
محمد حسین زاده برنامه ریزی در جهت نقش آفرینی در حوزه سلامت 
اجتماعی، نشاط آفرینی، جذب بیشترعموم مردم به ورزش همگانی و 
عمومی، اطلاع رسانی فعالیت ها و ایجاد پایگاه خبری و اطلاع رسانی 
هیئت، همکاری وتعامل گسترده با آموزش و پرورش، دانشگاهها را از 
اولویت های شاخص کاری این هیئت در همه کمیته ها ذکر کرد. او با 
بیان اینکه هیات همگانی کرمانشاه رویکرد جدیدی را در پیش گرفته 
بیان کرد: هیات همگانی با همکاری و مشارکت عوامل اجرایی و کمیته 
ها با رویکرد حفظ و بالابردن نشــاط و شادابی و همچنین کمک به 
سلامت و روحیه همشهریان تا پایان سال اقدام به برگزاری مسابقات و 

همایشهای گوناگون در سطح شهر و استان خواهد کرد.

رئیس سازمان جهاد كشاورزي خراسان رضوي:

تشكیل ستاد راهبردي شیلات نیاز 
آبزي پروري  است

مشهد-مرضیه یاری-خبرنگاریادگار امروز :
نشست راهبردي شیلات خراسان رضوي با حضور رییس سازمان جهاد  
كشاورزي خراســان رضوي و مسئولین واحد شیلات شهرستانها در 
محل سالن جلسات سازمان جهاد كشاورزي خراسان رضوي تشكیل 
شد.رییس سازمان جهاد  كشاورزي خراسان رضوي در این نشست با 
اشــاره به تشكیل ستاد راهبردي شیلات و آبزیان در استان گفت: در 
این ســتاد نباید فقط از استعداد بخش دولتي اسفاده گردد بلكه باید 
از پتانسیل تولیدكنندگان این بخش نیز بهره ببریم.وي افزود حضور 
خبرگان و فعالان بخش شیلات در استان میتواند ما را در راه رسیدن 
به اهداف تعیین شده در این حوزه یاري نماید.محمد رضا اوراني گفت: 
حمایت از تولیدكنندگان بخش كشاورزي را وظیفه خود مي دانیم و از 
فعالان بخش كشاورزي این درخواست را داریم كه مشكلات و مسائل 
تولید را اطلاع دهند تا بتوانیم موانع را برطرف كنیم.رئیس ســازمان 
جهاد كشــاورزي خراسان رضوي در خصوص وضعیت تولید شیلات 
در استان گفت: خوشبختانه با تلاش هاي شكل گرفته شاهد توسعه 
كمي و كیفي تولید شیلات در استان هستیم، همچنین توسعه فرهنگ 
آبزي مصرفي از اقدامات بسیار خوبي است كه در استان شكل گرفته 
و در حال گسترش اســت. وي تصریح كرد: ما باید از ظرفیت زواري 
استان براي توسعه سرانه مصرف آبزیان به نحو شایسته استفاده نماییم.

اوراني با اشاره به منابع آبي استان اظهار داشت:در استان 10101 حلقه 
چاه،6800 رشته قنات،6348 دهنه چشمه،42 رودخانه و 27 دستگاه 
سد داریم كه میتوانیم از ظرفیت هاي آنها براي توسعه شیلات استان 
بهره مند شــویم. وي افزود: بررسي مشــكلات تولیدكنندگان و ارائه 
آموزشــهاي مناسب و كاربردي رسالت مدیریت شیلات و امور آبزیان 
استان میباشد.رئیس سازمان جهاد كشاورزي خراسان رضوي گفت: 
خوشبختانه استان در زمینه تولید شیلات بسیار خوب عمل كرده است. 
اوراني افزود: تولید كل آبزیان در استان 10153 تن میباشد و بیشتر 
تولید كنندگان در شهرهاي سبزوار ،نیشابور،چناران،داورزن و مشهد 
میباشند كه بیشترین تولید با مقدار 2815 تن به سبزوار تعلق دارد.
وي با اشاره به بیماریهاي شــیلاتي گفت: باید سعي شود در نقاطي 
كه پرورش آبزیان صورت میگیرد دامپزشكان آموزش دیده در رشته 
شیلات مورد استفاده قرار گیرد.لازم به ذكر استان خراسان رضوي در 
تولید ماهیان گرمابي رتبه ششم ،در تولید ماهیان سردآبي رتبه نهم و 
در تولید ماهیان زینتي رتبه هشتم كشور را داراست.همچنین مصرف 

سرانه آبزیان در استان 6/3 كیلوگرم مي باشد.

ساماندهی و لایروبی 173 کیلومتر از 
رودخانه های مازندران

ساری –امیری فر - خبرنگاریادگار امروز :
به گزارش روابط عمومی آب منطقه ای مازندران محمدابراهیم 
یخکشــی مدیرعامل آب منطقه ای مازندران با اعلام این خبر 
گفت: جهت کاهش خســارات سیل در اســتان، به ویژه بعد از 
وقوع ســیلاب مهر و اسفند ٩7 و سیلاب های ٩8 تلاش شد تا 
از همه ظرفیت ها به ویژه ظرفیت بخش خصوصی برای اقدامات 
ساماندهی و لایروبی استفاده شــود.  وی با اشاره به شناسایی 
مسیر آسیب پذیر رودخانه های  ستان که بالغ بر 8٩۴ کیلومتر 
می باشــد گفت:تا کنون 173 کیلومتر از رودخانه های اســتان 
لایروبی و ســاماندهی شده و در تلاش هستیم که با بهره گیری 
از اعتبــارات عمومی و ظرفیت بخــش خصوصی و همچنین 
مشــارکت مردمی، ایــن حجم را به بیــش از 200 کیلومتر تا 
پایان ســال برسانیم . یخکشی با بیان اینکه علاوه بر بازگشایی 
مســیر رودخانه ها، 10۴ هکتار از حریم و بستر رودخانه ها نیز 
در طی ســال های ٩7 و ٩8 آزاد شد افزود: آزادسازی می تواند 
کار ســاماندهی و لایروبی مارا تســهیل و ســرعت بخشــد و 
خوشــبختانه امروز با توجه به سیل های اخیر، آزادسازی بستر 
بخشــی از مطالبات مجاورین رودخانه ها شــده که امیدواریم 
مشکلات اجتماعی در این زمینه به حداقل برسد. البته جا دارد 
از نقش و همکاری بســیار خوب دستگاه قضایی و انتظامی به 
ویژه دادســتان ها ی محترم در بحث آزادســازی بستر و حریم 

قدردانی کنیم.
مدیرعامل آب منطقه ای مازندران احداث دیواره حفاظتی را برای 
بعضی از بازه ها برای حفظ مناطق مســکونی و اراضی کشاورزی 
ضروری برشمرد و گفت: در این مدت )از ابتدای سال ٩7 تاکنون( 

در استان حدود ۴2 کیلومتر دیواره حفاظتی احداث شده است.
یخکشی در پایان هزینه ســاماندهی، لایروبی، آزادسازی بستر و 
دیواره حفاظتی در استان را تا کنون بالغ بر 120 میلیارد ریال اعلام 
کرد و گفت: با توجه به تعدد ســیلاب در استان و مناطق آسیب 
پذیر آن، انتظار می رود علاوه بر مشارکت بیشتر بخش خصوصی و 
مردم، اعتبارات عمرانی بیشتری در اختیار این شرکت قرار گیرد تا 

ساماندهی و لایروبی با سرعت بیشتری انجام شود.

کرج -اکبری-خبرنگاریادگار امروز :
گــزارش پایانی ثبت نام داوطلبــان یازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی) حوزه انتخابیه شهرستانهای 
کرج، فردیس و اشــتهارد(به گزارش کمیته تبلیغات 
و اطلاع رسانی ستاد انتخابات فرمانداری شهرستان 
کرج، »غفور قاسم پور « فرماندار مرکز حوزه انتخابیه 
شهرســتانهای کرج، فردیس و اشتهارد درهفتمین  
و آخریــن مهلــت قانونی ثبت داوطلبــان انتخابات 
یازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی -  گزارش ثبت نام شدگان قطعی این حوزه انتخابیه را در 
ســایت انتخابات وزارت کشوراعلام کرد و گفت: در مجموع ۳۱۹ نفردر این حوزه انتخابیه و سامانه 
ستاد انتخابات ثبت نام کردند که از این تعداد۲۵۱ نفر آقا و ۶۸ نفر خانم هستند.وی افزود: ۱۸ نفر از 
این داوطلبان در ستاد انتخابات وزارت کشور و ۳۰۱ نفر نیز در این حوزه انتخابیه ثبت نام نهایی خود 
را انجام دادند.فرماندار شهرستان کرج با اشاره به مدرک تحصیلی ثبت نام کنندگان نیز بیان کرد: ۳۷ 
نفر از ثبت نام شــدگان دارای مدرک دکتری -۲۵۹ نفر کارشناسی ارشد، ۱۲ نفر لیسانس و۱۱ نفر 
تحصیلات حوزوی داشته اند.قاسم پور در ادامه جوان ترین و مسن ترین سن ثبت نام داوطلبین در 
این حوزه انتخابیه را نیز یک نفر با ۷۴ سال سن عنوان کرد و افزود: جوان ترین داوطلب در این حوزه 
انتخابیه ۳۰ سال سن دارد.وی همچنین افزود:درصد افزایش مشارکت ثبت نام داوطلبان یازدهمین 
دوره مجلس شورای اســلامی در این حوزه انتخابیه در مقایسه با مدت مشابه از رشد ۳۸ درصدی 
برخوردار بوده است.فرماندار مرکز حوزه انتخابیه شهرستانهای کرج، فردیس و اشتهارد گفت: از تعداد 
ثبت نام شدگان ۷ نفر دارای سابقه نمایندگی مجلس هستند که ۲ درصد کل آمار ثبت نامی ها را 
به خود اختصاص داده اند.وی افزود: در این بین ۴۶ نفر با آمار۱۴ درصدی نیز سابقه داوطلبی ادوار 

پیشین را دارند.

کرمانشاه -فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
 مدیر مرکز خدمات سرمایه گذاری استان کرمانشاه از 
سرمایه گذاری هزار میلیارد تومانی عراقی ها در زمینه 
نیروگاه های برق آبی در کرمانشــاه، در صورت فراهم 

شدن شرایط خبر داد.
فرید خلیلی گفت: بعد از برگزاری همایش فرصت های 
سرمایه گذاری در زمینه صنعت آب و برق که چندی 
قبل با حضور ســرمایه گذاران داخلی و خارجی برگزار 

شد، سرمایه گذاران عراقی برای احداث نیروگاه های برق آبی در کرمانشاه اعلام آمادگی کردند.
وی ادامه داد: جلســات مستمر و مذاکرات مستقیمی با آنها داشــتیم و در نهایت بر اساس اظهارات 
خود سرمایه گذار مقرر شد هزار میلیارد تومان در زمینه نیروگاه های برق آبی و توربین های برقی در 
کرمانشــاه سرمایه گذاری کنند که در صورت فراهم شدن شرایط، این میزان سرمایه گذاری در استان 

جذب خواهد شد.
مدیر مرکز خدمات سرمایه گذاری استان کرمانشاه خاطرنشان کرد: این توربین ها قرار است به صورت 
پراکنده در نقاط مختلف استان از جمله بستر رودخانه ها، پایاب سدها و حتی چاه های کشاورزی احداث 

شود.
به گفته خلیلی، هم اکنون سرمایه گذاران در حال تهیه طرح توجیهی هستند و ما نیز قرار است نقاطی 

که ظرفیت احداث نیروگاه دارد را به آنها اعلام کنیم.
وی تاکیــد کرد: جزئیات اجرای این طــرح، زمان مورد نیاز برای اجرا و ... بعد از تدوین طرح توجیهی 
مشخص خواهد شــد. مدیر مرکز خدمات سرمایه گذاری کرمانشاه احداث نیروگاه های برق را یکی از 
ظرفیت های کرمانشاه برای جذب سرمایه گذاران دانست که اکنون تمرکز خوبی برای فعالیت در این 

حوزه صورت گرفته است.

ثبت نام 319 نفر در حوزه انتخابیه شهرستان های کرج، 
فردیس و اشتهارد

عراقی ها در نیروگاه های برق آبی کرمانشاه 
سرمایه گذاری می کنند
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خودروی آب سوز ناقض
 قوانین ترمودینامیک است

یک کارشــناس صنعت خودرو در 
رابطه با ادعای اســتفاده از آب به 
 عنوان ســوخت خودرو، گفت: اگر 
قرار باشــد انرژی صــرف تجزیه 
آب  کرده و سپس از هیدروژن به 
دست آمده به عنوان سوخت برای 
راندن  خودرو اســتفاده کرد، بهتر 
است همان انرژی را مورد استفاده 

قــرار دهیم  که مفیدتر هم خواهد بود. برخی مدعیان این طرح دروغین به 
جرم  کلاهبرداری راهی زندان شده اند. 

حسن کریمی ســنجری اظهار کرد: موضوع آب سوز کردن خودروها از  دو 
منظر قابل بررسی و نتیجه گیری است. علاوه بر بررسی جنبه علمی  موضوع،  
تطبیــق امکان پذیری دریافت انــرژی لازم از آب برای به  حرکت در آوردن 

موتور یک خودرو با مبانی نظری نیز حائز اهمیت  است. 
این کارشــناس صنعت خودرو با اشــاره به اینکه صاحب نظران مهندسی 
 مکانیک و شــیمی معتقدند که می توان خودرویی با این ویژگی ساخت که 
 در  آن با الکترولیز کردن آب و سپس با واکنش مجدد هیدروژن و  اکسیژن 
به  دســت  آمده، بتوان انرژی مورد نیاز برای به حرکت درآوردن  یک خودرو 
را تأمین کرد، گفت: اما اگر قرار باشــد، انرژی صرف  جداسازی هیدروژن از 
آب کنیم، چرا به  صورت مســتقیم برای به حرکــت  درآوردن موتور، از آن 
انــرژی بهره نگیریم؟ که البته در این صــورت  خودرویی به  مراتب بهینه تر 

نیز خواهیم داشت. 
وی افزود: از ســوی دیگر ادعای آب ســوز کــردن خودروها در طول  تاریخ 
چندین بار تکرار شده و هر بار سرنوشت مدعیان آن ها به جرم  کلاهبرداری 
و تقلب به زندان هم کشیده شده است. به طور مثال "استنلی  مایر" آمریکایی 
در ۱۹۸۰ ادعای خود را مطرح کرد اما ۱۶ ســال بعد  در حالی که نتوانسته 
بود نظریه خود را حتی به صورت یک نمونه  عملی اثبات کند، به جرم تقلب 

راهی زندان شد. 
سنجری یادآور شد: در سال ۲۰۰۳ شرکتی آمریکایی با نام "شرکت  انرژی 
جهانی ژنزیس" مدعی شــد قادر است انرژی لازم برای به  حرکت درآوردن 
موتور خودرو را از طریق جداسازی مولکول های  هیدروژن و اکسیژن موجود 
در آب و سپس ترکیب مجدد آن ها بدست  آورد، برای این پروژه بیش از ۲.۵ 
میلیون دلار هم از سرمایه گذران  دریافت کرد، اما سه سال بعد در حالی که 
کذب بودن ادعای این شرکت  توسط دادگاهی در نیوجرسی به اثبات رسید، 
مالک آن به جرم  کلاهبرداری علاوه بر اجبار به پرداخت خســارت، به پنج 

سال زندان  محکوم شد. 
کریمی سنجری تصریح کرد: در این رابطه دانشمندان معتقدند هیچ  راهی 
برای گرفتن انرژی از آب وجود ندارد، مگر اینکه در این راه  انرژی بیشتری از 
آنچه به دست می آید، هزینه کنید. آن ها معتقدند تولید  انرژی از آب، ناقض 

قوانین اول و دوم ترمودینامیک است. 
اگر ادعای آب سوز کردن ها خودروها حقیقت داشت، تاکنون حتما به  تولید 

انبوه رسیده بود... 
این کارشــناس صنعت خودرو اظهار کرد: اما این موضوع از منظری  دیگر 
نیز قابل بررسی است. سالانه بین هشت تا ۱۵ درصد از درآمد  شرکت های 
صاحب برند خودروســازی دنیا در حوزه تحقیق و توســعه  صرف می شود. 
یکــی از مهم ترین چالش های این شــرکت ها در ســال های  اخیر، کاهش 
قیمت تمام شــده خودرو آن هم به رغم تکالیف هزینه زای  ناشی از مقررات 
و استانداردهایی اســت که دولت ها برای ارتقای سطح  کیفی تولیدات این 
شــرکت ها وضع می کنند. در چنین شرایطی این  شرکت ها مجبورند برای 
عبور از این الزامات کیفی، راضی کردن  مشــتریان و البته جذب بازارهای 
بیشتر، هزینه های زیادی را صرف  بهینه سازی مصرف سوخت و استفاده از 

سوخت های سبز و پاک کنند. 
وی ادامه داد: شــرکت ها عموما از هر نظریه ای که بتواند با هزینه  کمتری 
موجب ارتقای سطح تکتولوژی خودرو شود، استقبال می کنند.  از آن جایی 
که نظریاتی از این دســت همانگونه که اشــاره شد، در دنیا  نیز مطرح بوده 
است، لذا مطمئن باشید اگر چنین احتمالی وجود داشت  که بتوان بصورت 
فیزیولوژی از آب انرژی مورد نیاز برای حرکت  موتور یک خودرو آن هم در 
مقیاس خودروهای امروزی تامین کرد،    قطعا این شــرکت ها پیش از این 

امکان انبوه سازی این مدل سوخت را  مهیا می کردند. 

افزایش حاشیه سود پتروشیمی ها با ایجاد 
سرویس های جانبی متمرکز

    علیرضا شــمیم، مدیر عامل شرکت مبین انرژی خلیج فارس گفت:  ایجاد 
ســرویس های متمرکز )یوتیلیتی( در مناطق ویژه پتروشیمی باعث  کاهش 
هزینه تولید و افزایش حاشــیه سود مجتمع های پتروشیمی تولیدی  خواهد 

شد. 
   شمیم،   با اشاره به اینکه کاهش قیمت تمام شده محصولات پتروشیمی  در 
عسلویه و ماهشهر باعث شد تا دو یوتیلیتی متمرکز ایجاد شود، ادامه  داد: از 

همین رو در عسلویه پتروشیمی مبین شکل گرفت. 
وی افزود: در استانداردهای بین المللی زمانی که می خواهند یوتیلیتی  تاسیس 
کنند باید دو برابر نیاز واحد تولیدی واحد یوتیلیتی تعریف شــود تا  با خارج 

شدن از مدار یک واحد، تولید متوقف نشود. 
شمیم با اشاره به اینکه اگر هر واحد اقدام به تاسیس یوتیلیتی می کرد،  قیمت 
تمام شده محصولات پتروشــیمی بالا می رفت، تاکید کرد: برای  ساخت این 

پتروشیمی سرمایه گذاری دو میلیارد دلاری انجام شده است. 
وی افزود: اگر واحدهای پتروشیمی یوتیلیتی تاسیس می کردند، حاشیه  سود 

پتروشیمی ها کاهش پیدا می کرد. 
مدیرعامل شــرکت مبین انرژی خلیج فارس ادامه داد: مبین از لحاظ مالی  با 
تلاش سال های اخیر، در بخش تعیین قیمت های به روز برای یوتیلیتی  چالش 

داشت و برای بستن حساب ها در پایان سال به مشکل می خورد. 
به گفته شــمیم، با جلســات فشرده و سنگین، دســتورالعمل قیمت گذاری 
 یوتیلیتی توســط شورای رقابت ابلاغ شــد و دیگر مشکلی در قیمت گذاری 

 سرویس های جانبی نداریم. 
وی گفت: حاشیه سود مبین از سال ۹۴ تا کنون ۵۱ درصد بوده که این  رقم 
در شرایط فعلی به بالای ۶۵ درصد در یوتیلیتی رسیده است و  همین سود را 

تا پایان سال محقق می کنیم. 
مدیرعامل شــرکت مبین انرژی خلیج فارس افزود: تداوم تولید پیش شرط 
 اعتماد مشــتریان به شــرکت مبین بوده و قراردادهای بلند مدت است و  اگر 

در تحویل سرویس های جانبی تاخیر داشته باشد باید جریمه پرداخت  کند. 
وی ادامه داد: اگرچه مشــتری ها خاص و محدود هســتند اما بازار را با  خرید 

سهام پتروشیمی آپادانا توسعه دادیم. 
شــمیم تاکید کرد: در شــرکت مبین پروژه هایی در راســتای تولید ۱۰۰ 
 درصدی تعریف شد که شامل آب شیرین کن هفتم، ساخت بویلر ۳۵۰  تنی، 

ایجاد واحد پساب و ... می شود. 

دپوی کاغذ در گمرکات
 به کیفیت آن ها ربطی ندارد

سازمان ملی استاندارد اعلام کرد که محموله های کاغذ به دلیل تعیین  نشدن 
نوع کاربرد، احراز نشــدن کد تعرفه صحیح و تعبین نشدن حقوق و  عوارض 
گمرکی در گمرکات دپو شده اند و این موضوع به کیفیت کاغذ  و مطابقت آن 

با استانداردها مرتبط نمی شود. 
هفته گذشته مصاحبه ای با عنوان »رسوب هزاران تن کاغذ در  گمرکات« در 
ایســنا منتشر شــد که در آن یک فعال اقتصادی گفته بود   "تعیین و گزارش 
ماهیت کالا توسط سازمان ملی استاندارد انجام می  گیرد. این موضوع از سال 
97 درخصوص کاغذ و مقوای گلاسه تغییر  رویه ای داشته است؛ به این صورت 
که کاربرد کاغذ و مقوای گلاسه  دیگر توسط سازمان استاندارد اعلام نمی شود 
و به نظر می رســد همین  موضوع علت رسوب کالا) کاغذ و مقوای گلاسه( در 

گمرک شده  است." 
در پی انتشار این مصاحبه، سازمان ملی استاندارد جوابیه ای ارسال  کرده که 

در ادامه آمده است: 
 »با توجه به نامه گمرک در خصوص رسوب مقادیر متنابهی کاغذ  وارداتی در 
گمرکات اجرایی کشور، به منظور جلوگیری از بروز  هرگونه خسارت احتمالی 
و تعییــن تکلیف چگونگی ترخیص کالای  مذکور جلســه ای به دعوت آقای 
مدرس خیابانی، قائــم مقام محترم وزیر  صمت در امــور بازرگانی با حضور 
نمایندگان ســازمان ملی استاندارد  ایران، وزارت صمت، گمرک ایران، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی  و سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و 

انجمن واردکنندگان  کاغذ و مقوا در تاریخ شانزدهم آذر برگزار شد. 

همانگونه که در سنوات گذشته سازمان ملی استاندارد ایران به گمرک  اعلام 
داشته به دلیل کاربردهای چند منظوره برخی از کالاهای وارداتی  و عدم امکان 
ردیابــی نوع مصرف محموله ها پس از ترخیص، امکان  اعلام نظر در خصوص 
نوع کاربرد کالا برای ادارات کل استاندارد در  استان ها و آزمایشگاه های همکار 

وجود ندارد. 
از آنجایــی که دپوی کاغذهــای وارداتی در گمرکات در رســانه ها از جمله 
 خبرگزاری دانشجویان ایران )ایســنا( منتشر شده است، مباحث طرح شده 
 در جلسه مذکور طی صورتجلسه ای به دستگاه های ذیربط و  زیرمجموعه های 
آن ها ابلاغ و مقرر شــده اســت در چارچوب مصوبات  جلســه یاد شــده و 

صورتجلسات سنوات گذشته اقدام لازم به عمل آید. 
شــایان ذکر اســت محموله های کاغذ که به دلیل تعیین نشدن نوع کاربرد، 
 احراز نشــدن کد تعرفه صحیح و تعیین نشدن حقوق و عوارض گمرکی  در 
گمرکات دپو شــده اند، به موضوع کیفیت کاغذ و مطابقت آن با  استانداردها 

مرتبط نمی شود. 

در شرایطی که توجه به توان ساخت 
داخــل از اهمیت بالایی در رشــد 
اســت  برخوردار  کشــور   اقتصادی 
کارنامه 20 ساله دستگاه های دولتی 
 نشــان دهنده عدم اعتماد کافی به 
سازندگان داخلی است. در این زمینه 
 اعلام نیاز بــه نخبگان و صنعتگران 
کشور می تواند نقش مهمی در بهبود 

 این کارنامه عملکردی داشته باشد. 
در ایــران از ســال های میانی دهه 
80 با ساخت و توسعه مجتمع های 
 نمایشگاهی در سراسر کشور و بهبود 
تلاش ها  اولین  نمایشگاه ها،  کیفیت 
 در راستای معرفی توانمندی  صنعتی 
و خدماتی کشــور صورت گرفت.  در 
این راســتا در قالب نمایشــگاه های 
مرسوم، شرکت ها توانمندی  و  مزایای 
رقابتی خود را در قالب کالا و خدمات 
عرضه کرده تا در  صورت جلب نظر 
توســط بازدیدکنندگان زمینه برای 
فروش کالا و یا  عرضه خدمات فراهم 
شــود و بازدیدکنندگان نســبت به 
خرید اقــدام کنند.  این فرایند بعضاً 
با انتقاداتی همــراه بوده که در این 
مورد، عــدم حضــور  مجموعه های 
بهره بردار بــزرگ دولتی، افزایش نه 
چندان زیاد حجم  فروش شرکت ها و 
حمایت های لفظی مسئولان از جمله 
انتقادات وارده به  نمایشگاه های رایج 

در کشور است. 
در  موفــق  کشــورهای  تجربــه    
بازارســازی محصــولات واحدهای 

تولیدی  نشــان دهنده آن است که 
در کنــار مدل های ســنتی و رایج 
مذکور از  روش های دیگری نیز برای 
برگــزاری نمایشــگاه های تبلیغاتی 
اســتفاده  می کنند، نمایشــگاه های 
معکــوس از جملــه ایــن روش ها 
اســت. در مدل  مذکور، دستگاه های 
دولتی و خصوصی به عنوان میزبان 
نمایشــگاه،  نیازهای خود را مطرح 
می کنند و در طرف مقابل بخش های 
دارنده  توانمندی در زمینه تولید کالا 
و خدمــات با توجه بــه توانایی های 

خود به  این نیاز پاسخ خواهند داد. 
در این شــرایط، ســال جــاری که 
شــروعی برای دهه پنجــم انقلاب 
اســلامی  و دهــه متصل به ســال 
1404 و چشم انداز 20 ساله کشور 

محســوب  می شود، از ســوی مقام 
معظم رهبری با عنوان ســال رونق 
تولید  نامگذاری شــده است. ابتدای 
امســال رهبر معظم انقلاب، مشکل 
اساسی  کشــور را همچنان مشکل 
اقتصادی عنوان کردنــد و با تأکید 
بر اهمیت  نقش تولیدات داخلی در 
رشد اقتصادی کشور، رونق بخشی به 
تولید  داخل را لازمه حل بسیاری از 
این  از  دانستند.  اقتصادی  مشکلات 
رو  سیاست های کشور باید به سمت 

رفع موانع اقتصادی حرکت کند. 
به گفته کارشناسان اقتصادی، جان 
گرفتن تولید در کشــور بی شــک 
 نیازمند پارامترهای مختلفی اســت 
که باید مورد توجه قرار گیرند و در 
 این میان، اشــتغال و امنیت شغلی 

در ســایه تولید به وجــود می آید و 
تولید  ملی مقدمه ای بر اشتغال زایی، 
افزایــش بهره وری در  کارآفرینی و 
تمامی  عرصه ها به شمار می رود که 
بهبود وضعیت اجتماعی، رفاه زندگی 
 مردم و رشد و توسعه اقتصاد کشور 

را موجب می شود. 
در عین حــال،  رونــق تولید وجوه 
مختلفی دارد و یکــی از جنبه های 
آن،  خــروج از وابســتگی به نفت و 
در شرایطی  است.  نفتی  درآمدهای 
که با  بحران های اقتصادی مواجهیم 
راه نجــات کشــور در تولید داخلی 
است و  هرچه تولید رونق بگیرد، کالا 
و خدمات ایرانی هم رونق می گیرد 
و به  تبــع آن، اشــتغال، بنگاه های 
تولیدی، نیروی کار و ســرمایه های 

انسانی نیز  تقویت و حفظ می شوند. 
در  موفــق  کشــورهای  تجربــه    
بازارســازی محصــولات واحدهای 
تولیدی  نشان دهنده آن است که در 
کنار مدل های سنتی و رایج معرفی 
 محصــولات، از روش هــای دیگری 
نیز بــرای برگزاری نمایشــگاه های 
 تبلیغاتــی اســتفاده می کنند و در 
آن، برای خرید تجهیزات یا دریافت 

 خدمات اعلام نیاز می کنند. 
یکــی از ابزارهای تقویــت تولیدات 
داخلــی ایجاد ارتبــاط نزدیک بین 
 ســازندگان و خریــداران اســت تا 
صنعتگران ضمن آشــنایی بیشتر با 
نیاز  بازار نســبت به تولید آنچه که 
مورد درخواســت بازار اســت اقدام 
کنند.  طی ســال های پیش هرچند 
گاهــی تلاش هایی بــرای برقراری 
ارتباط  نزدیک بین تولیدکنندگان و 
تجار و همچنین دانشــگاه و صنعت 
صورت  گرفت اما هیچ گاه یک شبکه 
دقیق و جامع در این زمینه شــکل 
نگرفت و  همچنان شاهد فاصله بین 
این بخش های موثر در اقتصاد کشور 
هستیم.  در عین حال، در سال های 
گذشته اقدام جدی برای اعلام نیاز 
به تولیدات  صنعتی و ارائه درخواست 
ســاخت تجهیزات و یــا محصولات 
صورت  نگرفته بــود و این اتفاق در 
بســیاری موارد باعث شد تا با وجود 
توان  داخل، تقاضای خرید بسیاری 

تجهیــزات و محصــولات از طریق 
 خریدهای خارجی تأمین شــود. اما 
برای رفع این معضــل رهبر معظم 
 انقلاب در دیدار با تولیدکنندگان بر 
لزوم ایجاد نمایشــگاه دائمی عرضه 
 نیازمندی از ســوی دســتگاه های 
دولتی تأکید کردند و در این راســتا 
تقاضای ساخت  دومین  نمایشــگاه 
و تولید ایرانی )تســتا( ۲۶ الی ۲۹ 
آذر ۹۸  برگــزار خواهــد شــد. این 
نمایشــگاه با همکاری شورای علوم، 
تحقیقات و  فناوری، صندوق نوآوری 
و شکوفایی و مرکز تحول و پیشرفت 
ریاســت  جمهوری در محل دائمی 
تهران  بین المللــی  نمایشــگاه های 

برگزار خواهد  شد. 

ë  کوچک شمردن  
توانمندی های داخلی اشتباه 

بزرگی است
امیر عبــاس اختراعی، رئیس هیأت 
مدیره انجمن ســازندگان تجهیزات 
 صنعتی کشــور درباره توان صنعت 
داخل بــرای تأمین حداقل نیمی از 
 نیازهای کشور اظهار داشت: این توان 
وجود دارد. ما در انجمن  سازندگان 
تجهیزات صنعتی همواره توانمندی  
تمام شــرکت های بخش  خصوصی 
که درگیر این حوزه هستند را رصد 
می  کنیم تا اگر در  جلسات قرار است 
نکاتــی را درباره تــوان داخل بیان 
کنیم، شکل شــعاری  نداشته باشد. 
صادقانــه می  گویم همــان طور که 
بزرگتر نشان دادن  توانمندی ایرانی 
کار اشتباهی است، کوچک شمردن 

آن هم اشتباه  بزرگی است. 

چوب دو سر طلای شبکه ملی اطلاعات
در حالی که مســوولان ارتباطی از عملکرد شبکه ملی اطلاعات در  زمان قطعی 
اینترنت دفاع می کنند، کاربران و کسب وکارها هنوز هم  نگران هستند که قطعی 
چندروزه اینترنتی مقدمه ای برای قطع همیشــگی  با ارتباطات بین الملل باشد و 

برخی اظهارنظرها نیز بعضا به این  نگرانی ها دامن می زند. 
طرح شبکه ملی اطلاعات در کشور از اواخر سال ۱۳۸۴ مطرح و  مهم ترین دلیل 
پیاده سازی این شبکه در آن سال  کاهش وابستگی به شبکه  جهانی اینترنت اعلام 
شد، اما در سال های بعد عملا اجرای این طرح با  کندی صورت گرفت؛ تا این که 
در دوره وزارت محمــود واعظی در  وزارت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات دولت 
یازدهم، اجرای این طرح  پیگیری و در نهایت در اواخر همان دولت رونمایی شد. 

در سند »ضرورت تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات« که سایت مرکز  ملی فضای 
مجازی منتشر کرده، آمده که شبکه ملی اطلاعات به عنوان  زیرساخت ارتباطی 
کل فضای مجازی، شــبکه همه شــبکه های کشور  است. شــبکه ملی اطلاعات 
متشــکل از زیرساخت های ارتباطی با  مدیریت مســتقل کاملًا داخلی، شبکه ای 
حفاظت شــده نسبت به اینترنت و  شبکه ای با امکان عرضه انواع محتوا و خدمات 

ارتباطی سراسری  برای آحاد مردم است. 
از طرفی درحالی که اتصال ایران به شــبکه جهانی اینترنت از شــنبه شب   )۲۵ 
آبان(، به دلیل ناآرامی های ایجادشــده در پی اجرای طرح اصلاح و  سهمیه بندی 
بنزین و به منظور جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی از  این ابزار ارتباطی قطع 
شد و به مدت بیش از ۱۰ روز ادامه داشت،  شایعاتی از جمله تلاش برای راه اندازی 

اینترنت ملی در سایه شبکه ملی  اطلاعات قوت گرفت. 
با مطرح شــدن موضوع راه اندازی اینترنت ملی، محمدجواد آذری  جهرمی  وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار کرد: »چیزی به  نام اینترنت ملی وجود خارجی 

ندارد، شــبکه ملی اطلاعات به معنای  قطع اینترنت نیســت و قطع اینترنت به 
کارکردهای شبکه ملی اطلاعات  ضربه می زند.« او البته از عملکرد شبکه ملی در 
زمان قطع اینترنت  دفاع و بیان کرد: »قطع یک هفته ای اینترنت در سراسر کشور 
به  دستور شورای امنیت کشور فرصتی بود که ادعاهای وزارت ارتباطات  و فناوری 
اطلاعات در زمینه سند تبیین الزامات شبکه ملی اطلاعات  ثابت شود و مشخص 

شد که با استفاده از شبکه ملی اطلاعات خدمات  پایه وجود دارد.« 
از طرف دیگر در این مدت گفت وگوهای بســیاری، کارشناسی و  غیرکارشناسی، 
درباره شبکه ملی اطلاعات انجام گرفت و برخی به  ضرورت راه اندازی هرچه زودتر 
شبکه ملی اطلاعات جهت بی نیازی  از خارج تاکید کردند، با این هدف که هنگام 
بروز مســائل امنیتی نیاز به  قطع کردن کامل اینترنت نداشته باشیم و در مقابل، 
نگرانی هایی در میان  کاربران اینترنتی و کسب وکارها ایجاد شد از این جهت که 
این قطعی  موقت، روشــی برای آزمودن زیرســاخت های شبکه ملی اطلاعات و 

 مقدمه ای برای قطع همیشگی اینترنت است. 

کارنامه ضعیف دولت ها در اعتماد به توان داخل خبر
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افقي :

  1 - ابــزار مكانیك - اندوهگین - اصل و نژاد 
2 - با نمك - قســمتی از پا - اثر پائولو کوئیلو 

3 - نفس خسته - تاج - آرزو
 4 - پست - اثری از علی دشتی - قطار شهری 

5 - غیر کارآمد - پایین، زیر
 6 - شــهر اســتان یزد، شهرســتانی در استان 

یزد - تحسین فرنگی، آفرین فرنگی
 7 - فارســی زبان - گریزحیوان، مرکز ایتالیا، 
شــهر بی دفاع، شهر فراری - حرف ندا، یلدا 8 

9 - حــرف تعجب، تعجب زنانه، گشــوده - نت 
چهارم، نت قبل از ســل، کلید آن در موســیقی 

معروف است - پارچه پشمی
 10 - رمانی از جواد مجابی - نوشین

 11 - پول خارجی - خالق زمان فرشتگان
 12 - اغتشــاش - تجدیده شده، دوباره پیدا 

شده - پشت سر
 13 - چشــم ونگاه - ســد جاجرود - بریدن با 

شمشیر و جز آن
 14 - شــب بســیار تاریك - بلا - جــار زننده 
15 - مثــل و ماننــد - از آثــار ویلیام فالكنر - 

خاکستری، سفید دارای خال سیاه
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پهلوانی-خبرنگاریادگار  آباد-مهــری  خرم 
امروز:

 مدیر صندوق بیمه محصولات کشــاورزی 
لرســتان گفت: صنــدوق بیمه محصولات 
کشــاورزی پرونده مربوط به ســیل را ۳۰ 
خردادماه بسته و به بیش از ۵۰۰۰ نزدیک 
به ۷۵ میلیــارد ریال غرامت پرداخت کرده 

است.
فتح الله رفیعی  با اشــاره بــه این که بیمه 
کشــاورزی یک صنعت نوپــا و متفاوت از 
بیمه های تجاری دیگر اســت که بالای ۹۰ 
درصد ریســک دارد، اظهار کرد: اگر کسی 
وارد ایــن صنعت شــود ۱۰۰ درصد زیان 
می بیند به همیــن دلیل این صنعت کاملًا 
دولتی بوده و توســط بخشی از وزارتخانه و 

بانک کشاورزی اداره می شود.
وی با اشــاره به این که کشــاورزان تراکتور و ماشــین آلات 
کشــاورزی خود را که با ریسک ۵ درصدی ضرردهی مواجه 
هستند، بیمه کرده اما در رابطه با بیمه محصولات کشاورزی 
خود که درصد ریســک بالایی دارنــد، کوتاهی و بی توجهی 
می کنند، عنوان کرد: ســالی که بارندگی خیلی خوب است 
زارعیــن به ویژه دیم کاران کمتر از بیمه اســتقبال می کنند، 
این درحالی اســت که اگر شرایط موردنیاز یک کشت مانند 
هوا، آب و زمین خوب فراهم شــود و توصیه های کارشناسان 
کشــاورزی نیز به خوبی عمل شده باشد، بازهم کشاورزی در 

خطر است.
رفیعی با اشــاره به عوامل عدم اســتقبال کشاورزان از بیمه 
محصولات خود، بیان کرد: کشاورز برای کشت خود نهاده هایی 
مانند بذر و سموم استفاده می کند که هزینه کاشت بالا رفته 
و طبع آن نیز هزینه تعرفه بیمه نیز بالا رفته است که می توان 
گفت یکی از علل عدم استقبال کشاورزان، به ویژه کشاورزان 

دیم کار و خُرده کار توان ضعیف مالی آن هاست.
مدیر صندوق بیمه محصولات کشــاورزی لرستان ادامه داد: 
برخورد متولیان صندوق بیمه کشــاورزی در گذشته ممکن 
است یکی دیگر از دلایل باشــد، اما اکنون سازوکارها تغییر 

کرده و ما یک سازمان بزرگ دارای اعتبار مالی بالا هستیم.
وی با اشاره به این که خســارات محصولات کشاورزان طبق 

قرارداد بسته شــده در ابتدای سال زراعی پرداخت می شود، 
تصریح کرد: کشاورز انتظار دارد که صندوق بیمه تمام ضرر 
محصول را بدهد این در حالی اســت کــه در تمام دنیا ۸۰ 

درصد خسارت به کشاورز پرداخت می شود.
رفیعی با اشاره به این که میزان پرداخت خسارت بستگی به 
نوع بیمه انجام شده از سوی کشاورز دارد، بیان کرد: به عنوان 
مثال در بیمه درآمد نه تنها هزینه های کاشت و داشت، بلکه 

هزینه های برداشت و درآمد نیز پرداخت می شود.
مدیر صندوق بیمه محصولات کشــاورزی لرستان با تأکید 
براین که عدم توســعه فرهنگ بیمه کشاورزی عمده مشکل 
ما در ســطح کشــور و استان اســت، عنوان کرد: امیدواریم 
روزی برســد که تمام کشــاورزان به سمت بیمه محصولات 

خود بیایند.
وی با اشاره به این که باتوجه به وضعیت جغرافیایی و اقلیمی 
از ۴۰ بــلای طبیعی ۳۱ بلا در اســتان اتفاق می افتد، اظهار 
کرد: اســتان ما بلاخیز است و همواره شــاهد بروز حوادث 

طبیعی هستیم.
رفیعی با بیان این که کشــاورز با یک موجــود جاندار مانند 
گندم، جو و دام ســروکار دارد، ادامه داد: به همه کشاورزان 
توصیه می کنم که از بیمه کشاورزی زده نشوند، چراکه بیمه 
کشاورزی دنبال انتفاع نیســت بلکه دنبال سود رساندن به 

کشاورز است.
مدیر صندوق بیمه محصولات کشــاورزی لرســتان با اشاره 

به این که ما هرســاله ۳ تــا ۷ برابر پولی 
که از مردم دریافت شــده غرامت پرداخت 
می کنیم، تصریح کرد: در قالب سال زراعی 
گذشته تاکنون ۱۰ میلیارد تومان غرامت 
پرداخت شــده که این رقم به ۱۲ میلیارد 

تومان خواهد رسید.
وی با بیان این که به تولیدکنندگان به ویژه 
زارعیــن زنبــورداران و باغــداران توصیه 
می کنیم تا فرصت دارند نســبت به بیمه 
محصــولات و تولیدات خــود اقدام کنند، 
اضافه کرد: زارعیــن و زنبورداران تا پایان 
آذرماه، باغداران تا ۱۵ دی ماه فرصت دارند 
تا نســبت به بیمه محصــولات خود اقدام 

کنند.
رفیعی با اشــاره بــه این که کشــاورزان 
می تواننــد جهت بیمه محصولات به نمایندگی های ۱۰ گانه 
صندوق بیمه در همه شهرســتان ها، مراکــز خدمات جهاد 
کشــاورزی یا صنف کشاورزی مراجعه کنند، افزود: دامداران 
می توانند در طول سال نســبت به بیمه دام های خود اقدام 

کنند.
مدیر صندوق بیمه محصولات کشــاورزی لرســتان با اشاره 
به تخریــب ۱۰۰ درصدی ۴۵ واحد آبزی پروری در ســیل 
فروردین ماه امســال، اظهار کرد: صنــدوق بیمه محصولات 
کشــاورزی پرونده مربوط به ســیل را ۳۰ خردادماه بسته و 
به بیش از پنج هزار نفر نزدیــک به ۷۵ میلیارد ریال غرامت 

پرداخت کرده است.
وی تأکیــد کرد: دولت هیــچ اعتباری در رابطــه با جبران 
خســارت احتمالی ندارد و تنها ســازمانی که در حال حاضر 
از کشــاورزان خســارت دیده حمایت می کند صندوق بیمه 

کشاورزی است.
رفیعی در رابطه با تخفیف بیمه محصولات کشاورزی، تأکید 
کرد: اگر کشاورزی که بیمه کرده حداکثر سه سال از غرامت 
اســتفاده نکرده باشد تا ۵۰ درصد تخفیف و یک سال ۱۵ تا 

۲۰ درصد تخفیف شامل او می شود.
مدیر صندوق بیمه محصولات کشاورزی لرستان تأکید کرد: 
برای کشــاورزان ویژه که مروج بیمه کشاورزی هستند بیمه 

مجانی در نظر گرفته شده است.
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محمدی-خبرنگاریادگار  -فریده  کرمانشــاه 
امروز معاون سیاســی، امنیتی اســتانداری 
کرمانشاه گفت: 412 نامزد انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در استان کرمانشاه ثبت نام 

کردند،
محمــد ابراهیم الهی تبار معاون سیاســی- 
در جمع  کرمانشــاه  اســتانداری  امنیتــی 
خبرنگاران، اظهار داشت: ثبت نام نامزدهای 
انتخابات مجلس شورای اسلامی از دهم آذر 
ما تا 16 آذر آغاز شــد که در پایان 367 نفر 
مرد و 45 نفر زن در اســتان کرمانشاه ثبت 

نام کردند.
رئیس ســتاد انتخابات اســتان کرمانشاه در 
ادامه اظهــار کرد: تعداد ثبت نام شــدگان 
نامزدهای انتخابات مجلس نســبت به دوره 

قبل 38 درصد رشد داشته است.
الهی تبار با تشریح تعداد نامزدهای انتخابات 
در ســطح استان کرمانشــاه گفت: در حوزه 
انتخابیــه کرمانشــاه 210 نفــر در منطقه 
ثلاث  پــاوه، جوانــرود،  اورامانات شــامل) 
باباجانی و روانسر( 52 نفر، در حوزه انتخابیه 

اسلام آباد و دالاهو 43 نفر، در حوزه انتخابیه 
قصر شــیرین 40 نفر و در حــوزه انتخابیه 
ســنقر کلیایی 38 نفر، در حــوزه انتخابیه 
کنگاور، هرســین و صحنه 29 نفر ثبت نام 

کردند.
رئیس ســتاد انتخابات اســتان کرمانشاه به 
میزان تحصیلات نامزدهای انتخابات مجلس 

شــورای اســلامی این استان اشــاره کرد و 
گفت: 317 نفر دارای کارشناســی ارشد،57 
نفر دارای مدرک دکتری و 15 نفر با مدرک 
حوزوی هســتند و در این دوره از انتخابات 
مجلس شــورای اســلامی 22 نفر با مدرک 
کارشناسی، یک نفر با مدرک فوق دیپلم که 
عمدتا از نمایندگان ســابق و ایثار گر نیز به 

چشم می خورد.
وی بیشــترین ثبت نام شــدگان را شاغلین 
ادارات و فرهنگیــان عنوان کــرد و افزود: با 
اتمام ثبت نام شدگان، کار بررسی صلاحیت 
نامزدهای انتخابات مجلــس  تا 26 آذر ماه 

ادامه خواهد یافت.
کرمانشاه  استانداری  امنیتی  سیاسی  معاون 
در خاتمه با اشــاره به تبلیغــات زود هنگام 
برخــی نامزدهای انتخابــات مجلس، اظهار 
کــرد: عملکرد نامزدهــای انتخابات مجلس 
شورای اســلامی به طور جد رصد می شود 
و در صورت بروز تخلفی از ســوی هر نامزد 

انتخابات در پرونده آنان ثبت خواهد شد.
وی افــزود: امیــدوار هســتیم در این دوره 
انتخابــات مجلس شــورای اســلامی مردم 
فهیــم اســتان کرمانشــاه هماننــد دیگر 
هموطنان در سراســر کشــور، بــا حضوری 
پر شــور در پــای صندوق هــای رای حاضر 
شــوند و یــک بــار دیگــر بــا آرمان های 
 مقدس جمهــوری اســلامی میثاقی دوباره 

ببندند.

کرمانشاه - محمدی - خبرنگاریادگار امروز 
وزیر نیــرو گفت: تلاش می کنیــم تا پایان 
دولت دوازدهم بیــش از 10 میلیون نفر از 
روستاییان کشور به آب شرب سالم و پایدار 

دسترسی داشته باشند
 رضا اردکانیان در مراسم افتتاح آبرسانی به 
۵۵ روستای اســتان کرمانشاه که با حضور 
رئیس مجلس شورای اسلامی برگزار شد، با 
اشــاره به راه اندازی پویش " هر هفته. الف. 
ب. ایــران" از ابتدای مهر در کشــور، افزود: 
ایــن پویش دو هدف دارد، یکی اینکه مردم 
بدانند در شــرایط تحمل فشارهای ناشی از 
تحریم ظالمانــه و علیرغم محدودیت هایی 
که داریم هنوز چرخ های توســعه و عمران 
کشــور در گردش اســت و هدف دیگر این 
پویــش تامین آب و برق بــرای مردم نقاط 

مختلف کشور خصوصاً روستاها است.
 وزیر نیرو ابراز امیدواری کرد تا پایان سال 
۲۲۷ طرح بــزرگ در قالب ایــن پویش با 
اعتبار ۳۳ هزار میلیارد تومان در ۳۱ استان 

کشور به بهره برداری برسد.

 بــه گفته اردکانیان تا امــروز در قالب این 
پویــش و با احتســاب پروژه های اســتان 
کرمانشاه ۶۵ پروژه با اعتبار ۵۷۸۰ میلیارد 
تومان در ۹ اســتان به بهره برداری رسیده 
است. وی با بیان اینکه در کنار افتتاح طرح 
ها، آغاز اجــرای تعدادی دیگر از پروژه های 
حــوزه آب و برق را نیز داریم، یادآور شــد: 
تاکنون ۲۱ پروژه نیز کلنگ زنی شــده که 
مجموع اعتبار مورد نیاز برای اجرای آنها ۲ 

هزار و ۹۰۰ میلیارد تومان است.
 وزیر نیرو اشــاره ای هم به وضعیت تامین 
آب ســالم و پایدار خصوصا برای روستاهای 
کشور داشــت و با بیان اینکه دولت یازدهم 
و دوازدهم توجه ویژه به این موضوع داشته، 
عنــوان کرد: اگرچه تا ســال 1392 حدود 
۹۰۰ هزار نفر از جمعیت روستاهای کشور 
دسترســی به آب سالم و پایدار داشتند، اما 
با اقداماتی که در ایــن دولت و با همکاری 

مجلــس و همچنین با مجــوز مقام معظم 
رهبری برای برداشــت از صندوق توســعه 
ملی، توانســته ایم تاکنون شــش میلیون و 

۸۵۰ هزار نفر به این جمعیت اضافه کنیم.
 اردکانیان خاطرنشــان کرد: ۱۰ هزار ۳۹۱ 
روستا در این شش سال از نعمت آب سالم 
برخوردار شده اند و 1100 روستای دیگر تا 
پایان ســال و چهار هزار روستا هم تا پایان 
دولت دوازدهــم  از این نعمــت برخوردار 

خواهند شد.
 اردکانیــان ابراز امیــدواری کرد جمعیت 
روســتاهایی که تا پایان این دولت از نعمت 
آب ســالم و پایدار برخوردار می شــوند به 

بیش از ۱۰ میلیون نفر برسد.
وی از اهمیــت توجه بــه وضعیت فاضلاب 
روســتاها نیز یاد کرد و ادامه داد: همانطور 
که اکنــون در شــهرها ۲۳۰ تصفیه خانه 
فاضلاب در دســت بهره برداری داریم و هر 
هفته یک تصفیه خانه فاضلاب به این تعداد 
اضافه می شــود، بنا داریم فاضلاب روستاها 

را نیز ساماندهی کنیم.

کرمانشاه -فریده محمدی-خبرنگاریادگار امروز :
 مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان کرمانشاه از آورد 
288 میلیون مترمکعبی سدهای کرمانشاه از ابتدای سال آبی 

جاری خبر داد.
بهرام درویشــی  با بیان اینکه از ابتدای سال آبی جاری)اول 
مهــر( 288 میلیون مترمکعب آورد برای ســدهای اســتان 
داشتیم، گفت: این آورد هم حاصل بارش ها و هم حاصل ورود 
آب از منابع بالادستی به سدها است.وی ادامه داد: با احتساب 
این آورد هم اکنون 822 میلیون مترمکعب آب پشت سدهای 

استان ذخیره داریم.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای اســتان کرمانشاه ظرفیت 
ذخیره 12 سد استان را یک میلیارد و 350 میلیون مترمکعب 

اعلام کرد و یادآور شد: هم اکنون61 درصد ظرفیت سدهای 
استان پر است.درویشی عمده آب ذخیره شده پشت سدهای 
اســتان را نیز مربوط به داریان و گاوشان دانست.وی با بیان 
اینکه بعــد از پیش بینی بارش های اخیر بخشــی از ظرفیت 
ســدها را برای گنجایش آوردهای جدید به صورت مدیریت 
شده رهاسازی کردیم، تاکید کرد: این آب برای اراضی پایین 

دست کشاورزی رهاسازی شد.
به گفته این مسئول، هم اکنون ظرفیت کافی برای بارش های 
جدید در ســدهای استان وجود دارد و مشکلی در این زمینه 

نداریم.

رئیس دانشگاه لرستان:  
دانشجویان حضوری اثرگذار، مدنی و قانونمند 

داشته باشند

خرم آباد-مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز : 
 رئیس دانشگاه لرســتان گفت: دانشــجویان در صحنه های سیاسی و 

اجتماعی کشور، حضوری اثرگذار، مدنی و قانونمند داشته باشند.
خســرو عزیزی با تبریک فرارســیدن ۱۶ آذر و روز دانشجو اظهار کرد: 
دانشجویان، همواره از گذشته تاکنون، قشری آگاه و مطالبه گر در جامعه 

بوده اند.
وی با اشــاره به فلسفه نامگذاری روز دانشجو بیان کرد: در سال ۱۳۳۲، 
دانشــجویان و جنبش دانشــجویی، به مبارزه با دخالت های آمریکا در 
ایران و مقابله با نظام وابســته و دیکتاتوری پهلوی، به پا خاستند و در 

این روز سه دانشجو در راه استقلال و آزادی، جان خود را نثار کردند.
این مسئول افزود: تداوم مســیر استقلال خواهی در سال ۴۲ با رهبری 
حضرت امام)ره(، نمایان و در نهایت در ســال ۵۷ به پیروزی شکوهمند 

انقلاب اسلامی، منجر شد.
عزیزی با اشــاره به اینکه  دانشــجویان، همواره در صحنه های مختلف 
انقــلاب اســلامی، دوران دفاع مقدس و پس از دفــاع مقدس تاکنون، 
حضوری مسئولانه و آگاهانه داشته اند، ادامه داد: بی تردید، پیشرفت های 
متنوع نظام مقدس جمهوری اســلامی در بخش های علمی و پژوهشی، 

مرهون کوشش همه پژوهشگران و قشر دانشجویان بوده است.
رئیس دانشگاه لرستان عنوان کرد: امیدوارم دانشجویان همچون گذشته 
در صحنه های مختلف سیاسی، اجتماعی کشور، حضوری اثرگذار، مدنی 
و قانونمند داشته باشــند و در عرصه های علمی، تحقیقاتی و پژوهشی 
نیز، بیشــتر و کوشاتر از گذشته، برای موفقیت ها و اقتدار علمی کشور، 

فعالیت کنند.

آغاز عملیات اجرایی خط دوم انتقال آب خلیج 
فارس اسفند ماه

کرمان-خبرنگاریادگار امروز : 
 نماینده مردم کرمان و راور گفت: همزمان با بهره برداری از خط اول انتقال 
آب خلیج فارس، عملیات اجرایی خط دوم آن اسفند ماه امسال آغاز می 
شودبه گزارش  روابط عمومی دفتر ارتباطات مردمی نماینده مردم کرمان 
و راور در مجلس شــورای اسلامی، محمدرضا پورابراهیمی بعد از نشست 
مشترک مجمع نمایندگان کرمان بیان کرد: خوشبختانه آخرین گزارش 
ارائه شــده از وضعیت انقال آب خلیج فارس نویدبخش آغاز بهره برداری 
از این خط در کرمان در پایان ســال جاری اســت. وی گفت: این پروژه 
کــه تا امروز نزدیک 11 هزار میلیارد تومان منابع به خود اختصاص داده 
ابرپروژه ملی در کشور است.پورابراهیمی اضافه کرد: با آغاز بهره برداری از 
این پروژه 180 میلیون متر مکعب آب شیرین شده با ای سی پایین وارد 
استان کرمان می شود و انشاءالله بعد از تخصیص آب صنعت به مجموعه 
گل گهر و شرکت ملی مس، میزان تخصیص آب در نظر گرفته شده برای 
شرب براساس توافق با وزیر نیرو به میزان 30 میلیون متر مکعب در سال 
برای شهر کرمان در سال آینده عملیاتی می شود.نماینده مردم کرمان و 
راور در مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: این پروژه که نشان دهنده عزم 
مدیران و شرکتهای استانی برای انجام کارهای بزرگ ملی است و عزم ما 
را برای اجرای خط دوم مصمم تر کرد.پورابراهیمی افزود: در بازدید ســه 
هفته قبل که از پروژه انتقال آب خلیج فارس از بندرعباس تا کرمان انجام 
دادیم شاهد اتفاقات بســیار مثبت در حوزه فعالیت شرکت قرار گرفتیم 
و براســاس ظرفیت های مهمی همانند آب شیرین کن ها در دریا، خط 
مسیر بازگشایی شده به عرض حدود 30 متر و طول حدود 900 کیلومتر 
ظرفیت آماده ای برای اجرای خط دوم و ســوم است.وی ابراز داشت: خط 
دوم انتقال آب خلیج فارس با 200 میلیون مترمکعب با هماهنگی انجام 

شده همزمان با بهره برداری فاز اول انجام می شود.

رئیس کمیته ایروبیک هیات ورزش های همگانی 
استان لرستان منصوب شد

کامرانی- خبرنگاریادگارامروز : به گــزارش روابط عمومی هیات ورزش های 
همگانی استان لرســتان، رئیس کمیته ایروبیک هیات ورزش های همگانی 
استان لرستان منصوب شدرحمان حیدری رئیس هیأت ورزش های همگانی 
استان لرستان با بیان اینکه یکی از اولویت های اهم هیات ورزش های همگانی 
استان بکارگیری نیروهای جوان و فعال است گفت: ایروبیک یکی از مهیج ترین 
و شادترین ورزش هایی است که بسیار مورد علاقه افراد به خصوص خانم هاست 
و باعث تقویت قلب و ریه ها، ایجاد احساس آرامش، کاهش چربی خون، از بین 
بردن افســردگی و اضطراب می شود. وی ضمن آرزوی موفقیت برای کمیته 
ایروبیک هیات ورزش های همگانی اســتان تصریح کرد: جامعه سالم در گرو 
زنان، مادران و ســالم است و به عقیده بنده کمیته ایروبیک با رشد و ترویج 
صحیح این ورزش در میان بانوان لرســتانی کمک بزرگی به خانواده ها و می 
نماید.در ادامه این جلسه که با حضور اسما بیرانوند نائب رئیس بانوان هیأت و 
حسین خاک پور رئیس کمیته ادارات سازمانها و نهادها در آذر ماه سالجاری 
برگزار شد، سمیه زمانی سپهوند بعنوان رئیس کمیته ایروبیک هیات ورزش 

های همگانی لرستان منصوب شد.

رئیس سازمان جهادکشاورزی خبر داد؛

 ذخیره سازی بیش از ۸۵ هزار تن نهاده دامی
در لرستان

خرم آباد- مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز:
 رئیس ســازمان جهادکشاورزی لرســتان از ذخیره سازی بیش از ۸۵ 

هزار تن نهاده دامی در استان خبر داد.
عبدالرضا بــازدار در جمع خبرنگاران، اظهار کرد: بیش از 85 هزار تن 

نهاده های دامی در انبارهای استان ذخیره سازی شده است.
وی تصریح کرد: بیش از 11 هزار تن کنجاله ســویا، 22 هزار تن جو، 

بالغ بر 25 هزار تن ذرت در انبارهای استان موجود است.
رئیس ســازمان جهادکشــاورزی لرســتان خاطرنشــان کــرد: ین 
ذخیره ســازی ها در راســتای تنظیــم بــازار مصــرف و جلوگیری از 

کمبودهاست.
بازدار اضافه کرد: نســبت به ســال گذشــته 2 برابر کود شــیمیایی 

ذخیره سازی شده است.

لرستان پشتوانه ساز 
دوچرخه سواری کشور می شود

خرم آباد- مهری پهلوانی-خبرنگاریادگار امروز:
 رئیس هیات دوچرخه ســواری لرستان می گوید: به فدراسیون اطمینان 

می دهیم که در بحث پشتوانه سازی کارهای زیادی اجرا خواهیم کرد.
فرهاد دیناروند  اظهار کرد: باوجود اینکه فرصت کمی برای آماده سازی 

داشتیم اما برنامه های خوبی در رده های پایه اجرا کرده ایم.
وی ادامه داد: خوشــبختانه تا حالا برنامه ی موردنظر مطابق اهداف مان 

پیش رفته و همین روند را ادامه خواهیم داد.
دیناروند با بیان اینکه پشتوانه سازی خیلی اهمیت دارد، اضافه کرد: این 
موفقیت پیام خوبی دارد و تا می توانیم باید روی رده های پایه کار کنیم 

تا ثمره  آن را در آینده ببینیم.
رئیس هیات دوچرخه سواری اســتان بیان کرد: به فدراسیون اطمینان 
می دهیم که لرستان در بحث پشتوانه سازی کارهای زیادی اجرا خواهد 
کرد و با ادامه این روند، پشتوانه ساز دوچرخه سواری کشور خواهیم شد.
وی یادآور شد: بهروز فرزاد)دبیر( و سایر اعضای هیات در راه کسب این 

موفقیت زحمات زیادی متحمل شدند.
مســابقات دوچرخه ســواری قهرمانی کشور در رده ســنی نوجوانان به 
میزبانی سمنان برگزار شــد و لرستان در بخش تیمی به مقام قهرمانی 
دست یافت و اصفهان و کرمان نیز در رتبه های دوم و سوم قرار گرفتند.

وزیر بهداشت اعلام کرد؛

عبور از پیک حاد آنفلوآنزا

سمنان-خبرنگاریادگار امروز :  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
از مهار آنفلوآنزا در کشــور خبر داد و گفــت: با ارائه آموزش های لازم و 

همراهی های مردم  از پیک حاد آنفلوآنزا عبور کردیم.
دکتر ســعید نمکی در حاشیه ســفر به میامی استان سمنان در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: میزان رشد و پراکندگی آنفلوآنزا کمتر شده و این 

بیماری مهار شده است.
وی در پاســخ به پرسشــی در خصوص کمبود برخی داروها و از جمله 
آنسولین از تامین داروهای لازم خبر داد و تصریح کرد: کمبود انسولین 
در کشور وجود ندارد و در حال حاضر این دارو به اندازه کافی وجود دارد.

وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی از برنامه ریزی برای افتتاح و 
بهره برداری از یک هزار پروژه در کشور خبر داد و افزود: تا هفته سلامت 
در اردیبهشــت 99 به طور هفتگی 20 و ماهانه 50 پروژه بهداشــت و 

درمان در کشور افتتاح می شود.
وی از افتتاح 66 بیمارستان کشــور تا اردیبهشت 99 خبر داد و گفت: 
خوشــبختانه علی رغم محدودیت های اعتبــاری اعتبارات خوبی به این 
بخش اختصاص یافته و تلاش می کنیم همه پروژه ها را تکمیل و افتتاح 

کنیم.
نمکی در پاســخ به پرسشــی در خصوص جذب نیــروی جدید در این 
وزارتخانه خاطرنشان کرد: فرآیند جذب 10 هزار نیروی جدید به زودی 

آغاز خواهد شد.
وی با اشاره به سفر امروز خود به میامی و بازدید از بیمارستان نیمه کاره 
میامی وعده داد که عملیات اجرایی این بیمارســتان با سرعت بیشتری 

انجام و در آینده نزدیک افتتاح شود.
وی از تامین تجهیزات مرکز جامع سلامت میامی خبر داد و خاطرنشان 
کرد: اعتباری به ساختمان شبکه بهداشت میامی نیز اختصاص می یابد 
تا به ســرعت تکمیل شــود و مهمتر این قرار است که استقلال شبکه 

شهرستان میامی را اعلام کنیم.
دکتر نمکی با اشاره به درخواست مسوولان برای تامین برخی تجهیزات 
بیمارســتانی گفت: تجهیزات ســنوگرافی، تصویربرداری و...طی همین 

هفته به میامی ارسال خواهد شد.

 معاون سیاسی استاندار:

ثبت نام 412 نامزد انتخابات مجلس در استان کرمانشاه

yadegar_emrooz@yahoo.com

 مدیر صندوق بیمه محصولات کشاورزی استان اعلام کرد؛

پرداخت ۷۵ میلیارد ریال غرامت به کشاورزان سیل زده لرستان

وزیر نیرو:

تلاش می کنیم تا پایان دولت دوازدهم  10 میلیون روستایی به آب سالم دسترسی داشته باشند

آورد 288 میلیون مترمکعبی سدهای کرمانشاه از ابتدای سال آبی



»منشوراخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 
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اسباب بازی های هوشمند
 تهدیدی برای امنیت کودکان

محققــان امنیتی هشــدار مــی دهند که اســباب بازی های 
هوشمند قابل اتصال  به اینترنت، آسیب پذیری هایی دارند که 
باعث می شــود کودکان استفاده  کننده از آنها در معرض خطر 
قرار بگیرند. این اسباب بازی ها به علت قابلیت ارتباط با شبکه 
های ارتباطی و از  جمله اینترنت به افراد غریبه امکان می دهند 
کودکان را مشــاهده کرده، با  آنها صحبت کنند و سواستفاده 

های مختلفی را به عمل آورند. 
پژوهشــگران آمریکایی معتقدند دولت این کشور باید هر چه 
ســریع تر  قوانینی را به تصویب برساند تا شرکت های سازنده 
اسباب بازی های  هوشمند موظف شوند تا برخی استانداردهای 

امنیتی در زمان تولید این  محصولات را رعایت کنند. 
بررسی هفت گروه از اســباب بازی های هوشمند قابل اتصال 
به اینترنت  که توســط شرکت های آمازون، آرگوز، جان لویز و 
اسمیت به فروش می  رسند، نشان می دهد تمامی آنها در برابر 

حملات هکری آسیب پذیر  هستند. 
به عنوان مثال یک واکی تاکی مشهور به نام »کیدی گیر« که 
برای ارتباط  بی ســیم کودکان از فاصلــه حداکثر ۲۰۰ متری 
به کار می رود قابل هک  شــدن اســت و افــراد غریبه از این 
طریــق می توانند با کودکان صحبت کرده  و آنها را آزار داده یا 
بترسانند. همچنین میکروفون های اسباب بازی »کارائوکه« به 
علت ضعف سیستم  بلوتوث قابل هک شدن هستند و هکرها از 
طریق آنها می توانند پیام های  ضبط شده خود را برای دیگران 
پخش کنند. لذا ضروری اســت والدین از  خرید چنین اسباب 

بازی هایی جدا خودداری کنند. 

فیلتر کردن ریزپلاستیک های آب با استفاده از 
علم صوت شناسی

محققان با اســتفاده از علم صوت شناسی یا آکوستیک فیلتر 
جدیدی تولید  کرده اند که می تواند ریزپلاســتیک ها را شکار 
کند. ریزپلاستیک ها که عمدتا توسط ماشین های لباسشویی 
تولید می شــوند  در نهایت به دریاها و اقیانوس ها ریخته می 
شوند و پاکسازی آنها از  محیط زیست کار بسیار دشواری است. 

پژوهشگران دانشگاه شینشو در ژاپن که این فیلتر تازه را ابداع 
کرده اند  می گویند از این طریق می توان تمامی ریزپلاستیک 
ها را به راحتی و  با صرف هزینه ای کم جمع آوری کرد. به ازای 
هر صد لیتر آب تخلیه  شده از ماشین های لباسشویی بیش از 

ده هزار ریز پلاستیک در فضای  آزاد رها می شود. 
فیبرهای پلاســتیکی و ریز پلاستیک ها معمولا از بخش های 
مختلف  البســه جدا شــده و در آب موجود در ماشــین های 
لباسشــویی شناور می  شوند و ریزبودن فوق العاده آنها موجب 

عبورشان از فیلترهای متعارف  می شود. 
محققان می گویند با انتشــار دقیق و هدفمند امواج صوتی در 
آب های  آلوده به ریزپلاســتیک ها، مــی توان آنها را در مرکز 
مجاری انتقال آب  متمرکز کرد و با شکل گیری توده ای از آنها 
برای خروجشان به سمت  مجاری دیگر با فشار امواج صوتی یا 

حتی فشار یک جریان آب اقدام  کرد. 
باید توجه داشــت که اگر چه ریزپلاستیک ها از نظر فشردگی 
و حجم با  یکدیگر متفاوت هســتند، اما با انعکاس دقیق امواج 
صوتی در آب می  توان آنها را در میانه یک مجرای آبی متمرکز 
کرد و این کار به تنهــا   ۰.۷ ثانیه زمان نیاز دارد. محققان می 
گویند در آینده می توان از این  روش برای تصفیه آب از برخی 

ریزذره های دیگر نیز استفاده کرد. 

ماموریت حذف زباله از مدار زمین 
در ۲۰۲۵ انجام می شود

ســازمان فضایی اروپا قصد دارد طــی ماموریتی که در ۲۰۲۵ 
میلادی  انجام می شود کاوشگری با ۴ بازوی رباتیک را به مدار 
زمین بفرســتد  تا زباله ۱۰۰ کیلویی را از مدار زمین پاکسازی 
کند. سازمان فضایی اروپا یک کاوشگر رباتیک با ۴ بازو و قابلیت 
جمع  آوری زباله ابداع کرده اســت که این کاوشگر قرار است 
طی ماموریتی  به فضا پرتاب شــده و زبالــه های اطراف مدار 

زمین را جمع آوری کند. 
  ماموریــت   -ClearSpace ۱ قرار اســت در ۲۰۲۵ میلادی 
با هزینــه ۱۲۰  میلیون یورو انجام شــود. هدف این ماموریت 
جمع آوری یک تکه زباله  فضایی است. اما سازمان فضایی اروپا 
امیدوار اســت این ماموریت  مسیر را برای انجام ماموریت های 

پاکسازی وسیع تر در فضا فراهم  کند. 
این درحالی است که مدیر عامل سازمان فضایی اروپا خواهان 
قوانین  جدیدی برای ارســال ماهواره به مدار زمین است تا به 
این ترتیب شــرکت  ها مســئولیت جمع آوری زباله های خود 
در مدار زمین را برعهده  گیرند.  »یان ورنر« مدیرعامل ســازمان 
فضایی اروپا می گوید: تصور کنید  چقدر ترســناک اســت اگر 
تمام کشتی هایی که در طول تاریخ گم شده اند،  ناگهان روی 
آب ظاهر شوند و حرکت کنند. این وضعیت هم اکنون در  مدار 
زمین اتفاق افتاده و نمی تــوان اجازه داد چنین روندی ادامه 
یابد. هدف ماموریت   -ClearSpace ۱ گرفتن یک زباله فضایی 
به نام   »وسپا« است که مربوط به لانچر »وگا« سازمان فضایی 
اروپا است.  این لانچر ۲۰۱۳ میلادی به فضا پرتاب شد و زباله 
آن اکنــون در ارتفاع   ۸۰۰ کیلومتری زمین قرار دارد. وســپا 
حدود ۱۰۰ کیلوگرم وزن دارد و  به اندازه یک ماهواره کوچک 
است. سازمان فضایی اروپا به دلیل شکل  ساده و ساختار محکم 
وســپا، آن را برای این ماموریت انتخاب کرده  اســت تا ربات 

بتواند به راحتی آن را بگیرد. 
در ماموریت مذکور  کاوشــگر) chaser ( به مدار زمین پرتاب 
می شــود  تا وسپا را ردیابی کند و با اســتفاده از چهار بازوی 
رباتیک آن را بگیرد  و از مدار زمین خارج کند. پس از آن وسپا 

و کاوشگر هنگام ورود به  اتمسفر زمین می سوزند. 

اخبار

دکتر عبدالحسین شاهوردی رییس پژوهشگاه رویان با اشاره 
به انجام  فعالیت های تحقیقاتی متعدد در این مجموعه، گفت: 
محققــان ما به درمان  برخی بیماری ها مانند چشــم، قلب، 
انســداد عروق اندام تحتانی و دیابت با  استفاده از سلول های 
بنیادی در قالب طرح های پژوهشی و کارآزمایی  بالینی، وارد 

شده اند. 
شاهوردی اظهار داشــت: اجرای این کارآزمایی های بالینی 
پس از تائید  وزارت بهداشــت، می تواند زمینه ارائه خدمات 

گسترده تر به بیماران را  فراهم آورد. 
وی ادامــه داد: محققــان ما در حوزه سیســتم عصبی هم 
کارهای خوبی  انجام دادند کــه امیدواریم کارآزمایی بالینی 
آن هم پشت ســر گذاشته شود  تا به شکل خدمات عمومی 
درآید و این خدمت درمانی هم در پژوهشگاه  رویان به مردم 

ارایه شود. 
شاهوردی با اشاره به اینکه ما در پژوهشگاه رویان در زمینه 
ســلول های  بنیادی قدم هــای ارزنده ای برداشــتیم، اظهار 
داشــت: بانک خون بنــد ناف  عمومــی و خصوصی در این 
مجموعه راه اندازی شده و تعداد زیادی  نمونه  در این بانک ها 
جمع آوری شده و تحقیقات در استفاده درمانی از  سلول های 

بنیادی خون بند با قوت در حال انجام است. 
مرکز تحقیقات بیماری های غیرواگیر در پژوهشگاه رویان راه 

اندازی  شد
وی با اشــاره به اینکه مرکز تحقیقات بیماری های غیرواگیر 
در  پژوهشــگاه رویان راه اندازی شده است، افزود: تمرکز این 
مرکز بر  روی دیابت اســت. مکان این مرکز توسط یک خیر 

در اختیار پژوهشگاه  قرار گرفت که این موضوع فرصت خوبی 
را برای انجام تحقیق و ارائه  خدمت بهتر در اختیار محققان 

ما قرار داده است. 
شاهوردی با اشاره به اینکه نگاه اصلی ما در این مرکز، سلول 
درمانی  دیابت است، گفت: محققان ما با توان و ظرفیت های 
موجود در تلاش  هستند با کمک سلول های بنیادی، بیماری 

دیابت را درمان کنند. 
رییس پژوهشگاه رویان بیان داشت: در این مرکز، درمانگاهی 
راه  اندازی شــده تا هم موضوع آموزش و هم تبلیغ ســبک 
زندگی سالم و  تحقیقات سلولی انجام شود، به عبارتی در این 

درمانگاه آموزش،  پژوهش و درمان کنار هم انجام می شود. 
قوانین و آیین نامه ها باید همپای توسعه دانش، به روزرسانی 

شود
وی به پیشــرفت کشــور در حوزه های مختلف اشاره کرد و 
گفت: قوانین و  آیین نامه های اجرایی، همپای توسعه دانش 
در کشــور باید به روز رسانی  شــود، اگر آن ها را نداریم باید 

تدوین شود تا در حرکت علمی کشور  خللی ایجاد نشود. 
رییس پژوهشگاه رویان ادامه داد: با این کار علاوه بر توسعه 
 فعالیت های پژوهشی در کشــور، ارائه خدمات حداکثری به 

مردم و  همچنین سودجویی ها به حداقل خواهد رسید. 
شــاهوردی بــه انجام ویرایش هــای ژنی در دنیــا در قالب 
کارآزمایی های  بالینی اشــاره کرد و گفت: در مقالات علمی 
ادعا شــده که در بیماری هایی  مانند هموفیلی و تالاســمی، 
امکان ویرایش ژن وجود دارد و حتی افراد  بزرگســال هم با 
ویرایش ژنی می توانند مشــکل خود را برطرف کنند، اما  تا 

عمومی شدن این روش درمان، زمان زیادی خواهد برد. 
وی به رخدادهای جدید مانند پزشکی مبتنی بر فرد، پزشکی 
بازساختی  یا ژن درمانی با محوریت سلول های بنیادی اشاره 
کرد و گفت:  ســرمایه گذاری زیادی در این زمینه در برخی 
کشورها انجام شده تا  امکان ارائه این خدمات فراهم شود و ما 

هم در این زمینه گام های خوبی  برداشتیم. 
شاهوردی افزود: کشــوری در آینده در این زمینه ها حرفی 
برای گفتن  دارد که بانک های ســلولی قوی تــر و متنوع از 
قومیت های خود داشــته  باشد، اگر ما هم در این زمینه قدم 
های محکــم برنداریم و حرکت جدی  نکنیــم، در آینده به 

مشکل جدی بر می خوریم. 

ورود محققان ایرانی به درمان بیماری های قلب، چشم و دیابت با  سلول های بنیادی

در لایحه بودجه ۹۹ به شرکت های تابعه وزارت ارتباطات اجازه 
داده  شده است تا مبلغ ۱۴۰۰ میلیارد ریال از منابع خود را برای 

ایجاد  اپراتورهای ارائه کننده خدمات الکترونیکی هزینه کنند. 
در لایحه بودجه ســال ۹۹ که از ســوی دولت به مجلس تقدیم 
شــده اســت در  بند ب تبصره ۱۸ ماده واحده بودجه به شرکت 
های تابعه وزارت  ارتباطات و فناوری اطلاعات اجازه داده شــده 
است تا با تایید وزیر  ارتباطات تا مبلغ ۱۴۰۰ میلیار ریال از محل 
منابع داخلی خود را برای  کمک به سرمایه گذاری های خطرپذیر، 
ایجاد اپراتورهای ارائه کننده  خدمات الکترونیکی در کلیه بخش 
ها، حمایت از طرح های توســعه ای  اشتغال آفرین و یا صادرات 
کالا و خدمات در بخش  ICT  توسط بخش  خصوصی و تعاونی به 

صورت وجود اداره شده اختصاص دهند. 
این تخصیص بودجه بر اســاس آئین نامه ای که به پیشــنهاد 
مشــترک  وزارت ارتباطات و سازمان برنامه و بودجه کشور تهیه 

می شود باید  انجام شود و به تصویب هیئت وزیران برسد. 
در بند ج تبصره ۱۸ ماده واحده  لایحه بودجه ۹۹  نیز به وزارت 
 ارتباطات اجازه داده شده است که از طریق سازمان توسعه ای و 

 شــرکت های تابعه خود نسبت به مشارکت خصوصی و عمومی 
داخلی و  خارجی برای انجام پروژه های دولت الکترونیک و توسعه 

خدمات  الکترونیکی از جمله هوشمند سازی مدارس اقدام کند. 
موضوع هوشــمند سازی مدارس در ماده ۶۹ قانون برنامه ششم 
توســعه  به وزارت ارتباطات تکلیف شــده است. منابع مورد نیاز 
جهت ســرمایه  گذاری بخش دولتی از محل اعتبــارات وزارت 
ارتباطات و منابع داخلی  شرکت های تابعه این وزارتخانه با تایید 

سازمان برنامه و بودجه تامین  می شود. 

دولت در لایحه بودجه ســال ۹۹ درآمد حاصل از نامبرینگ 
و شــماره  گذاری مخابراتی را ۷۶۵ هزار میلیون ریال پیش 

بینی کرده است. 
در لایحه بودجه سال ۹۹ که از سوی دولت به مجلس واگذار 
شده است،  در جدول شماره ۵ بخش جداول کلان که مربوط 
به درآمدها و واگذاری  دارایی های سرمایه ای و واگذاری دارایی 
مالی ســال ۹۹  می شــود، به  درآمدهای حاصل از مالکیت 

دولت در بخش  ICT  اشاره شده است. 
در بند چهارم این جدول درآمدهای حاصل از مالکیت دولت 
در بخــش  ارتباطات و فناوری اطلاعات مربوط به حق امتیاز 
شــبکه و جریمه عدم  انجام تعهدات اپراتورها است که برای 
آن رقمی معادل ۶۶ میلیون و   ۷۸۰ هزار میلیون ریال برآورد 

شده است. 
در همین حــال درآمد دولت از محل نامبرینگ و شــماره 
گذاری  مخابراتی، رقم ۷۶۵ هزار میلیون ریال در نظر گرفته 

شده است. 
در ایــن بند درآمد حاصل از حــق مالکیت دولت در بخش 

ارتباطات و  فنــاوری اطلاعات که مربوط به مجوزهای صادر 
شــده توسط شورای  عالی فضای مجازی می شود، یک هزار 

میلیون ریال پیش بینی شده  است. 
در بخش مربوط به درآمدهای حاصل از فروش کالا و خدمات 
نیز،  درآمــد حاصل از خدمات مخابراتی و حق اســتفاده از 
فرکانس رادیویی  یک میلیــون و ۸۵۰ هزار میلیون ریال در 

لایحه بودجه سال ۹۹ آمده  است. 

پیش بینی درآمد ۷۶۵ هزار میلیونی دولت از شماره گذاری مخابراتی ۱۴۰۰ میلیارد به ارائه کنندگان خدمات الکترونیکی اختصاص می یابد

محققان روشــی نوینی برای تبدیل گرافــن به ورقه های 
نــازک و قدرتمند  الماس مصنوعی ابداع کرده اند. با کمک 
الماس مصنوعی می توان قطعات  الکترونیکی قدرتمندتر، 

کوچکتر و انعطاف پذیرتر ساخت. 
گرافن ماده ای قدرتمند اســت که فقط یک اتم ضخامت 
دارد. امــا با تبدیل  کردن آن به ورقه ای از الماس می توان 

آن را قدرتمندتر کرد. 
درهمین راســتا محققان کره جنوبی روش جدیدی برای 
تبدیل گرافن به  نازک ترین لایه الماس بدون اســتفاده از 

فشار بالا ابداع کرده اند. 
گرافن، گرافیت و الماس همه از کربن تشکیل شده اند اما 
تفاوت در این  مواد به شــیوه کنار هم قرار گرفتن اتم ها و 

پیوندهای داخل مواد مربوط  است. 
گرافــن ورقه ای از کربــن با ضخامت یک اتم اســت که 

پیوندهای قدرتمند  افقی بیــن اتم ها وجود دارد. گرافیت 
از ورقه های گرافن تشــکیل شــده که  روی یکدیگر قرار 
می گیرند و پیوند محکمــی در هر ورقه ها وجود دارد  اما 
پیوند میان ورقه های مختلف ضعیف اســت. در الماس نیز 
اتم های  کربن با قدرتی بسیار بیشتر در حالت ۳ بعدی به 
یکدیگر متصل هســتند و  یک ماده بسیار سخت به وجود 

می آورند. 
هنگامیکه پیوند میان لایه های گرافن قدرتمندتر می شود،  
آن را فرم   ۲بعدی الماس یا »الماس نما«)  diamane ( می 
نامند. مشکل اینجاست که  ساخت آن کار ساده ای نیست 
و نیازمند فشــار بالا است. همچنین به محض  اینکه عامل 
فشار حذف شود، ماده دوباره به گرافن تبدیل می شود. در 
 تحقیقاتــی دیگر برای تولید الماس نما، اتم های هیدروژن 
به گرافن افزوده  شــد اما کنترل پیوندها کار بسیار مشکلی 

است. 
بیســیک  »انســتیتو  محققــان  جدیــد  پژوهــش  در 
ســاینس«) IBS (و انســتیتو علوم و  فناوری ملی اولسان 
به جای هیدروژن از اتم های فلورین اســتفاده می شــود. 
 فلورین عنصر ســمی به رنگ زرد مایل به ســبز است که 

فلوریدها را  تشکیل می دهد. 

ایده اصلی آن اســت که با قرار گرفتــن گرافن دولایه در 
مقابل فلورین  می  توان دولایه را به یکدیگر نزدیک تر کرد 

و پیوندهایی محکم تر بین آنها به  وجود آورد. 
محققان با اســتفاده از روشCVD   گرافن دولایه را روی 
لایه ای از  مس و  نیکل ساختند. در مرحله بعد آنها گرافن 
را در مقابــل بخــار دی فلورید زنون  قــرار دادند. فلورین 
موجود در این ترکیب به اتم های کربن می چسبد و  پیوند 

بین لایه های گرافن را قدرتمندتر و یک لایه بســیار نازک 
از الماس  فلورینی به نام  F-diamane  می سازد. 

این فرایند بسیار ساده تر از روش های موجود است. ورقه 
های بســیار  نازک المــاس به تولید قطعــات الکترونیکی 

قدرتمندتر، کوچکتر و انعطاف  پذیری کمک می کنند. 

محققان موفق به طراحی دســتگاهی شدند 
که قادر اســت به هنگام زلزله  به اماکن مهم 
همچون پالایشگاهها هشدار دهد تا گاز قطع 

شود. 
محمدحســین حکیمی مدیر یک شــرکت 
دانش بنیان تولیدکننده سنسورهای  هشدار 
زلزله در گفتگو با خبرنگار مهر، خاطرنشــان 
کرد: با توجه به  شــدت خســارات ناشی از 
زمین لرزه که از مخرب ترین و ناشــناخته 
تریــن  پدیده هــای طبیعی اســت، آگاهی 
از وقــوع زلزله حتی در حــد چند ثانیه می 
 تواند در کاهش خسارات جانی و مالی تاثیر 

بسزایی داشته باشد. 
وی بــا تاکیــد بــر اهمیــت ایــن موضوع 
خاطرنشــان کرد: از این رو درصدد  برآمدیم 
با همراهی و تایید پژوهشگاه مهندسی زلزله 
سنســوری طراحی  کنیم که بتواند در مواقع 
زلزله به اماکن حســاس همانند پالایشــگاه 

های  گاز و ... هشدار دهد. 

وی با بیان اینکه ایده اصلی هشــدار زلزله بر 
پایه دو اصل مهم اســتوار  است، گفت: اولین 
اصل تفاوت ســرعت مــوج غیرمخرب زلزله 
)امــواج  P ( با امواج مخرب زلزله )امواج  S  یا 

امواج سطحی( است. 
وی تاکید کرد: بر این اســاس همیشه یک 
تاخیر زمانی برای رسیدن  امواج مخرب زلزله 
نسبت به امواج اولیه وجود داشته در صورتی 
که  می توان در این بازه زمانی از وقوع زلزله 

در یک منطقه مشخص  مطلع شد. 
مدیر این شــرکت دانش بنیــان ادامه داد: 
در چنین شــرایطی هر چه سایت  مورد نظر 
فاصله بیشــتری نسبت به مرکز زلزله داشته 
باشــد زمان  هشدار بیشــتری فراهم خواهد 

شد. 
وی با بیان مثالی عنوان کرد: برای ســایتی 
که در فاصله ۸۰ کیلومتری  نســبت به مرکز 
زلزله قرار دارد زمانی در حدود ۱۵ ثانیه تنها 
ناشی از  این اختلاف سرعت امواج در اختیار 

خواهیم داشت؛ دومین اصل بر  پایه اختلاف 
سرعت امواج رادیویی و امواج زلزله است که 
با سرعتی  بیشتر نسبت به امواج زلزله منتقل 
می شــود. حکیمی تاکید کرد: بنابراین می 
توان قبل از رســیدن امواج زلزله به  منطقه 
هدف به کمک امواج رادیویی هشدار زلزله را 

به مناطق دورتر  اعلام کرد. 
وی با بیان اینکه این سیســتم هشداردهنده 
می تواند بــا کمک امــواج  رادیویی به یک 
منطقه مشخص زلزله را هشدار دهد، گفت: 
البتــه که  زمان هشــدار بــه الگوریتم مورد 
اســتفاده در سامانه هشدار سریع نیز  وابسته 
است؛ به طور کلی در ســامانه های هشدار 
سریع از دو الگوریتم  برجا )تک ایستگاهی( و 
ناحیه ای )شبکه لرزه ای( استفاده می شود. 

وی با بیان اینکه این سیستم بر اساس حس 
زلزله و امواجی کــه دریافت  کرده می تواند 
دســتور قطعی گاز را به منطقه مشــخص 

ارســال کند،  گفت: آن منطقه که می تواند 
پالایشگاه گاز یا هر مکان مهم دیگری باشد 
 بر مبنای کار خود دستور قطع گاز یا سوئیچ 
را می دهد. این محقق با اشاره به مزیت های 
سامانه هشدار سریع زلزله گفت: این  سیستم 
باعث جلوگیری از ســقوط اجسام غیرسازه 
ای، حفظ جان و  پیشگیری از صدمات افراد، 
قطع شــیر اصلی گاز به منظور جلوگیری  از 
آسیب و آتش ســوزی، جلوگیری از رخداد 
حادثــه در اماکن خاص  ماننــد اتاق عمل، 

متوقف کردن عملیــات صنعتی، حفاظت از 
سامانه حمل  و نقل و... می شود. 

وی با بیان اینکه این سنســور در ایســتگاه 
گاز اســتان تهران نصب شــده  است، گفت: 
این طرح پژوهشی بین پژوهشگاه مهندسی 
زلزله و زلزله  شناســی و مرکز پژوهش های 

گاز استان تهران ساخته شده است. 
این طرح در رویداد ارائــه نیازهای فناورانه 
صنعت گاز در صندوق  نوآوری و شــکوفایی 

در معرض نمایش قرار گرفت. 

ابداع روشی ساده برای تبدیل گرافن به الماس

سامانه هشدار زلزله به پالایشگاهها ساخته شد


